

BOLLETÍ DE LA SOCIETAT ARQUEOLÒGICA LULIANA

BREVE NOTICIA DE LA LABOR CIENTÍFICA DEL CAPITAN DE NAVÍO D. FELIPE BAUZA Y DE SUS PAPELES SOBRE AMÉRICA

(CONCLUSION)

En esta relación, extraída del detallado *Catalogue of the manuscripts in the Spanish language in the British Museum*, publicado en Londres, 1875-93, por don Pascual Gayangos (4 vols.), no se mencionan otros muchos legajos que reseña, en los que sin indicarse *De la colección Bauzá* parece sin embargo que han de tener igual procedencia y quizás haber pertenecido al Depósito Hidrográfico, así por verse entre los documentos las firmas de oficiales de Marina cuyos trabajos se hallaban en aquel establecimiento como por la índole de los documentos mismos, todos relativos a expediciones marítimas y a órdenes y acuerdos de Consejo de Indias.

*

En 1846 la familia de Bauzá cedió la importante colección de planos y memorias que constituyan el gabinete geográfico e hidrográfico de España, a la empresa del *Atlas de nuestra nación* y del *Diccionario Geográfico-Estadístico-Histórico* cuya publicación iba a emprender el erudito don Pascual Madoz. Representantes del Gobierno inglés habían gestionado también adquirir los preciosos datos que el sabioemigración; y lo creímos facilmente, ob-

español había recogido en sus viajes y exploraciones por nuestra península, pero sus familiares se opusieron a ello considerando que tal riqueza de noticias debía utilizarse en su patria.

«Largo tiempo permanecieron en el Ministerio de Estado arrinconados todos los papeles del Sr. Bauzá, sin que ni las instancias de su apreciable viuda para que se le indemnizase de los considerables gastos que había hecho su malogrado esposo, ni la propuesta de que se le comprasen por el Gobierno tan interesantes documentos, consiguieran se dirigiese a los cajones que los encerraban una mirada para investigar siquiera lo que contenían. Al fin, desatendidas las instancias de la expresada señora, recogió los papeles de su recomendable esposo y trasladados a su casa, permanecieron todavía arrinconados gran número de años.

«En verdad habíamos oído hablar diferentes veces de los trabajos reunidos por el Sr. Bauzá —, añadía don Pascual Madoz en el prospecto anunciador de su gran *Atlas*—pero nos decían todos, que la mayor parte de los datos y desde luego los más principales se habían perdido en la

servando que los documentos que habíamos visto en el archivo del Ministerio de la Gobernación, eran solo borradores de escasísimo interés. Por una feliz casualidad, como hemos dicho anteriormente los descubrimos en el año 1846; pronto hubimos de examinarlos, gracias a la bondad de los interesados, adquiriendo inmediatamente la propiedad, con condiciones que honran seguramente el carácter de la esposa y de los hijos del malogrado señor Bauzá.

«Esta importantísima colección, contiene además un gran número de obras impresas y memorias inéditas sobre la Geografía de España:

1.º Todos los cálculos y apuntes de las triangulaciones y los de muchas observaciones astronómicas y barométricas; y

2.º Más de 1300 planos, casi todos interesantes y que contienen los detalles topográficos de la mitad de la superficie de nuestra península.»

Dícese, y así lo afirma Fernández Duro, (*Disquisiciones náuticas, Libro IV* página 343,) que se pagaron por ellos 50.000 reales.

Los papeles relativos a las costas de España fueron aprovechados por don Francisco Coello, ingeniero militar y geógrafo muy conocido, para su célebre *Atlas de España* que debía acompañar a la publicación del referido *Diccionario*, y también para el trazado de la carta geológica general del Reino que se empezó a trabajar en 1849.

Don Martín Ferreiro se sirvió de algunas referencias de Bauzá que obraban en la Dirección de Hidrografía para formar su *Colección de Mapas de España*, grabados en acero, que aparecieron en 1864.

*

Justo es hacer constar que en la capital de Inglaterra halló siempre Bauzá el premio debido a su relevante mérito y un aprecio general a su persona y talentos.

Su sólido prestigio de hombre de ciencia le hizo acreedor en vida a ser condecorado con la insignia de la orden militar de la Jarretera, la más distinguida de las que otorga el Imperio Británico. Y a su muerte al honor rara vez concedido a un extranjero, pues es fama —y así lo consig-

nan Bover y más tarde Fernández Duro (*Disquisiciones náuticas, Libro III* página 428) que sus restos gozan en Londres —de reposo eterno en la Abadía de Westminister, sede protestante, privilegiado cenobio considerado como el templo de las glorias nacionales inglesas.

*

En nuestra isla se perdió por completo hace muchos años el rastro de familia a la muerte de una hermana de don Felipe Bauzá que residía en nuestra ciudad en la casa de su propiedad, señalada actualmente con los números 16 y 18 de la calle del Santo Espíritu, en cuya casa se asegura habitó don Felipe por lo menos en la última vez que estuvo en Mallorca por los años de 1819 a 1821. De dicha señora, fallecida algunos años después que este, parece la adquirió el procurador Sr. Gelabert en tiempos del ilustre escritor don Pedro de Alcántara Peña, de cuyas notas inéditas tomamos este dato.

Contra lo que se había venido atribuyendo, nos consta positivamente que la casa Mayol de esta ciudad, ligada en el siglo pasado con la de Bauzá de Lluch Alcari, carece de parentesco con nuestro biografiado.

Don Felipe Bauzá, que contrajo matrimonio en la Corte en 1800, tuvo dos hijos: don Felipe y doña Amalia Bauzá y Raveras. El primero, fallecido soltero, en Madrid, el 12 de septiembre de 1875, fué ingeniero y geólogo muy distinguido. En vida aún de su padre y siendo auxiliar del Cuerpo de Ingenieros de Caminos, se hizo acreedor a que la Dirección General de Minas le costeara la carrera de esta especialidad en Alemania en 1829, en la que llegó a ser Inspector General de 1.^a clase. Hombre de talento y vasta cultura autor de diferentes estudios profesionales fué en 1864 Vice presidente de la Comisión cargada de la formación del mapa geológico y pudo aprovechar buena parte de la labor geográfica de su progenitor.

Casada D.^a Amalia Bauzá con el también ilustre ingeniero de Minas y Académico de Ciencias don Rafael de Amar de la Torre, los descendientes de los tres hijos de este matrimonio (don Felipe Arturo,

doña Marfa Teresa y doña Carmen), señora Amar de la Torre y Sanjuanena, señores Gallego y de Amar de la Torre y señores González-Arnao y de Amar de la Torre respectivamente, o sean biznietos de don Felipe Bauzá, todos residentes en Madrid constituyen hoy la descendencia directa del mismo. Al distinguido abogado don Manuel Gallego y de Amar de la Torre somos deudores de algunas de las notas que ilustran este trabajo y que muy sinceramente le agradecemos.

*

El linaje Bauzá vuelve a aparecer en las listas de nuestra Armada en el último tercio del siglo pasado. Miembros de esta familia, (Pedro Juan Bauzá y Catalina Treufoch,) habíanse establecido —en época muy anterior al nacimiento de don Felipe— en la isla de Alhucemas, sirviendo y continuándose en los Reales Ejércitos. Don Manuel Bauzá y Ortiz de Molinillo (n. Alhucemas 786) y Don Vicente Bauzá y Rocha (n. Alhucemas, 1821 alcanzaron el Generalato en el arma de Infantería. Tres hijos de este: don Rafael, don Manuel, caballero profeso de la Orden de Calatrava, y don Luis Felipe Bauzá y Ruiz de Apodaca, renovaron el apellido y hasta el nombre del sabio en la Marina a partir del año 1873. Fallecidos los dos primeros de capitán de navío y teniente de navío respectivamente y retirado mi buen amigo don Luis Felipe en 1931 siendo capitán de corbeta y comandante de Marina de Mallorca, lo continua hoy don Rafael, hijo de su homónimo y en la actualidad capitán de corbeta.

*

Nada se ha hecho en España para honrar la memoria del insigne Bauzá, al que destacadas figuras científicas del extranjero han tributado elogios ciertamente encomiásticos. El ilustre geógrafo nacional don Isidoro de Antillón no solo calificó a nuestro biografiado como honor

de los mallorquines sino como el hombre más grande de Europa.

El haber defendido los principios liberales en un período de rancias convicciones, su inclinación a la logia masónica y la circunstancia de haber acaecido su muerte lejos de nuestra patria, son las causas a que debe achacarse casi con certeza el que la obra científica de Bauzá no haya encontrado en su patria el eco que merecía.

Por lo que a nuestra isla se refiere, a últimos del siglo pasado el Ayuntamiento de Palma dió su nombre a una calle secundaria de la parte baja de la ciudad y acordó luego colocar su retrato, pintado por don Juan Mestre, en la Galería de sus Hijos Ilustres. Está representado de medio cuerpo, vistiendo de paisano y lleva la siguiente inscripción:

«D. Felipe Bauzá y Cañellas — Célebre matemático, capitán de navío de la Real Armada. Nació en Palma de Mallorca día 17 de Febrero de 1764, falleció en Londres dia 3 de Marzo de 1834, y se halla enterrado en Westminter.»

Hemos visto también un grabado de Bauzá del que es autor otro distinguido artista mallorquín, don Bartolomé Maura,

En el Museo Naval se conserva una miniatura de uniforme y el retrato al óleo que encabeza este escrito, de la época en que ocupaba la 2.^a Dirección de Hidrografía.

Poco es todo esto. El sabio marino a quien tanto debe la ciencia geográfica requiere ser conocido de todos y perpetuada su memoria en la Armada española. Muy apropiado nos parece para ello el que con ocasión del centenario de su muerte, se diere a una de sus unidades —el buque planero que va a construirse en los astilleros del Ferrol, por ejemplo— el nombre de tan célebre hidrógrafo y esclarecido mallorquín.

PAPELES REFERENTES A LAS BALEARES

QUE SE CONSERVAN EN EL ARCHIVO DE SIMANCAS

Del Indice del rico Archivo de Simancas (Valladolid) publicado por don Francisco Díaz Sánchez, jefe del referido depósito, a partir de 1881 en la *Revista Contemporánea* de Madrid, entresacamos los legajos que contienen documentación referente a nuestras islas y que constituye por tanto para nosotros una fuente histórica interesante:

SECRETARIA DE GRACIA Y JUSTICIA

Leds. 799.—*Empleos de provincias* — Contiene nombramientos de visitadores de montes y plantíos, guarda-almacenes de granos, oficiales de libros y credencieros de pósitos, síndicos de pleitos, pesaderos de paja, leña y carbón, claveros, veaderos y jueces de competencia de la corona de Aragón y *reino de Mallorca*. Comprende varios años del siglo XVIII.

Leds. 877 897.—*Consejos y otras antigüedades*.— Contiene expedientes relativos a los Consejos de Estado, astilla, Guerra y Hacienda, de Aragón, Cataluña, Valencia y *Mallorca*, sobre diferentes asuntos. 1599—1765.

Leds. 1.013-1.051.—*Expedientes sueltos*.— Son en su mayor parte causas criminales con el carácter de reservadas, encontrándose entre ellas la formada a D. Diego de Arizón por muerte dada a su mujer y mayordomo; la del arzobispo de Valencia en 1710 por infidencias con los enemigos; la del marqués de Estepa en 1769; la del duque de Medinaceli en 1710; *la de los Chuetas de Mallorca* en 1779; la del dean y varios canónigos de Oriuela desterrados en 1783; la formada contra D. José Javier Queipo, conde de Adanero, corregidor de Chinchilla en 1765, contra el marqués de Villaformada y su destierro de Santander; la seguida contra D. Francisco Alva y consortes con motivo del libro *Verdad desnuda* y otra infinitud de expedientes civiles y criminales de la clase de reservados 1700 a 1788

SECRETARIA DE MARINA

Leds. 429-991.—*Expediciones de Europa* — Comprende todos los antecedentes relativos a el apresto de buques, salida y vuelta de las mismas, con los antecedentes que la motivaron; entre las cuales se hallan las que fueron al mando de D. Luis de Córdoba, de Gastón de Ulloa, de Lángara, de Baranda, Osorno, Cisneros, Navarro y Barceló, (Don Antonio) en socorro de los presidios de Melilla, Peñón y Algeciras; *expedición de Menorca*, de Argel y bloqueo de Gibraltar. 1720-1783

Leds. 524-551.—*Corso, presas y prisioneros*. Comprende todo lo referente a este asunto desde el 1726 1783. (Hay legajos sobre mallorquines y sus presas).

Leds. 701-709.—*Moros y esclavos del Rey*.— Comprende correspondencia y expedientes sobre apresamientos de buques piratas; armamento de buques españoles en corso; rescate de cristianos; esclavos, desertores y otros asuntos sobre lo mismo. 1722-1783. (Hay asuntos que hacen referencia a Mallorca).

SECRETARIA DE HACIENDA

Leds. 536-582.—*Intendencias de ejército* — Correspondencia y toda clase de papeles de las de Aragón, Andalucía, Cataluña, Castilla la Vieja, Galicia, *Mallorca* y Valencia. 1725-1799.

Leds. 600-625.—*Contadurías de ejército*.— Comprende las de Aragón, Anda-

lucía, Castilla la Vieja, Ceuta, Extremadura, Galicia, *Mallorca*, Orán y Valencia. 1731-1799.

Légs. 681-697. — *Hospitales.* — Contiene nombramientos de médicos cirujanos y demás empleados de los hospitales civiles y militares de España e *Islas Baleares*, y expedientes de suministros. 1750-1799.

Légs. 738-739. — *Ministerio de Mahón.* — Contiene los papeles causados por dicho centro y Junta de abastos de Mahón. 1782-1799.

Légs. 747-748. — *Expedición de Menorca.* — Comprende todos los papeles concernientes a dicha expedición y sus aprestos 1781-1784.

Légs. 847. — *Casas de moneda.* — Cuenca, *Mallorca*, Barcelona, Córdoba, Linares, Toledo, Indias, Sevilla, y Madrid — Expedientes sobre extinción de las Córdoba, Cuenca, Barcelona, *Mallorca*, Linares y Toledo. 17-6-1799.

Légs. 997-1000. — *Guerra con Inglaterra.* — Expedientes sobre recursos ordinarios y extraordinarios para sostenimientos de dicha guerra; contratas de empréstitos con las casas holandesas de Cabarrús y Lalame; providencias reservadas para acantonamiento de tropas en Extremadura, Galicia y Campo de Gibraltar; represalias de buques; *expedición o campo volante de Mallorca y sus ministros de caudales, lanchas y buques armados.* 1776 1799.

Légs. 1062-1390. — *Superintendencia de Hacienda.* — Rentas generales. — Comprende las fechas y expedientes relativos a las rentas de las provincias de Aragón, Asturias, Avila, Burgos, Cádiz, Canarias, Cataluña, Córdoba, Cuenca, Extremadura, Galicia, Granada, Guadalajara, Jaén, León, Madrid, *Mallorca*, Mancha, Murcia, Navarra, Palencia, Salamanca, Segovia, Sevilla, Soria, Toledo, Toro, Valencia, Valladolid, Victoria y Aduanas de Cantabria, Zamora y provincias exentas. En los de

Granada hay un expediente del año 1784, sobre el muelle de Málaga. 1727-1799.

Légs. 1391-1738. — *Rentas provinciales.* — Fechas y expedientes relativos a las rentas de las provincias de Aragón, Asturias, Avila, Burgos, Cataluña, Córdoba, Cuenca, Extremadura, Galicia, Granada, Guadalajara, Jaén, León, Madrid, Mancha, *Mallorca*, Murcia, Palencia, Salamanca, Segovia, Sevilla, Soria, Toledo, Toro Valencia, Valladolid y Zamora. 1726-1799.

Légs. 1747-1996. — *Renta del tabaco.* — Comprende las fechas y expedientes relativos a las provincias de Aragón, Asturias, Avila, Burgos, Canarias, Cataluña, Córdoba, Cuenca, Extremadura, Galicia, Granada, Guadalajara, Habana, Jaén, León, Madrid, *Mallorca*, Mancha, Murcia, Navarra, Palencia, Salamanca, Segovia, Sevilla, Soria, Toledo, Toro, Valencia, Valladolid, Victoria y Zamora; los referentes a la fábrica de tabacos de Sevilla y los de las provincias exentas, o sean las Vascongadas. 1724-1799.

Légs. 1999-2080. — *Salinas* — Comprende los expedientes relativos a las salinas de Asturias, Avila, Burgos, Cádiz, Canarias, Cataluña, Córdoba, Cuenca, Extremadura, Galicia, Granada, Guadalajara, Jaén, León, Madrid, *Mallorca*, Mancha, Murcia, Palencia, Salamanca, Segovia, Sevilla, Soria, Toledo, Toro, Valencia, Valladolid, Victoria y Zamora; provincias exentas y varias consúltas de 1618 a 1694 unidas a un expediente promovido en 1782 por la vía reservada de Hacienda en reclamación a la república de Génova de un crédito procedente de la Sal del Final. 1726-1799.

Légs. 2201-2282. — *Resguardos.* — Fechas y expedientes relativos al resguardo de Asturias, Aragón, Burgos, y Cerdón del Ebro, Cádiz y Campo de San Roque, Canarias, Cataluña, Córdoba, Extremadura, Galicia, Granada, Madrid, *Mallorca*, Mancha, Murcia, Navarra, Salamanca, Sevilla, Soria, Toledo, Valencia, Valladolid, Victoria, Zamora y provincias exentas. 1726-1799.

SECRETARIA DE GUERRA Y MARINA

Légs. 821-885. — *Artillería.* — Aprestos para dentro y fuera de España. — Se hallan los aprestados para el sitio de Barcelona en 1713, los trenes embarcados para Sicilia en 1718, los que había y fueron remitidos a Cerdeña y a la Plaza de Longón; los del sitio de Gibraltar en 1727, envíos de artillería a Cataluña en 1730, los de la expedición de Italia en 1734 y 1741, los mandados aprontar en Badajoz, Aranjuez, Coruña, Barcelona y otros puntos para la expedición de Mahón, correspondencia del Ministro de la Guerra con los Capitanes Generales, Intendentes, Secretario de S. A. R., D. Juan Pingarrón, conde de Varatieri, conde de Mariani D. Maximiliano de la Croix, D. Rodrigo del Peral, D. Antonio Ocaña, Capitán General, Intendente y Comandante de Artillería y otras personas del ejército de Italia; campaña de Portugal y correspondencia sobre ella con el marqués de la Mina, conde de Gazola, marqués de Sarriá, conde de Aranda, Arriaga y otros, apresto de trenes para esta campaña y para Buenos Aires. 1713-1784.

Légs. 1243-1513. — *Capitanías generales y gobiernos militares.* — Correspondencia y otros papeles de las Capitanías Generales de Andalucía, Aragón, Campo de Gibraltar, Canarias, Castilla la Nueva, Castilla la Vieja, Cataluña, Extremadura, Galicia, Granada, Guipúzcoa, Mallorca, Navarra y Valencia. 1734-1788.

Légs. 2.461-2.504. — *Hojas de servicios de regimientos de Caballería.* 1720-1788.

Figuran entre ellos los de Dragones que estuvieron de guarnición en esta plaza, Batavia, después Almansa (unos treinta años, hasta 1773), Numancia (antes de 1773 y en 1795) y Rey (1784-1795).

Los Légs. 5.957-7.022: Caballería. Fechas y empleos y grados de regimientos 1789-1800, comprenden también los mismos.

Légs. 2.505-2.680. — *Hojas de servicios de regimientos de Infantería.* 1712-1805.

Figuran entre ellos los siguientes, que

estuvieron de guarnición en Palma en los años que expresan:

Africa (1758-1769-1771.) Brabante (1765) España (1787-1790). (Flandes 1791). Guadalajara (1770). Lombardia (1767). Nápoles (1758-61). Soria (1798). Voluntarios extranjeros (1769). Regimientos Suizos de Beschart, (1791). Buch, (1791). Reding (1783 y 1790).

Los Légs. 6.029-7.141 *Infantería.* — Fechas de empleos de regimientos de infantería de línea, 1774-1800 contienen los de los citados regimientos de Africa, Brabante, España, Flandes, Guadalajara, Nápoles y Soria.

Los Légs. 6.189-6211. — *Infantería suiza.* Fechas de empleos de regimientos suizos 1779-1800, contienen los de los estados de Beschart y Reding.

Légs 1852-2003. *Estados mayores de plazas y ejército y sus dependencias =* Fechas y expedientes de empleos y agrupaciones a regimientos y a los distritos de Andalucía, Aragón, Campo de Gibraltar, Canarias, Castilla la Nueva, Castilla la Vieja, Cataluña, Ceuta y Orán, Extremadura, Galicia, Granada, Guipúzcoa, Mallorca, Navarra y Valencia. — Papeles sobre el establecimiento en Madrid del Gobierno político y militar, en 1714 y nombramiento del Príncipe Pio. 1714-1788.

Légs. 3240-3497. — *Ingenieros.* — Correspondencia general con los distritos de Andalucía, Aragón, Canarias, Castilla la Nueva, Castilla la Vieja, Cataluña, Ceuta, Extremadura, Galicia, Gibraltar, Granada, Guipúzcoa, Italia, Mallorca, Marruecos, Navarra, Orán y Valencia. 1714-1788.

Légs. 3498-3614. — *Ingenieros.* — Proyectos de obras civiles y arbitrios de los pueblos destinados a su construcción en los distritos de Andalucía, Aragón, Castilla la nueva, Castilla la Vieja, Cataluña, Ceuta, Extremadura, Galicia, Granada, Guipúzcoa, Mallorca, Navarra, Orán y Valencia. 1718-1787.

Légs. 3615-3720. — *Ingenieros.* — Jun-

tas, proyectos y obras de fortificación y edificios militares en América, Andalucía, Aragón, Castilla la Vieja, Cataluña, Ceuta, Extremadura, Galicia, Granada, Italia, Mallorca, Navarra, Orán y Valencia. 1563-1797.

Leds. 3721-3770 Ingenieros.—Sítios y bloqueo de plazas —Gibraltar y conquista de Menorca 173¹-1787

Leds. 4272-4452.—*Milicias provinciales.*—Creación y formación de los regimientos de milicias provinciales de España, Canarias y Mallorca y fechas de empleos. 1718-1788.

Leds. 5836-5897.—*Ingenieros* —Establecimiento de la Junta de fortificación —Hojas de servicio de los oficiales y relaciones de antigüedad.—Empleos y grados.—Solicitudes.—Existencia y ocupación de los ingenieros en las provincias.—Castillo de Pancorbo en la montaña de Santa Engracia.—Muralla del Sur de Cádiz.—Correspondencia general de Andalucía, Aragón, Baleares, Canarias, Castilla la Nueva y Castilla la Vieja, Cataluña, Ceuta, Extremadura, Galicia, Granada, Guipúzcoa, Valencia y Murcia —Cuartelos de Sevilla. Academias militares de Cádiz, Orán, Vergara y Zamora, y fechas relativas a la enseñanza de huérfanas de militares, en los colegios de Santa Isabel, San Antonio de los Alemanes y Loreto. 1737-1806:

Leds. 6159-6180 —*Infantería en general.*— Correspondencia del ministro de la Guerra con los demás ministros y con los inspectores de las diferentes armas; órdenes sobre destinos y mudas de regimientos; establecimientos de cuarteles en diferentes puntos de España; solicitudes y proyectos para levantar reglamentos; empleos y grados a jefes y oficiales; órdenes para poner los batallones de infantería al pie de 750 plazas, con arreglo al real decreto de 21 de junio de 1790 y reglamento de 2 de Septiembre de 1792; destino de tropas a los ejércitos de la frontera de Francia, y expedición contra Tolón; promoción y premios a oficiales y

soldados que se distinguieron en el sitio de Rosas y de Bellegarde, abonos y pérdidas en campaña; refuerzos enviados a diferentes puntos; licenciados inútiles; acantonamientos de tropas en Extremadura, Castilla la Vieja, Galicia y Campo de Gibraltar; solicitudes para ingresar en el colegio militar de Borbón, creado en 14 de marzo de 1787; *formación de asambleas en Avila, Trujillo, Almagro y Mallorca con el fin de aprender la nueva táctica de infantería y caballería.* 1788 y 1800.

Leds. 6365-6391.—*Estados mayores de Plaza* —Fechas y empleos de los estados mayores de Andalucía, Aragón, Canarias, Castilla la Nueva, Castilla la Vieja, Cataluña, Ceuta, Extremadura. Gibraltar (Campo de Granada), Guipúzcoa, Mallorca, Navarra, Orán, presidios menores y Valencia 1789-1809.

Leds. 6394-6438.—*Milicias provinciales.*—Fechas y empleos de los regimientos provinciales siguientes: Alcázar de San Juan, Avila, Badajoz, Betanzos, Bujalance, Burgos, Canarias, Ciudad Real, Ciudad Rodrigo, Compostela, Cerdoba, Cuenca, Chinchilla, Ecija, Granada, Guadix, Jaén, Jerez, Laredo, León, Logroño, Lorca, Lugo, Málaga, Mallorca, Mondóñedo, Monterrey, Murcia, Orense, Oviedo, Plasencia, Pontevedra, Ronda, Salamanca, Santiago, Segovia, Sevilla, Sigüenza, Soria, Toledo, Toro, Trujillo, Tuy, Valladolid. 1789-1800.

Leds. 6439-6453.—*Milicias urbanas.*—Fechas y empleos de las milicias urbanas de Alburquerque, Badajoz, Mallorca (y otras). 1787-180¹.

Leds. 6454-6499.—*Capitanías generales y gobiernos militares.*—Correspondencia de los capitanes generales y gobernadores con el ministerio de la Guerra, correspondiente a los distritos de: Andalucía, Aragón, Canarias, Castilla la Nueva, Castilla la Vieja, Cataluña, Ceuta, Extremadura, Galicia, Gibraltar, Granada, Guipúzcoa, Mallorca, Navarra, Valencia. 1789-1900.

Llegs. 7301-7327.—*Varios de España e Indias* — Reales órdenes y expedientes de todas clases; arreglo de la secretaría de Guerra y su personal desde 1714 en adelante; nombre de los regimientos del ejército y marina, milicias e inválidos, fuerza de que se componían, sueldo de oficiales y soldados y reflexiones sobre el ejército. — Pensiones de viudas del fondo de 6000 doblones; arreglo del cuerpo de Ingenieros con antecedentes desde 1740; destinos de corregimientos a militares; licencias de casamiento; tropa destinada a la persecución de contrabando; pretendientes a destinos en Indias; sublevación de los mestizos de Cocha-Bamba (Perú) año de 1730; rendición de la Habana a los Ingleses en 1762 y arribo de las tropas a España; correspondencia de los jefes de expediciones a Indias D. Victoriano de Navia y D. Bernardo Galvez; proyectos de fortificaciones de defensa de Valdívía; expediente seguido por D. Felipe de Inciarte para poblar la parte oriental de Guayana, bajo Oricono; reconocimiento por los ingleses de la costa de Patagonia, islas de los estados, Nueva Irlanda y Pepis, para la pesca de la ballena; proyectos de D. José Fernández (años 1790 y 91) para bombardear a Tánger; hay planos —*Expedición de Menorca*; bloqueo y sitio de Gibraltar, años 1581-1783. — Correspondencia de D. Gonzalo Ofaril, embajador de Berlín, dando cuenta de las maniobras militares del ejército prusiano e inventos de un nuevo fusil y otros muchos papeles de la guerra de la Independencia. Juntas de Galicia y de Cádiz. 1714-1830.

Llegs. 472-489.—*Expediciones, sitios y bloqueos.* — Mallorca. — Fechas y correspondencia relativos a la expedición de Mallorca, años 1714 y 1715.

Menorca.—Idem, idem, sobre la expedición de Menorca, reparto de presas y efectos del castillo de San Felipe, años de 1780-1789.

Argel.—Correspondencia sobre la expedición a Argel con dos planos, uno de dicha plaza y otro de la formación del ejército; relación del ejército; relación de lo que allí ocurrió y *correspondencia de D. Antonio Barceló, sobre corso contra los moros*; años de 1775-1784.

DIRECCION GENERAL DEL TESORO Y CONTADURIAS GENERALES

Llegs. 1805.—*Contaduría de Ordenación de Tesorería General.* — 267 cuentas de las tesorerías de ejército de Andalucía, Aragón, Cádiz, Castilla la Nueva y Castilla la Vieja, Cataluña, Ceuta, Extremadura, Galicia, Mallorca Menorca, Navarra, Orán, Santander, Trespresidios menores de África y Valencia, 1705-1820.

DIRECCION GENERAL DE RENTAS

Llegs. 58.—*Renta del azufre.* — Mallorca y Palencia. — Correspondencia. 1781-1799.

Llegs. 631 — *Cuentas decimales del Escusado, Noveno y Tercias Reales.* — Noveno. — Mallorca, Menorca e Ibiza. — Cuentas 1800-1809.

Llegs. 1055 1069 — *Partidos.* — Palma. — Correspondencia 1781-1799.

Llegs 1336 1340 — *Penas de Cámara y gastos de Justicia.* — Mallorca. — Correspondencia. — 1749-1806.

Llegs. 1745.—*Renta del Plomo.* — Correspondencia expedientes, depósitos y cuentas. — Mallorca 1748-1781.

Llegs. 1919.—*Renta de la Pólvora.* — Mallorca. — Expedientes y correspondencia 1747-1800.

Llegs. 2548.—*Rentas provinciales.* — Mallorca. — Correspondencia, cuentas órdenes, expedientes encabezamientos, estados de caudales y otros asuntos. 1799-1801.

Llegs 3243-3252 — *Renta de la Sal.* — Ibiza. — Expedientes y Correspondencia. 1761-1801.

Llegs. 3301-3306.—*Renta de la Sal.* — Mallorca. — Expedientes y correspondencia. 1715-1801.

Légs. 4093-4119. — *Renta del Tabaco*. — *Mallorca*. — Cuentas, expedientes y correspondencia. 1733-1801.

tril, Murcia, Palencia, Ponferrada, Salamanca, Segovia, Sevilla, Soria, Toledo, Toro, Valencia, Valladolid y Zamora. 1748-1780.

DIRECCION GENERAL DE RENTAS

Légs. 2334-2335. — *Renta de Salinas*. — *Mallorca*. — Expedientes de todas clases de dicho ramo. 1715 1776.

Légs. 2372. — *Renta de Salinas*. — *Mallorca*. — Expedientes de todas clases sobre dicho ramo. 1715 1759.

Légs. 2445-2446. — *Renta del Tabaco*. — *Mallorca* — Cuentas de administración. 1731-1778.

Légs. 2606-2611. — *Rentas Pólvora, Salitres y Azufre*. — Cuentas de consumos de pólvora y salitres de los pueblos Alcalá, Aragón, Avila, Vallecás, Burgos, Cádiz, Cartagena, Ciudad-Real, Córdoba, Cuenca, Extremadura, Galicia, Granada, Guadalajara, Jaén, Laredo, León, Logroño, Madrid, Málaga, *Mallorca*, Murcia, Navarra, Oviedo, Palencia, Ponferrada, Salamanca, Segovia, Sevilla, Sigüenza, Soria, Talavera, Toledo, Valdemoro, Valencia, Valladolid y Zamora. 1745-1780.

Légs. 2612-2619. — Cuentas de las rentas de azufre de las fábricas de Alcalá, Alicante, Avila, Badajoz, Barcelona, Burgos, Cádiz, Ciudad-Real, Conil, Córdoba, Cuenca, Galicia, Granada, Guadalajara, Hellín, Jaén, León, Madrid, Málaga, *Mallorca*, Murcia, Oviedo, Palencia, Ponferrada, Salamanca, Segovia, Sevilla, Soria, Tarragona, Toledo, Toro, Valencia, Valladolid y Zamora. 1745 1780.

Légs. 2620-2630. — Cuentas de la renta del plomo de las provincias y fábricas siguientes: Almería, Andarax, Aragón, Asturias, Avila, Baza, Burgos, Cádiz, Canayjar, Cataluña, Córdoba, Cuenca, Extremadura, Falso et, Galicia, Granada, Guadalajara, Jaén, León, Linares, Lorca, Madrid, Málaga, *Mallorca*, Mancha, Mo-

CONTADURIA DEL SUELDO

Légs. 116-413. — *Ordenanzas y acostamientos*. — *Veeduría general*. — *Cuentas de veedores, contadores y tesorero del comercio y contrabando*, años 1630-1694. Copias de cédulas sobre abastecimiento y provisión, años de 1585-1705. — Asientos y cuentas de la gente de que se componía la armada que se formó en la Coruña con destino a Flandes el año de 1567 y de la que sirvió en aquellos países desde 1581-1599. — *Cuentas de suministros de la guarnición de Mallorca, Menorca e Ibiza*, desde 1560 a 1600 y otros diferentes papeles. 1521-1713.

TRIBUNAL MAYOR DE CUENTAS

Légs. 3218-3267. — Cuentas de la provisión de víveres por cuenta de la Real Hacienda de las Direcciones de Andalucía, Aragón, Cartagena, Cataluña, Extremadura, Longón, *Mallorca*, Navarra y Valencia. 1721 1725.

INQUISICION

Légs. 1 al 20. — *Inquisición de Aragón*. — Correspondencia. — *Mallorca* — Cartas y memoriales. 1603 1820.

Légs. 1 al 36. — *Pleitos, procesos, causas y otros expedientes* — *Mallorca*. — Causas de fé, civiles, criminales, de corte, de competencia y de visitas. (Varios años).

Légs. 1-29 — *Libros de Registro*. — *Inquisición de Aragón*. — *Mallorca*. — De relaciones de causas y correspondencia. 1538-1752.

DIETARI DEL D.^R FIOLE

(1787)

La hortolana del hort davant los capuxins ha aportat sis prunes y 12 peres.

Lamo Macia Estava Verd de Andraitx aporta un paneret de peres y me ha entregat 14 $\frac{1}{2}$, que yo havia bastret per gastos.

He cobrat del cotxer de casa de Torrella 6 $\frac{1}{2}$. $\frac{1}{2}$. He fet albara per el mig any, que conclui els 16 de abril ultim.

He pagat 4 $\frac{1}{2}$. $\frac{1}{2}$. al sastre Gabriel Arbona de plassa per forro y mans de una casaca o frach de llista moradilla.

He bastret a Isabet criada 4 durets en or, que son 6 $\frac{1}{2}$. 8 $\frac{1}{2}$. a recabalar a 9 $\frac{1}{2}$. cada mes.

He emprestat per divertirse al Doctor Tur Damia de Ivisa, trobat en Mallorca, el tom en 4^e. intitulat: *Leon Prodigioso*, que son *Apologos*.

Ma mare ha dinat ab mi.

15. He treballat tot el mati, essent diumenge, la resposta per Don Agusti Ruiz, sobre demanarli Son Hugo, que te empenyorat.

D. Ignaci Serra ha promes que entraria a informar per mi en la causa criminal sobre moneders suizos.

Don Francesch Ferrer y Don Ignaci Zavall, Pre me han aguardat a mitx dia y he promes informar be pera que este puga graduarse *in utroque*.

El P. Prior del Carme me envia una tortadeta, pero ningun bunyol. Dat 1 $\frac{1}{2}$.

He enviat a les deu de la nit a Serra doctrines moltes per el informe. He enviat a Sor Maria Ignacia un pollastre.

16. Som anat a combregar ab el P. Gacies y no som muntat a berenar a el Carme.

Som anat a la tarde a casa del Marques de Vilafranca al refresh; despres a la Comedia: *El Amo Criado*.

He enviat a Sor Maria Ignacia 3 dolses grosses de Santa Magdalena. El Frare Pere Josep me ha enviat la sua tortadeta. Dat 1 $\frac{1}{2}$. He enviat despres a ma mare mitat de esta tortadeta.

17. Es vingut Don Francesch Ferrer y el catala Don Ignaci Zavall y he donat paraula de assistirli de Padri a lo grau de Bachiller y Major. Este es tornat a la tarde, lo he tentat per saber

la sua literatura. Es tornat dia 18 y li he dictat el peu de les conclusions y el dia 19 li he dictat dos fulles per coordinar les llissons.

19. He entregat a Llorens, present ma mare, en la sua primera quadra les 20 lliures de la mesada y 12 durets nous y 16 sous, pessetes y tresetes. No me han entregat recibo y correspon de 80 $\frac{1}{2}$. $\frac{1}{2}$.

Ahir a la una estava el termometre a 49 graus y mitx. Vuy ha baxat a 47 y lo any passat el mes alt foren 45 graus de calor.

He enviat a Margarita monge 30 $\frac{1}{2}$. en quatre pessetes de 7 $\frac{1}{2}$. 6. Ella me ha enviat, dos coques.

El Rector de Andraitx me ha enviat dos pollastres y un paner de peres. Dat 2 $\frac{1}{2}$.

20. Som anat a donar el bon dia a la cosina Margarita Serra y me ha ensenyat la obra de la cuina.

21, 22, 23. No ha ocorregut cosa notable y les que sien les tinch olvidades, per haver estat indispost.

24. He asistit fet cap a un grau de Teologia conferit a les 8 del mati a Joan Torrello Costa de Ritxola. Padri el P. Lector Arbona. Prop. 4 $\frac{1}{2}$. Despres del grau som anat ab el Sr. Bartomeu Vicens a Santa Catarina de Sena. He parlat ab la Priora a la grada de la Iglesia sobre D. Veri. He comprat un pot de 2 lliures, que me ha costat 6 $\frac{1}{2}$. 4 $\frac{1}{2}$. 4 y he regalat el tabach de una capsa, que li he umplida.

He asistit de Padri ab musa verde, a les conclusions de Don Ignaci Zavall, Pre, catala, *in utroque*.

Han argumentat Borras, Serra, Mir, Auli, a les 6 tarde. Prop. 15 $\frac{1}{2}$. 8.

25. Es estada la llisoneta de Zavall, Pre, a les 6, sobre el cap 4 de *auctoritate et usu Pallii*. Borras, Serra, Auli.

26. He entregat a la novia de Vicensa 12 sous per un fioc.

He rebut la declaracio a la Senyora Maneira de Montuiri.

Se casa el fill guixer de Vicensa; criada y esta va alla a dinar.

27. Recurs de los Collegiats de Lleis a la

Audiencia sobre argumentar en los graus. Se proxeix la obra del estudi primer y se forada el portal de la botiga.

28. He dictat desde les onze a la una la escriptura matrimonial de la filla de la fornera nostra; se casa hora baxa.

He assistit de Padri, Musa verde, a la lliso major que a les 6 ha dit Zavall Pre, sobre el cap. 13 de *Simonia* y sobre la llei 23 de *negot. gestis.*

Li han arguit Serra, Bisquerra, Auli, Pelegrí. Tentants los dos primers y Auli y Roca. Prop. 3 **6.**

29. La fornera me ha regalat de la novia un pastalonet; dat 2 sous.

A la tarde ve el Rector de Santa Creu y la Senyora Mas, vidua de Son Nebot de Porreres: dat bolados y xoquolate.

Don Antoni Pueyo es vingut a la nit y ha estat fins molt vespre.

30. He assistit a les 8 del mati a un grau de Teologia conferit al català Don Domingo Prat pre. Padri el P. Thomas Juan, dominic. Prop: 4 **6.** y Sindich.

Inmediadement he assistit a altre grau de Teologia, conferit a Don Juan Oliva, subdiaca de Vich. Padri el P. Puigserver: Prop: 4 s. y Sindich.

Regalo de Zavall Pre, son 24 lliures xoquolate en retjoles, molt bo: dotze enseimades, dotze pans den Pou.

31. He assistit de Padri, Musa vermeya, al grau de Zavall Pre; li he posat la Musa verde; a les 8 li han arguit Serra, Cortei, Capo y Sala: han assistit, en el presbiteri el Senyor Roca y el Canonge Sard, Prop: 12 **6.** y Sindich.

He regalat a Sor Maria Ignacia una botella mitjansera de vi negre de giro, y un flasquet quadrat de vi blanch mollar.

He assistit a la tarde a dos graus de Teologia que se han conferits a Don Salvador Bernadet, Diaca. Padri el P. Puigserver: es estat en la iglesia, a causa del calor, sens exordi, ni quamquam.

Immediadament el grau de Juan Carreres català.

Despres som anat a pasetx ab Borras y Serra, y devant Sant Francesch los he pagat la aigua: 9 sous.

Primer agost, dimecres. Don Francesch Ferrer, Rector, ve el mati y me ensenya la carta de Riera, Pre, de no haverli volgut passar el grau de Mallorca per un canoniciat.

La Senyora a la una de la tarde ab mi, es anada a veurer los pagos, los coniis y tots los porxos, caminant.

Este dia ha pujat el termometre fins a 60 graus.

2. Som anat a la Missió: Senyor Gacies.

Han enterrat el mati el fill manxol del Sor Juan Frau, que mori ahir de una ferida en el cap.

Han enterrat a la tarda a el Senyor Juan Muntaner, mort de apoplexia a les dues dematinada.

Es vinguda antes de dinar per cuinera, Catarina vidua de Llumajor.

He pagat a Vicensa 18 **6.** a Isabet 18 **6.** sens compensar cosa, y a Jaume 35 **6.**

Som anat hora baxa a casa de Cardell per despedida de la Senyora Mas, vidua. He pres sucre esponyat; no he volgut xoquolate.

3. He cobrat del taverner arrendador del hort 30 **6.** compresos 15 **6.** 10 de adop del muntant de sinia,

La Mare Priora de Santa Catarina envia sis coques; dat 1 sou.

Caragolera enviada per el Senyor Montserrat y sembrada en el jardinet.

Vaitx al mati a consolar a la vidua de Muntaner y ella ve a la nit ab fills.

4. Vaitx a mitx dia a casa del Major de Milicies, trobat indispost.

Sor Maria Ignacia envia una coca, prunes y una truita ab mel, 1 **6.**

He pagat a la vidua Cerdà y a Cladera 10 **6.** a compte de la moratoria del any, qui te sobre talles.

El Procurador Antoni Cirer es vingut ab recado del Marques del Reguer assegurantme que dins breus dies enviaria 800 **6.**

5. He assistit a les 8 del mati a la Congregacio, a un grau de Teologia, que se ha conferit a Don Francesch Mariner, de Tarragona, Vicari. Padri: Doctor Mulet, P. y S.

He deixat el plech de ordes de remplas al Doctor Mulet per informar a Riera.

Som anat a visitar a la novia de la fornera. No la he encontrada en casa.

He pagat a Borreo 4 durets per tres carretades cals, son 6 **6.** 8 **6.**

He pagat al picapedrer 13 **6.** 16 **6.** 6 per la llista de feina y mes 15 **6.** 6. Tot 14. 12.

He bastret a Catarina, cuinera 24 **6.** per un rebosillo. Ha cantat.

Som anat hora baxa a casa del canonge

Sard consolar de la mort de sa mare. No estava el català Zavall, Pre, qui sen va dema.

6. He despachat el correu ab cartes per la Condesa de Munter y Bellard.

El P. Preposit de Sant Cayetano, el matí envia una tortada. Dat 2 ₣.

He enviat a ma mare un quarto de esta tortada; altre quarto a Sor Maria Ignacia.

7. He comprat 12 quintars de llenya a 2 ₣. 8.

Som anat hora baxa a casa del Marques de Vilafranca y bolados.

He pagat per mitja cuita de xoquolate del xoquolater de Cort 4 ₩. 18 ₣. y al home ₣. 6.

8. No som volgut anar el matí a casa del Major de Milicies enviat a demenar allí per el Tinent Coronell a les onze y mitja; pero som anat a la tarde per esser tornat la ordenansa ab recado politich de que me estimaria anas allà y havem discorregut fer alguns oficis al Regent.

9. Tot el matí he empleat formant la resposta de Ruiz, pare de Juan.

Despres he dictat a el criat del Marques de Bellpuig el ofici al Regent sobre el Milicia de Alaro; y essent vingut dit Marques ha estat ab mi fins tocada la una, essent dijuni; y he acordat ab ell que yo no admetria a Juan Arrom per Escriva, lo mateix ahir ab el Major, present dit Marques.

La vidua de Juan Muntaner me ha entregat el sello de la Curia de Milicies.

He enviat a Llorens 3 pans den Pou y 3 dolses de bescuit de Santa Magdalena per de ma, y essent vingut a convidarme y despres ma Mare, em som escusat de anar a berenar.

He entregat a Llorens un duret per el valor del bonete o borla del Doctor Antoni Riera.

He bastret a Catarina, cuinera, tres durets, que fan 4 lliures 16 ₣. les quals, ab los 24 sous del dia 5, sumen sis lliures, que se compensaran cada mes.

He pagat a el Senyor Jordi Palou, barber, 19 ₣. per paper y copia del pla de estudis de la Universitat de Valencia, que son 35 fulles en 4.^o, que he tornat a mon cosí Bartomeu Serra, que lo tenia en fol.

10. Som anat al matí, antes de mitx dia, a donar el bon dia a Llorens, el qual despres me ha regalat un cor de pasta real com la ma.

He empleat tot el matí dictant a Palou les escriptures de ajust entre Dona Isabel Serralta y Santa Magdalena.

11. Som anat al matí a Santa Magdalena, he perlat ab la Priora, Sor Bennasser, y ab Sor Lluisa sobre el asumpte de Granada, y los he ensenyat les dos escriptures o arbitrament de Serralta vidua, y havent convingut a tot, som anat a la visita.

He tingut Junta a la tarde de los D. D. Pujals y Amer sobre liquidació de Suaus donzelles de Felanitx; antes he rebut dos declaracions a querellants.

He bastret a Llorens dos durets en or, que me ha demenat y ell me ha regalat dues rostilles farsides de Santa Clara.

Bartomeu Ripoll me ha enviat un paner de pomes ordinaries y entre elles sis molt grosses. Estes sis les he regalades a Sor. Maria Ignacia

12. Som anat a casa del Doctor Macia Mir, y li he entregat les dues escriptures o arbitraments sobre la Senyora Serralta ya copiades pera que les firm. He donat noticia de tot al capella de Santa Magdalena.

14. He empleat bona part de tarde en reber la declaracio de Juan Bennasser, sabater, marit de Esperansa Sampol, que esta ferida de un paisa Antoni Sastre. A dit fi em som valgut per Escriva del cabo Font

15. He cobrat 3 lliures, 10 sous del cotxer de casa del Conde de Ayamants per mitx any de lloguer del estudi de Can Calafat.

Los processos de Valls los entrega a mon criat ahir a mitx dia el Doctor Nicolau Bennasser per reveurer el borrador de liquidacions y el proces del capella Suau de Sant Miquel lo entrequi ahir tambe a el Procurador Cunill per durlos a el Doctor Pujals.

16. Lamon Esteva Verd de Andraitx me ha aportat este matí un cabridet per rostir el dia del meu Sant.

Ahir vaig manar, present son pare, al Milicia barber Antoni Saure, pagas dins 3 dies a Maria Antonia Morro, vidua de Cantons les 7 ₩. 8 ₣. dels partits.

17. Han combregat, entrada de nit ab viatich de Santa Eulalia, al P. de Cartoxa, D. Hugo Cladera per la trencadura y velles: no han convidat.

Tota la tarde he tingut el careo, Escriva Planes, entre Dona Margalida Manera y el Sargent Sicard, la muller y son fill separada. ment.

18. desapte. Don Agusti Ruiz me ha enviat 25 retjoles xoquolate. Dat al criat 4 ₣.

El Doctor Torrello, Pre per sa criada envia

un convonet rosquilles y congets de Sineu.
Dat 3 ♂.

La Priora de Santa Magdalena, Bennasser envia 12 enseimades y 12 coques. Dat al Dónat 4 ♂.

Margarita monge envia una liura medritxos y 6 congets redons. Dat 6 ♂.

He enviat a Santa Catarina de Sena 36 esses ensucrades y 36 pastilles de retjola del xoquolate del catala, bonissim.

He enviat a les monges capuchines 36 esses y 36 pastilles de retjola de Ruiz.

He enviat per ma del Donat a la Priora de Santa Magdalena el paper de arbitrament y el de comptes ab Dona Serralta que he lograt firmas vuy el Doctor Mir.

He donat paraula al Doctor Coll de les cases de Moscoso per el Fiscal.

19. Sant Joachim.

Dols Pre ha dit Missa y havem berenat ell, ma mare, Llorens, yo, Antoni Ferrer.

He donat pastilia y essa a les Donades de Santa Catarina, Capuchines, Sant Geroni: essa a Juan Bujosa, Mestre Biel Sabater; y criades y xoquolate.

He enviat dinar a Sor Maria Ignacia de un bosi de rustit, un coni farsit, 4 trosos pollastre y dotze pomes.

He enviat dinar a Margarita monge, rostit, coni, prunes blanques y negres.

Han dinat ab mi, ma mare y Llorens; y despres ma mare ha berenat y he regalat una enseimada y dos esses: y per sopar brou y pollastre trosos.

Del Carme, Cayetanos, Capuchins, ningú es vingut, y los Serres son vinguts y no han volgut res. Tampoch es vinguda a la tarde la tia Catarina Anna, no obstant haverla convidada per el seu criat. Tampoch es vingut ni ha enviat Moscoso ni el Conde.

20. El carro de Son Fuster ha duit a Sant Bernat la criada de casa de ma mare, y les mies, esto es, Bet y Catarina, y a les aillotes de la Bet. He donat a la Moragues per totes 6 sous y dins el paner 18 pomes, sobresada, llengonisa, vi blanch, 3 pans.

El reliquiariet de la Pasqual, ab los 15 glo riapatrís de or, los he entregat a Catarina, a recabalar.

Es vingut el correu barca: he rebut carta de la Condesa de Munter, y de Zavall.

21. Conferencia a la tarde del Dr. Nicolau Bennasser y de Pujals per lo de Valls de Felanig.

El Marques de Bellpuig ha enviat el cotxo a la tarde, y som anat alla, a les 6.

He enviat a Bartomeu Ripoll dins el seu paner 4 enseimades, 3 esses, 6 congets redons ab carta para que donas esta y enseimada al Onclo Onofre.

22. dimecres. El Marques de Bellpuig es vingut entrada de nit y me ha dit que demà sen anava a Soller, y axi el Major quedaria ab el mando.

Junta en el quarto rectoral, a que he assistit, a les 10 del matí, com a Sindich: concurrents Sr. Rector, Dr. Mulet, Dr. Borrás, Dr. Mas, P. Darder, Secretari y Puig: Se han llegit les cartes del Agent de Madrid sobre llibres duplicats, y se ha acordat fer recurs al rey: C. O. R. 12 ♂.

Fas nota del enfado que me ha donat Vicenza a les 9 de la nit, cridant y fent judici temerari contra Bet. Me ha perdut el respecte y axi, etz. Resolucio.

23. Han enterrat hora baxa a la filla de la formera Sunyer, he assistit al enterro: mori a la nit.

He sabut ser morta esta tarde tambe de una terciana Dna. Catarina Granada, muller de Comelles.

He rebut la declaracio ab Planes del Oficial de Alaro sobre exces del Balle en el ball contra Milicia.

El Conde de Ayamans me ha enviat a demandar esta tarde, som anat vestit y alli, present Arrom y Planes, me ha dit el nombrament de Escriva en Arrom, y este ha dit que el Marques lo havia firmat He respost de modo que no enfadas al Conde, pero be han entes uns y altre que yo no volia cedir del dret de anomenament.

He rebut de un pages de Petra, que fa 15 ♂ cens per terra la Cabayera 15 ♂: deu ara 6 pensions,

24. Som anat a donar los dies a Bartomeu Serra; la matixa hora de les 11 que vingue: despres som anat a escriurer el meu nom en casa de Dn. Bartomeu Asensio, Contralor.

Antes de vespres es vinguda ma mare ab una filla de Elena: li he dat retgea y 3 pomes.

25. He assistit a el Vel negre en Sant Geroni, que ha donat Dn. Francesch Ferrer a una filla de Dn. Juan Moragues.

Despres de Vespres he cridat en la sala a Vicenza y, present Dols Pre, se es disculpada de la injuria y falta de respecte del dia 22. Ha demenat li perdonas: he respost que consultas ab son confessor la obligacio.

El Sr. Juan de la casa del Marques del Requer, antes de dinar, es vingut a disculparse sobre el diner, que diu no ha pogut replegar encare. He dit tendria paciencia fins el dia que el correu barca partis; que en falta plegaria.

26. Ahir sen ana el correvet petit; no vaix escriurer carta: vuy sen va el Senyor Intendent Ximeno ab sa familia *llamado a la Corte*. Antes de ahir sen ana Vargas.

He pagat la llista de feina de picapadrer, y compresa la dotzena de mitjans a 7 9 6 y la mitja pedra 8 6, importa 6 18 6.

27. Han aportat figues de moro dos coves a les Capuchines. Antes, el disapte dia 25, havien aportat semblants dos coves a Santa Catalina de Sena.

28. Ha predicat en el Socos el capella del Regiment de Dragons del Rey; sermo el millor que hage sentit y crech durant una hora.

29. Es vingut hora baxa Dn. Pedro Moscoso y en mon estudi me ha entregat tres dobles de vint de cordo, la una de elles nova, y ha dit que de vuy en avant correria la casa per el Fiscal que vendrá. La nit antes ja jague en la casa de Cardona.

30. He cobrat del Sr. Bernat Garau les 20 ll. de 3 mesos de salari de Advocat de Pobres.

He entregat a D. Pedro Moscoso a la tarde per ma de Dols Pre les 4 11 6 4 que sobren de les 3 dobles de vint, respecte que estos sumaren 72. 8. 6 y los once mesos 19 diners sols importen 67 lliures 17 sous 2: y de esta partida, que son 902 reals, he dat recibo ab expresio de finiquito.

31. He assistit fent cap a les 4 de la tarde a les conclusions de Lleis y Canons, que ha defensat Josep Contestí: Padri el Dr. Borras: li han arguit yo, Serra, Bennasar, Pelegrí: es surtit per 6 blanques: Propina: 9 sous y 6 diners, y 6 sous 2 diners.

Imediadament ha defensat iguals conclusions Sebastia Cabot. Padri el Dr. Borras: li han arguit yo, Serra, Mir, Auli: es surtit per 7 blanques: en un y altre ha tingut vot Llorens: Propina: Idem.

Tota la tarde ha plogut fort y trons forts; y a la nit.

1. *Septembre. Disapte.* He pagar per la soldada a Vicensa 18 6. A Isabet 10 s. y he compensat 8 s. de numero de los 4 durets bastrets. A Catarina 9 s. y he compensat 9 del numero de les 6 lliures bastretes salvo. A Jaume 35 sous.

Han aportat en casa la auſtabia oliera envernizada, que tenia Juan Bujosa, essent així que abans havia dit a Dols Pre, que se era rompuda y havia tirat a la Portella los trossos.

He assistit a la llisoneta de Civil, que ha dit Josep Contestí, sobre la llei T. de *Jure dot*: li he arguit yo, Serra, y el Dr. Carrio Pre, que vaix elegir ahir: Propina 31 s. 8. Immediadament a les 5 de la tarde es estada la llisoneta, que ha dit Sebastia Cabot, sobre la llei T. de *contrach. emp.* Hem arguit los matexos que de antes. Y noto que ahir se escusa Martorell, a qui havia nombrat: Propina 31 s. 8.

Han aportat de casa de Montserrat 3 caragoleres per la galeria del carrero.

Josep Mota es vingut a dirme que el dia de Sant Bartomeu a la nit posaren a la preso a el Dr. Tur Damia de Ivisa y apartat.

No som anat a la Visita per el temps y estat refredat.

2. Som anat antes de mitx dia a casa del Sor. Roca a suplicarli fes de mudar a la Torre del Angel el Dr. Tur de Ivisa, per esser indecent la preso, en que se troba, apartat de comunicacio a un Advocat dels Reals Consells,

He pagat el compte de feina al picapadrer, que son 4 ll. 5 s. 4: li he dit que lo avisaria quant lo necesitas.

He pagat a el ferrer, fill de Mestre Palerm, 9 ll. 1 s. 8 s. rellevant 20 s. just del compte, que ha firmat. Ben entes que antes ya tenia rebuts aparte los 32 s. dels retxats del estudi de la Torre.

Es vingut Dn. Miquel Togores a empenyarses para que yo donas paraula de votar per la Catedra a el fill del cirugia Muntaner, suposantme que el Dor. Bernat Contestí renunciaria la sua oposicio. He respost que si el suposit era cert, tendria yo arbitre per poderlo servir segons son merit.

Poch antes era vingut a la tarde dit Muntaner menor, a el qual he respost ab mes generalitat.

He rebut de el Sor. Antoni Company Pre, per ma de un Diaca, beneficiat de Sineu, una dobla sens paperina, ab carta del dia 31, en que em diu esser el valor de una alzina venuda.

3. He rebut del Sor. Josep Pou una dobla de 6 ll. 10 a compte del debitori que feu.

He escrit carta a el Senyor Antoni Company Pre en que, ab expresio de usar el nom de marit y Procurador general legitim de Dona Antonia Ana Scrra, li don comisio per cobrar,

y fer los albarans testimonials de lo que vage cobrant, del modo que lo acostumava en vida de Bonaventura.

La mare de Ana Mota es vinguda, y li he entregat los baptismes seu y de son pare, y la justificacio de la sua familia honrada ten Mila, que yo tenia desde lo any 1780.

Es vingut el actual Decano Doctor Gabriel Verd y havem conferenciat sobre les eleccions faedores. He dit no tenir inconvenient en los que ha proposat: Decano, Bennsser; Secretari, Serra; Tesorer, Sureda; Dip, 3 r Miquel Serra.

4. Terradet compost ab tests de floquets, aufabegues y caragoleres.

Debitori de 18 6. 15 6. ha otorgat el pica-pedrer Antoni Quetgles, per el lloguer del estudi del quarter, ab moratoria de 30 6.

5. He asistit, fent cap a les 8 del mati, a un grau de Teologia, que se ha conferit a el catala Don Juan Barcelo: Padri el P. Fr. Thomas Juan, Dominic. Propina 4 6. y Sindich.

He asistit a les 4 de la tarde, fent cap, a dos graus de Teologia, que se han conferit a los catalans Don Jaume Oliva, y Don Francech Sarinanell. Padri del un el P. Thomas Juan y del segon el P. Puigserver. Propina. 8 6 y Sindich.

6. Clau entregada del estudi del quarter.

Figues de moro altres dos covos a Santa Catarina. Refresh a casa de Don Francesch Ferrer, en que se cremen les Bulles veyes, a que som estat convidat; es estat aigua de teronge xina, estelets farsits ab quartos, y xoquolate ab coques.

7. Han enterrat a Don Juan Brondo a les onze, mort ahir a la nit. No he asistit per esser estat al temps de la visita de Carcel; pero som anat despresa a consolar.

Paga el suis del estudiet del quarter per dos mesos adelantats 20 6.

Paga Antoni Rossello de la Font de Alaro 50 6. 4 6. y 5 6. 6. ab llista de feina. Ha aportat pomes.

8. *disapte.* He asistit a les Completas de la festa dels Advocats, que han comensat a les 7 per haver estat aguardant al *Real Acuerdo*, y no es vingut Jutje algun. Ha fet la doma Don Francesch Ferrer.

9. Comunio a los Misioners. He asistit a la festa, en que tampoch ha asistit Jutje algun; essent axi que les cadires les havien enviades. Han oficiat Don Francesch Ferrer, Don Juan Dameto, y Dols Pre: ha predicat el Doctor Roig, menorqui 35 minuts.

La tarde som anat a les monges Catarines. He entegat a ma germana 11 estelets de pasta de figarre, y tres estels y coret farsits del refresh del canonge Ferrer. Despres som anat a Santa Magdalena, he perlat ab Sor Bennasser y ab Sor Juana Puig.

10. El Conde Puig se es partit per Roma, a veurer a son germa y venir ab un fill dels dos.

La Senyora del Doctor Canals de Soller, envia un covonet de pomes bones, Dat 1 6.

Eleccions dels empleats son estades a la tarde en casa del *Decano* Verd, Son Bennasser Nicolau Decano per 8 vots; Serra Miquel, Diputat tercer, per 5 vots: Tesorer, Sureda Antoni per 5 vots; Secretari Serra Ignaci per 8 vots: Mestra de Practica, Fornari. Advocats pera pobres, Clar y Coll.

He enviat a Sor Maria Ignacia un colom cuit farsit y a la Comunitat dos covos figues de moro.

Aniversari a que he asistit, lo han celebrat el Dr. Mulet, Barcelo, y Dols Pre a les 9 2/4 del mati, ab la solemnitat de estil y candeles.

11. He enviat a Sor Maria Ignacia la capseta ab tres unses justes de tabach, valor 15 s. 2.

He asistit a les 8 del mati a un grau de Teologia, que se ha conferit al page seminaria, Juan Miralles, pagat per el Bisbe. Padri el P. Sastre, observant. Propina 4 s. que he tornat al seu Oncle Antoni Miralles, Impresor: retench ja de Sindich. Conferencia en mon estudi a la tarde del Dr. Nicolau Bennasser y l'ujals, havent acordat los dos punts que faltaven ab salvedat de drets.

12. Som anat al mati a Santa Magdalena a donar la enhora bona a la Mare Priora Dameto elegida dia 10, y la Mare Vicaria, Sor Maria Lluisa Puig del Rellotge.

Som anat despresa a casa del Doctor Macia Mir, y havem acordat de peraula lo que y com se ha de entregar per son genre a la fornera.

Salom de Santany me ha regalat dins un paner deu reims calops per penjois.

Desde les 12 fins hora baxa ha plouyt y tronat: pero ab algun intermedi.

13. El Capitol ha tingut la Junta de Vocals per elegir Canonge al mati: han discordat.

Don Bartolome Asensio paga 11 L. per el lloguer de Agost y Setembre.

Catarina cuinera ha fet llit desde el mati y pensam esser refredament, segons ha dit Sebastianet.

El Balle de la Poba, Serra, es vingut a la nit donant quexa de que los Milicians no respectaven les seves ordes Ha dit me escriura.

15. Eleccio de Canonge en persona de Don Miquel Serra Pre a les onze del mati.

18. Es vingut al mati a mon estudi el Canonge Don Francesch Ferrer, y de ofici havem conferenciat sobre la Catedra, de que es interino el Rector de Sant Jaume.

Som anat a donar la enhorabona al Canonge Serra.

17. El Rector de Andraitx envia dos pollastres y carta per ma del custos del Oratori de sa Reco, y envio yo a Dols Pre a casa de Noguera pera el seu asumpte.

18. El Auditor de Guerra envia carta, en que avisa pera anar dema a casa sua.

19. Vaitx a les deu del mati a casa del Auditor de Guerra; este me entrega la sentencia de Fonset de Campanet, y la matexa a la tarde ley remet corregides algunes paraules dins carpeta per ma de Dols Pre.

He pagat a Margarita monge deu reals castellans per ma de Vicensa, y ha fet albara de 4 mesos.

He entregat a Llorens dins la sua sala, present ma mare, a les 11 3/4 les 20 lliures de la mesada, y son dues dobletes en paper bones, y lo demes reals castellans. No he volgut executir raons.

Es vingut el Relador Fluxa ab son fill opositor a la Catedra: no he excegit de paraules generals, Poch despresa es vingut el Vicari Barcelo de Sant Jaume, tambe opositor, y me ha dit faria recurs.

20. He cobrat de Jaume Jorda, criat de Truyols, 7 L. per lloguer atrasat de la botiga del carrero.

Som anat a la tarde a casa del Relador Nadal, en que concorrent el Doctor Fluxa, Bauza y el Procurador Antoni Cirer, se ha cromensat a veurer el fet acordat entre el Capitol y Torrella.

Dols Pre se es sangrat per rao de una fluxio a los ulls. Margarita monge envia una coca ensucrada.

21. Dols Pre se es sangrat altra vegada per dita rao. No he avisat metge y he suplit donant 3 sous de cada una.

22. El Doctor Bartomeu Ripoll de Balitx envia un covonet llarch de serves verdes, y altra de melicotons: este lo he umplit ab 12 coques de tres, y 24 medritxos, y dins lo altre

covo li he enviat a Juanet tres conis grosos, y beurer 1 s.

Vicensa me ha enfadat a la tarde ab los seus judicis del tot temeraris.

23. Diumenge. He pagat a el vidrier del Call 32 s. per los dos retxadets de fil de ferro de la entrada, y mes li he donat 6 sous per dos vidres de quant se muda a les cases Montserrat, y un en les mies.

Dols Pre ha dit Missa a la capella, y despresa ha berenat de xoquolate, y tambe berena estos dies.

24. El patro Pujol ha enviat 12 lliures de cacau, y tres melons de lvisa, bons. Dat a la criada, mitja pesseta. Es per una Junta y peticio que vaig fer el dia del Corpus.

Som anat a la tarde a les monges Catarines y he entregat a la Priora les 30 lliures, que el Senyor Miquel Garau me entrega ahir per cens.

Despres he regalat a ma germana dues retjoles de mitja lliura del xoquolate de vuy.

Som anat despresa al hort devant los Capuchins y alli son vinguts Dols y les criades Bet y Catarina.

He pagat 4 L. 17 s. 4 per mitja cuita de xoquolate per la Senyora, que ha treballat el xoquolater d. Cort.

La bassina de plata, que ahir va manilevar la Senyora tia de Serra, la ha tornada vuy.

Junta al mati ab el Doctor Juan Bover sobre Belloto y son genre, y este ve a la tarde.

25. Junta al mati del Doctor Bover y del genre de Belloto, y despresa es vingut Belloto.

He enviat a Sor Maria Ignacia un pollastre cuit en 4 trossos. Despres ella me ha enviat un panaret de prunes negres: s. 4.

El Escrivà Planes me ha entregat 9 ll. 6 s. per dret de firmes en la causa criminal del milicia Bernat Cabeza.

26. He assistit a les 8 1/4 del mati a la lliosa de punts de Lleis, que ha dit Antoni Marcelo catala sobre la llei *Cum tacitum 3 de probat. et presump.* Li han argumentat yo Dr. Fiol, Bisquerra, Auli, Pelegri, Tentants, yo, Borras. Advertint que tocava argumentar a Borras, pero, com este no assisti ahir a los punts, encare que ha assistit vuy, no ha arguit: Y atenen a que hauria assistir ahir, si se hagues picat a la tarde, que era la hora, y se adelanta al mati per abreviar y poguessen los catalans anarsen ab lo correu, se ha acordat per el Col·legi que estos pagassen los 32 s. cada un de una propina supernumeraria per Borras, y el Canonge Bisque-

rra li ha cedit la propina del argument y del tentant, per haver tentat per ell. Propina mia 4 ll. 18 s. Padri, Serra.

Immediadament ha llegit altre català, ano menat Francesch Ferrer. Li han arguit Bisquerra, yo, Bennasser, y Auli. Tentants, Bisquerra, y yo. Punt sobre la llei *I de his qui sunt sui vel alieni juris*. Propina 4 ll. 18 s. Padri, Serra. El primer tengué *bene valde condigne*. El segon sols aprovat.

He assistit fent cap, a les 4 de la tarde, a un grau de Lleis, conferit a Marcelo. Han arguit yo, Caimari, Capo y Palou. Propina 1 ll. 12 s. y la de Sindich.

Immediadament, a les 6 es estat el altre grau del dit Ferrer. Han arguit Borras, Caimari, March menor y Marcelo: Propina, 12 s. y Sindich. Padri de los dos graduats, Serra.

Esta nit he escrit per el correu, que sen va, a Zayall, a la condesa de Munter, y a Dna. Catarina y se son embarcats los dos graduats.

Ha fet la entrada a la Catedral el Canonge nou, Dn. Miquel Serra. No som estat convidat ni menos a el refresh que ha tingut a la nit; pero ha tingut la dissort de que, a les 9 o antes se ha mogut temporal de vent y trons y los llums de la galeria no han pogut cremar; ni partira el correu.

27. En la iglesia de la Merce a les 4 de la tarde es estada la funció del Col·legi de Cirugians. He assistit per curiositat. Ha consistit en un exordi a la trona, que ha dit un allot en llatí bo. Després, en el Presbiteri el defendant, que es Morei, ha dit un quart de lliçó en llatí sobre el punt que se li senyala ahir, un aforsisme de Hipocrates *desperatis mortis desp. remed adhib*, ha dit 4 conclusions textuales. Després li han arguit els catedràtics de Cirugia, Socies, Muntaner, Marco y Janer. Ha donat bones solucions, resumint tot en llatí molt bé. Uns y altres se son lluits. Concluit tot, se ha tocat lo acte per el seu Notari, en que se li ha donat el titol de *Cirujano latino*. Som anat a fer volta ab Dols y Serra a el Moll.

Nota: que el Sor. Bernat Frontera Pre, havent me incontrat en el carrer ab Dols Pre, me ha entregat dos propines de 4 s. cada una, y una a Dols y ha expressat que, sens dupte, era estat descuit no convidar.

28. He assistit fent cap a les 8 del matí a un grau de Medecina del català Juan Baptista Albareda. Padri, el fill del metge Jordi. Este ha fet el 4 argument. Propina, 4 s. y la de Sindich.

Bartomeu Ripoll me ha enviat un covonet de melicotons. Dat 1 s a Josep després haver berenat.

29. Ab el pinco del patro Capó al matí son arribats desde Alicant el Sr. Fiscal, y Sor. Alcait ab les sues Sres.: el primer, ha aposentat en casa del Sor. La Hoz, y el segon en casa de Roger Pre, carrer dels Moliners. Som anat a la tarda a donarlos la benvinguda; no los he trobat, pero he visitat les Sres.

He regalat a la Sra. del Dr. Ignaci Serra un paner de figues de moro, triades, que ha enviat Llorens.

Ahir, essent dia de visita de Carcel, no vingueren los senyors; seria per falta de nombre.

Nota: Me som enquiat en grau superlatiu per la falta de obediencia de Dols Pre, qui sabent que yo no volia enviàs figues bordissots a ma germana y haver manat al criat no les hidugues, per no exposarla a menjar alguna, puis fins poch ha es tercianaria, se es valgut del seu misatget y les hi ha enviades, quant yo era a oir Missa. No he volgut admetre'r disculpa, y he dinat dins la mia alcova; ell alla fora.

30. He pagat una dobla de cordó a el fuster Llado, per la feina feta el mes pasat en la cinia del hort de Serra, per mes que volia yo escusarme, havent excedit la orde que tenia de sols remendar.

He entregat a la nora de Vicensa, filla de la hostalera, una dobla de vint redona, present la sua mare, la qual ha dit havia perdut el debitori, que jo li entregui als.. y ha usat la precaucio de que Dols Pre, de orde sua em fes recibo. Me ha tornat los 3 s. 6 puis el Dep. eren 15 durets.

Primer octubre. Dilluns. He pagat 16 ll. s. manco un dobler a Espinosa per el visindari de Dna. Catarina, y per el de casa de Serra.

He cobrat de Bernat Solivelles flux 15 ll. s. compreses 2 ll. 18 s. de adob de sinia.

He cobrat de Geroni Estrada 4 ll 10 s. per mitx any de lloguer del estudi, comensat a primer juny.

He cobrat del escola de Santa Catarina de Sena dos durets a compte del debitori.

Es vingut el Canonge Ferrer y havem dis corregut ser util no donarse per entes del Auto de la Audiencia sobre Catarina.

He pagat a Vicensa 18 s. a Isabet 18 s. a Catarina 9 s. y 35 s. a Jaume, criats.

2. Ha depositat Juan Vilalonga, Milicia de Binasalem 12 ll. s. per gastos procesals, y gas-

to de socorros al tenor de la sentencia de 28 setembre. Advertint que es surtit fiador per les 6 ll. s. que deu pagar el seu company Gaspar Vicens, granader: se posen libres.

3. Lamo Cosme de Son Fuster me ha entregat les 200 ll. s. de la tercera de Sant Miquel, ben entes que en lo albara se contien 35 ll. 15 s. de jornals de treurer terra de mon estudi, ordi del mul, escarada de desfer un tros de parret del camí des mitx, 6 ll. s. de fer la era: y se han rebaxat de son credit 3 ll. s. de un molto y 8 ll. 6 s. 8 de hexa de este any. Y he expressat que ultra les 200 ll. se ha hagut rao de la bastreta, segons resa el nou arrendament, per ser el primer any.

4. He pagat a el Sor. Juan Frau, Procurador de les monges de Sant Geroni 32 ll. s. per el dot y vitalici de Sor Margarita Ignacia, ma germana de 25 fabrer.

5. He pagat a Dn. Juanot Terrers poseidor del Benefici de Binasalem, que poseia Sotivelles, 6 ll. s. per la pensio dels 29 setembre.

He fet la declaració jurada, demandada per el Dr. Josep March, enviantla a el Escrivà Rosselló, Notari, per ma de mon criat; antes he vist al Dr. Ferragut.

6. *disapte.* He cobrat de Antonina Bauzá, vidua Roig, de Sant Juan 32 s. per cens meu de Fiols.

Lamo Esteva Verd de Andraitx me ha regalat un paner de calop.

Ahir vingue el Asessor de Ivisa Dn. Miquel Soler ab un xabech ab sa mulier y familia: som anat vuy a ferlos visita.

Han corregut la Vila, esto es Ciutat, de munt dos ases, los dos soldats suisos, que foren capturats, fent moneda falsa de tressetes y doblers, y sels ha donat 8 anys de galeres: vatx fer la defensa.

7. Es estada la Missa nova del fill de Juan Frau, Beneficiat en la Catedral: es estada a el Sant Esperit, y despresa he dinat en casa sua, y tambe Miquel Serra, Relador Fluxa, Caimari, Planes, y tambe el metge barber Ferrer. Ab este he tingut despresa de dinar una forta disputa sobre art lulia.

8. He pagat 32 s. fentme gracia de 3 s. per 14 vidres que dexa de adobar el Sor. Moscoso.

He cobrat 30 s. de la moratoria que vatx fer a Quetgles, picapedrer, del deute de lloguer del estudi, baix el quarter del Sepulcre.

9. La Sra. es volguda abaxar a les 7 del

mati y essent arribada per sos peus a mon tercer o quart estudi, ha volgut estar tot el dia, y a la nit per forsa la he muntada a el seu quart.

Havent Dols Pre, anat a casa del Sor. Moscoso para que li entregas el valor dels vidres, se es escusat dient que havia pagat la casa cara etz.

El Canonge Ferrer y son germa el Conde son vinguts al mati, a interessarme para que lo apadrinas per el grau de Canons: he consentit, y han vist la casa. A la tarde som anat a visitarlo.

El Sor. Fiscal ha fet la entrada en la Audiencia; som anat a visitarlo a la tarde, y lo he vist.

Dn. Miquel Soler es vingut a ferme visita a a tarde. Y ha dit que a la nit se embarcava per Ivisa, a Madrid, y tornaria a Nadal.

He enviat a ma germana, Sor Maria Ignacia, un pollastre gros viu, y a ma mare un plat serves.

10. He entregat a Llorens en el estudi gran de Dols dos durets en or per compensarlos dia 19.

11. He assistit fent cap a les 3 de la tarde a un grau de Teologia, que se ha conferit a el menorqui Dn. Francesch Quadrado. Padri, el P. Arbona, Propina 4 s. y Sindich.

Immediadament es estada la funció del grau de Teologia, que se ha conferit *modo canonicali* al P. Comissari de la Província de Sant Francesch. Padri, el P. L. Simo. Havia picat antes del grau; y axi a la vista sols ha mediat una hora de estudi, be que he sabut que havia tres dies que estava confabulat el punt y arguments. He vist la funció, y ha llegit cosa de un quart del cap. 2 del Mestre de Sentencies, Misteri de la Trinitat, y de Escriptura, sobre Moïses minyó posat dins la canastre. Li han arguit, P. M. Pasqual, Dr. Puigserver, Lector Tomas Juan y Lector Sastre: es *nemine discrepante, tanquam benemeritus, valde condignum, multo valde condignum*. El Maiol tenia les propines q'te preparat de Dn. Francesch.

12. Tinch entes que el Rector nou de Santa Eulalia, Dr. Company, vuy ha fet la funció de el possessor de la Iglesia y Parroquia.

Per rao del mal temps de vent no pogueren partir ahir a la nit les dos galeres.

13. A les 8 $\frac{1}{4}$ del mati he assistit de padri a el grau *in utroque iure*, que se ha conferit, *more canonicali*, al Conde Dn. Antoni Ferrer de Sant Jordi: ha llegit solament de Canons sobre

el cap. 42 de eleccione et elec. potes. Li han arquit Serra, Bennassar, Serra, Pelegri; es surtit tanq. ben et valde condig: se han repartit les propines de totes les funcions, y se han entregat les del Bachiller a Auli y Mir, y los 3 arguments de la agregacio a Auli, Pelegri, y Frontera per disposicio de Dn Francesch, qui ha dit en publich, que a titol de gracia per el temps de son Rectorat donava el argument del grau a un dels collegiats sens torn algu, ates que ells vuy han renunciat el recurs que tenien posat a la Audiencia sobre esto. No he tornat les propines per no havverse acceptat.

A la tarde el dit Conde me ha regalat 24 retjoles de xoquolate ordinari: dat a Antoni, 6 s.

He repartit a les 3 criades y criat meus 9 doblers en plata en albricies del grau: que tot son 6 s.

He emprestat a el escultor Mestre Biel aigos 8 reals castellans, dich 24 s. y una capsatobach.

El Sr. Fiscal y el Dr. Alcait son estats vuy a la visita de Carcel, primera volta, y ha assistit Chacon.

14. Son vinguts a darmes les gracies el Conde y Dn. Francesch, y havem repetit les expressions respectives.

Som anat al mati a visitar a ma mare, qui esta en llit per cambres. Li he enviat un pollastre.

He pagat a el picapedrer per la llista de feina de acabar la botiga 3.^a y remendos, 3 ll. 12 s.

He cobrat del granader Vicens de Binasalem, la sua respectiva multa, que son 6 lliures mes 2 sous 2 diners.

He cobrat de Esteva Busquets les 16 ll. de la teresa de Son Cladera, vensuda dia 29 setembre: ben entes que li he admes una llista de feina important 4 lliures 15 s. de adobar les canyades. Les canyes les sen aporta de Son Fuster, pagades apart.

He rebut del Sor. Antoni Company Pre, per ma del Dr. Gacies Misser 112 ll. 2 s. 6 diners, ab carta en que em diu ser de arrendaments de Sineu.

15. He escrit carta a dit Company Pre, acusant el recibo: enviada a dit Gacies.

Som anat a visitar al Rector de Santa Eulalia. Despres a la Tesoreria a posar la firma per el lloguer de casa. Despres a Santa Magdalena, en que he manifestat a Sor Juana Puig la con-

signa original del credit del compte. Y despres he oit el sermo excellent de Santa Teresa, que ha predicat et capuchi del forn Sunyer, que ha durat una hora, y tot lo ha oit el Bisbe.

Despres, a la tarde es vingut el Dr. Tries sobre la catalana Cordera, y som anat a perlar ab ella presa. De alli a casa de Serra per haver vingut Miquel, dientme trobarse Bartomeu sangrat.

Dols Pre, despres de haver dinat, me ha dit escriuria a sa mare, pasaria a viurer ab ella. He respot que esto molt havia lo esperava, y no he volgut escutir raons relatives al dia de Sant Miquel.

16. El Dr. Torrello Pre, de bon mati, es vingut a interesar per a que Dols Pre quedas en casa. He dit, si.

He cobrat de los successors de Escolastica Burguera de Santany dotze lliures; he dat recibo, feta gracia del demes honorari.

Catarina de Valldemosa es vinguda antes de dinar: ha aportat 26 pomes.

Han sangrat demati, segona sangria, a Serra. Som anat mati y tarde a visitarlo.

17. He assistit unich catedratic a les 8 $\frac{1}{4}$ del mati al grau de Teologia, que se ha conferit a Dn. Francesch Campes Pre, catala de Vich: Padri el P. Mestre Veny: Propina 4 sous y Sindich.

Immediadament es estada la Junta del Claustre ple, en que ha concorregut el canonge Lobo; se ha discorregut sobre la provisió de les dos Catedres vacants. Y de conformitat se ha acordat que se devien fixar nous cartells, expressant el nou modo de examen de arguments, y que se intelligencias a la Ciutat en consequencia del recado de que ha donat noticia el Sr. Rector. Tambe se han llegit les cartes enviades a Dn. Archimbau, relatives a venda de llibres, y les respostes, y havense acudit al Rey. Se ha dit que el Sr. Rector podia veurerse ab el Sr. Regent, manifestantli que la inaccio de la Universitat no era consentiment, si sols aguardar resolucio real, suposada la representacio.

19. He enviat a Margarita monge 5 pesetes noves de la messada per ma de Vicensa.

He entregat a Llorens, present ma mare, en la sua primera quadra a mitx dia, les 20 lliures en durets y plata, compresos 2 durets bastrets. De estos ha dat un duret a ma mare.

El correu barca es vingut al mati, he tingut carta de la Condesa y de Zavall, y son vinguts per graduarse dos de Lleis y un de Medicina.

20. En Sant Francesch han fet Provincial al P. Palliser de la Calatrava y Definidors...

21. He pagat per llista de feina 7 lliures, 11 sous, per una carretada cals de esta semana, y altra de les antecedents setmanes a Borrás. 4 lliures, 4 sous. Are estan iguals.

El marit de la muda de Felanitx me ha aportat 18 ous, y ha dit que magranes no en te-

He pagat a el sabater de Bet, criada, per unes sebates negres mies, 22 sous, 6 diners.

23. Es vingut el Dr. Mulet Pre, de part de Dn. Juan Dameto, canonge, demenantme apadrinas a los dos catalans. He otorgat, y a la matixa tarde he examinat a un dels dos.

Catarina de Valldemosa sen es tornada a les 2 de la tarde: he posat dins el paner arros y pa.

Bordils de Felanitx aporta un cortero vi negre. Sor Maria Ignacia envia dins un platet 12 bonyols comuns ab mel; dat al escola 6 diners.

24. He examinat al mati el altre catala de Canons, li he dictat 3 planes de lliiso per empalpar la sua.

He dictat la peticio per la cosina de Dn. Juan Bisquerra, la qual torna ahir a suplicar.

He assistit fent cap a les 3 2/4 a la Junta dels 4 Claustros en que ha concorregut Lobo, se ha resolt per el seu vot *pro maiori parte* que se recorrega a el Consell demenant declar el modo com en Mallorca han de proveirse les Catedres de Patronat de la Ciutat, y que se dilaten les funcions de oposicio de Canone suposat el pediment del Dr Barcelo Pre, qui se oposa a fixar nous cartells, que se resolgueren dia 17 octubre. Y havent discorregut que per diferents asumptes de la Universitat se necessita Agent en Madrid, se ha acordat de conformitat anomenar y donar poder a Dn. Diego Moreno Sauca; Dn. Francesch, en son proposat, lo ha duptat observant. Crech ha dinat ab los promeses en casa de Dna. Rafela Montis.

A Dn. Antoni Ferrà lo he empenyat para que perlas a los germans Palous em permatessen la finestreta, y li he enviat el paper del allanament de Socies.

25. He dictat entre les 9 a les 11 del mati a el catala graduando de Civil, la lliiso de punts entera.

He assistit a les 3 de la tarde fent cap a un grau de Medicina del catala: Padri el Dr. Jordi: Propina 4 s. y Sindich. Se anomena D. Josep Coma y Soler.

A la nit es partit el xabequet correu: no he escrit carta.

26. El amo Jordi Company de Sant Juan me ha enviat 40 durets en or per ma de un trager; li he dat 3 s.

Un homo de la Pobla ha aportat un pex congré y dos pexos petits.

27. He enviat este pex a les Capuchines.

28. He pagat la setmana de feina, que son 5 lliures 1 sou 6 diners, haventse empleat un dia en remendar les botiguetes de Magdalena y de Medo Damiana, casa de Calafat.

29. Desde les 8 2/4 tins a les 11 3/4 he estat en el quarter ab Planes rebent les declaracions y careos del Milicia Serra de la Pobla sobre robo, y a la mare, y filla.

A la tarda he assistit de Padri, musa verde, a la lliiso major que ha dit Dn. Pau Valls Pre de Tarragona sobre el cap. *si quis I. de cohabit cler. et mulier.* Li han arguit Bisquerra, Borrás, Propina: 3 lliures, despres he pres xoquolate.

Nota: que el Sr. Roca, Oidor, ha assistit al costat del Sr. Rector, y per respecte se diferiren ahir per la tarda los punts estant convocats.

30. He assistit de Padri a les 4 de la tarde a la lliiso de punts de Lleis, que ha dit Dn. Tomas Vives de Altafulla de Tarragona, sobre la llei *exempto 11 et in primis 2 de act. emp. et vend.* Li han arguit Serra, Bisquerra, Auli y Bennasser, puis el Sr. Roca, qui ha assistit, no ha volgut arguir. Tentants Serra, Bisquerra. Propina, 3 lliures: despres he pres xoquolate alli alt.

31. La Mare Priora de Santa Magdalena ha enviat 30 panets pasta ferma, y 12 enseimades: dat al donat 4 s.

He pagat 5 lliures, 4 sous, 6 diners al xoquolater de Cort, per haverme anyadit 4 lliures de cacau a les 12 que li envii regalades, y axi ab lo sucre corresponen y canyella en tot he suplit dita partida. Advertint que sols son 23 lliures, 9 peces xoquolate.

El Dr. Pujals y Dr. Nicolau Bennasser son vinguts a la tarda y havem comprovat el borrador de les liquidacions de Valls: y axi li he tornat el proces y tot pera posarse en net.

He pagat a Planes 2 lliures, 4 sous, del deposit de los dos Milicians de Binasalem per los seus drets en la sua sumaria y tinchrecio.

Primer novembre He cobrat les 15 lliures de la Advocacio del Capitol, y he firmat albara en el llibre, alli en el archiu alt que diu a 24 de desembre 1786. He dat al Sr. Cabanelles Pre per Missa 6 s.

He enviat a ma mare y Llorens dos enseimades. Y he dat a Antoni Corrox una enseimada,

essent vingut per ferse saber de una nina de vuy.

He pagat a Vicensa 18 s. Los 18 s. los ha compensat Isabet y me ha dat 2 s.: y axi son 20 s., que fa que sols deu are 5 ll. A Catarina he entregat 9 s. y los altres 9 s. los compensa a compte. A Jaume he pagat los 35 s.: soldades.

2. Som anat ab Llorens y Dols Pre a les 7 2/4 a Sant Miquel aont este ha dit les 3 Misses. He dat per el Ofici 21 s., y en la absolucion 3 s. A esta ha assistit ma mare: Dols xoquolate.

Despres som anat a Sant Francesch aont en el altar major he fet dir sis Misses, caritat de 5 s. son 30 s.

La Medona de Son Fuster ha dinat en casa havent duit un paner de figues martinengues. Li he dat enseimada.

3. La Sra. Mas, vidua del Mora de Porres, se es despedida per tornar alli. Li he ensenyat la mia casa a ella, sa filla y criada.

Bartomeu Ripoll de Balitx ha enviat dos coves olives verdes, y demunt algunes nesples. He donat berenar al misatget, y a Josep tragner, y mes a este per beurer 3 s. y pera Juanet un paner ab 10 panets de Santa Magdalena.

Som anat al mati ab los graduandos a convidar al Sr. Regent. Se es escusat.

He assistit de Padri a Valls Pre a les 3 2/4, grau de Canons. Li han arguit Borrás, Auli, Ferrer y Fluxa: *es nemine discrepante tanquam benemeritus.*

Immediadament, a les 4, he assistit al grau de Lleis que se ha conferit a Tomas Vives, tambe de Tarragona. Li han arguit Serra, Frontera, Muntaner, y Valls Pre: *es tanquam benemeritus et valde condignus.* Propina 24 s. y les de Sindich 24 s. Advertesch, que en un y altre grau he duit musa verde, com en les funcions privades; que despres he pujat al quart, y he pres xoquolate.

4. He pagat al picapedrer la llista de feina, que importa 4 lliures, 16 sou s 2 diners. Mes he pagat a Borreo una carretada, 2 lliures, 2 sous.

Sor Juana Puig, o la sua monge de obediencia Sor Antonia Salom me ha enviat una coca ensucrada de grandaria de un plat de polla.

Som anat al mati a casa del Tinent Coronell y ab lo cotxo som anat ab ell a el Tedeum de San Carlos.

5. He enviat al Onclo Onofre sis coques

de tres doblers, y dos panets de pasta ferma de Santa Magdalena, de retorn del paner de 16 pomes envia ahir. Sopa y ha berenat Juan.

Som anat a les 2 2/4 de la tarde ab Planes al quarter, aont en el quarto de banderes he rebut lo restant de la declaracio del Milicia Guillem Serra de La Pobla. Tambe he explorat de peraula al Milicia cotxer, qui atropella ab lo cotxo a el Sr. Moscoso.

El graduat catala Tomas Vives es vingut a la tarde hora baxa, y despres de haverli ensenyat la casa me ha entregat una dobla de vint de cordo nova per ell y per el seu company. Sen van ab un barco esta nit ab el Comisari de Sant Francesch.

He entregat a Vicensa, a Isabet, a Catarina, y a Jaume criats 3 sous a cada un per els graus.

El Dr. Guillem Roca es vingut a la nit a les 6 ab el Procurador Cirer. Havem conferenciat sobre liquidacio de la muda de Felanitx.

El rellotge de butxaca nou de similor lo he aportat esta tarde a casa del rellotger Mugnerot perque havia acabat el registre y encare adelantava sinch minut. Lo he recobrat dia 6: no ha costat res.

6. Es vingut el Dr. Pou sucrer, y me ha demanat volgues ensenyantar les materies y apadrinar a son fill: he dat paraula.

7. He examinat la literatura del fill de dit Pou, per el mati: es habil.

Despres de haver donat los punts a la tarde a Contesti som anat ab Borrás y Serra a Jesus. No me ha provat la volta, y he resolt que los graduandos forasters han de entregar dos doblers y los no bachillers 3.

8. He rebut per ma del Sr. Rector de Siueu 120 ll. ab carta del Sr. Antoni Company.

He pagat a Joan Bujosa una dobla de 6 ll. 10 diners per composicio dels 6 mesos que menja en casa com a criat supernumerari, y tinchrecio.

He assistit a la tarde fent cap a la lliiso de punts que ha dit Josep Contesti sobre la llei 6 6. I. *de jure Dotium*, y sobre el cap. 7 de *Decimis*. Padri el Dr. Borrás. Arguients yo, Serra, Pelegri, Frontera: tentants yo, y Serra: Propina: 4 ll. 12 s. Es surtit aprovat *tanquam Benemeritus valde condignus.*

Despres som anat a la Comedia: *Antiooco y Zeleuco a buen Padre mejor hijo:* y me ha alluxat el dolor de cap.

9. He escrit ab fecha de ahir a el Sor. Antoni Company Pre acusant el recipro del di-

ner de ahir; y li he enviat per el mateix conducte un paper de cafe picat y altre sens picar.

He assistit a les 3 2/4 de la tarde fent cap a la lliissa de punts que ha dit Sebastia Cabot. Padri Borras, sobre la llei 35. *D. pro Socio*, y sobre el cap 5 de *rebus Eccles: alien*. Han arguit yo, Serra, Mir y Auli. Tentants Bisquerra y yo. Propina 4 ll. 12 s. *tanquam benemeritus*.

10. No ey ha hagut visita, essent com es desapite, perque los senyors han tirat a anar a les 40 hores a Sant Cayetano.

Ahir a les onze anaren los picapedrers al hort de devant los Capuchins per fer el rebostet y mudar el portal.

11. He bastret y entregat a Llorens al mati en mon estudi dos durets, que ha volgut.

He pagat la llista de feina que entre jornals, guix y canons pera la canonada del pou de casa, importa: 8 lliures, 1 sou, 6 diners.

Ma mare es vinguda a la tarde, y ha berenat de xoquolate y casca.

12. Junta a les 3 en casa del Relador Nadal per proseguir el fet acordat entre el Capitol, Torrella y altres. Los advocats, yo. March, Bauza y es vingut per son interes el Relador Fluxa.

13. He cobrat de la Tesoreria en la Dresana 14 lliures, 13 sous, 4 diners, per el lloguer del quarter, Volta den Jolit.

He cobrat de Esteva Roger de Alcudia per ma del criat de Canyar deu lliures per terra te arrendada en Alcudia.

Som anat a la Comedia que es: *Amor y lealtad*.

14. He assistit fent cap a les 3 2/4 en la congregacio a un grau *in utroque* de Joseph Contesti. Padri Borras. Han arguit: yo, Mir, Bauza, Verd menor. Propina: 32 sous y Sindich.

Junta despresa dels 4 Collegis, en que per el vot de Lobo se ha acordat que, per evitar les amenases del Real Acuerdo, se pasas a les funions de les Catedres de Canons y de Escriptura. Es per major part.

15. He assistit fent cap a les 3 2/4 tarde a un gran *de utroque jure* q ie se ha conferir a Sebastia Cabot. Padri Borrás. Han arguit Serra, Bennasar, Bauzá, y Contestí Joseph: Propina, 12 sous y Sindich.

Després ab Serra som anat a la Comedia *El segundo Seneca de España y Príncipe Don Carlos*.

16. He cobrat 11 lliures de Don Bartolomé Asensio por los mesos de octubre y novembre.

Es vinguda Catarina Estada, ma cosína, casada a Soller ab son fillet y el seu oncle capellá a la tarde y havent vist la casa han berenat los tres. He dat 2 coques rosades y canyelló, y esto per haver enviat un paner nous y pomes.

He assistit, a la nit entrada, a la Junta extraordinaria del Col·legi de Advocats. Se ha acordat se fes per Serra, comissionat, els prospectes de la Practica, y que se aprovaria si convenia pera la major brevedat

17. No som anat a la Visita per la molta aigua que no ha dat lloch, essent a Montisió.

El llibre Constitucions de Catarina lo he beretat ab altre igual de Bassa.

18. He pagat a Mestre Bernat Palmer 6 lliures, 13 sous, 4 diners, per la llista de la feina feta en el hort davant los Capuchins.

He donat berenar a ma mare, que es vinguda a la tarde.

Na Magdalena, filla de Vicensa, ahir va parir una nina a les 8 nit.

Un homo de Santany, cunyat de Vidal, per son plet ha duit dos perdius.

19. He pagat a Margarita monge, ma germana per ma de Vicensa 30 sous, y son 10 reals plata.

He entregat a Llorens al mati en mon estudi 20 lliures, que son una doble y mitja, 4 durets nous, 9 reals castellans, y los dos durets bastrets de antes. De manera que sobren tres diners. Tinch albara.

He entregat en ma del Sr. Juan Amengual en casa sua al mati el borrador que he treballat per el grau del Conde.

He assistit a les 3 2/4 de la tarde fent cap a la Junta dels 4 Collegis, en que me he conformat ab el vot del Canonge Lobo, y aixi es surtida resolució que la oposició se fassa segons la Cedula y la elecció segons les Constitucions.

21. He despachat el correu ab carta a la Condesa de Munter.

Som anat a la Comedia 2.ª parte de: *Cisma de Inglaterra, es lo que va de cetro a cetro*.

Han concluit la obra del hort devant los Capuchins: 9 jornals.

22. Es vingut lamo Jordi Company y me ha entregat dues dobles y 11 sous, y mes un albara de 20 sous de obra en Son Durán.

Bernat Solivelles, alias Flux, arrendador del meu hort devant dels Capuchins, me ha comprat un llit negre de cor de teronger, bon y nou, per 12 lliures, salvo lo que voldre re-

baixar, a pagar dins un any axi com venseran. Y lo se han aportat esta nit. El tracto es estat en presencia de les 3 criades.

Han comensat la obra en ma casa de desfer la estable de la entrada.

El fill del escultor Mestre Biel, que sen va a les Indies, es vingut a despedir-se. Li he regalat dos pessetes.

23. Lamo Jordi Company, despres de haver dinat ab son sogre y dormit la nit antes sen son tornats los dos; li he umplit un paner que dugue ab magranaes ubertes, de sis casques, dues lliures patates, y 24 querns de nous triades.

Al mati he concordat ab el picapedrer de Sani Juan, presents los dits, que entregantme 48 lliures convendria a firmar la venda de les cases que compra a el quondam arrendador de Son Durán: y tinch les 2 lliures de contra, que havia de dur.

A la tarde he dictat al fill del Dr. Pou la llisso de punts del bachiller.

24. Ma mare a la tarde es vinguda a mon estudi a quexarse de Llorens. Li he dit que si volia afavorir a la Sra. Mota li donas 4 dines s cada vegada que la accompanyaria, o me la envias y yo los donaria.

25. He pagat a Mestre Bernat Palmer per la llista de feina 6 lliures, 8 sous, 6 diners. Des de el dijous es feina feta en la estable de les cases que habit per ferla botiga.

He enviat a la Maria pobre, malalta al hospital, una capsa de tabach, dos escudets y dues coques.

La Madona de Son Fuster es vinguda ab sa filla. Ha aportat un conii mascle negre. Los he dat berenar y 30 nous, dues pomes y magranaes.

He assistit a les 4 a la Junta de la Germanitat de Sant Francesch en que se han donat los dos sermons al Provincial passat.

Los exercicis dels Missionistes pera los pares de familia han comensat esta tarde a les 4. He oit el sermo.

He emprestat el tom en 4to. *Floro historico* a el fill del pintor, cabo de Dragons.

26. Som anat al mati a donar la benvinguda al Jutje nou Don Joseph de Puig Valencia, en casa del Marques de Bellpuig. Arriba ahir a la nit.

Catarina de Valldemosa es vinguda a mitx dia: ha duit dins paner 36 pomes.

27. He tingut el gros enfado de haversen

aportat les eynes el fadri menobra y allot antes de berenar, sens mes motiu que haver dit a el primer lo que corresponia per no haver obeit a posar les estaques dins la estable nova. Son tornats a la tarde.

He posat a la tarde catorze firmes a les liquidacions de Valls de Felanitx, que me han aportat, y no les he llegit per venir firmades de Pujals y de Bennasser.

Catarina de Valldemosa sen es tornada ala vila despres de haver dinat. Li he posat dins el paner una lliura patates, una de arros y un pable.

28. Entrada de nit se ha pegat foch a la xamanea de la cuina de Sant Domingo. No ha durat ni ha fet mal notable.

29. Sen han aportat la terra ab lo carro de Son Fuster que ey havia dins la mia entrada, ajudants, mestre, manobre y allot.

30. He cobrat les 16 lliures cumplides dels tres mesos de salari de Advocat de Pobres, haventse retengut Garau 4 lliures.

1.^{er} desembre, disapte—El Sr. Don Joseph Puig, Jutge, ha pres posesori en la Audiencia. No es vingut a veure.

Ahir el moro del Dr. Bartomeu Martorell Advocat y Notari, li lleva un bosi de closca del cap ab una cavegada. Esta sacramentat y oleat.

He pagat a Vicensa 18 sous, a Isabet 8 sous, y he compensat 10 sous. a Catarina, 9 sous, a Jaume 35 sous y li he fet dir per Dols que yo cercaria criat y axi (etz.)

2. He pagat a Mestre Bernat Palmer per la llista de feina de picapedrer 5 lliures, 10 sous, 6 diners.

Som anat al quarter a reber les declaracions a el capo de Bunyola y al Milicia Bosch de ciutat, de les 3 a les 6.

3. He assistit a les 8 2/4 a un grau de Teologia, que se ha conferit a Miquel Melis Pre Padri Dr. Mulet: Propina 4 sous y Sindich.

Som anat a la tarde al quarter a reber la declaracio al Milicia Sabater Quetgles, company de Bosch.

Jaume, criat sen es anat entrada la nit. Li he fet donar 2 sous, sens haver fet mes que comprar carn vuy y ahir.

Ma mare me havia parlat este mati dins Montision pera que no sen anas. He respot que en axo no se empenyas, que tenia motiu.

4. He cobrat de Jaume Billo 8 lliures per un any de lloguer de la botiga, junt a la mia entrada, que comensa a 24 mars.

El Rector de Andraitx es vingut a ferme visita de reboso a las 8 de la nit.

5. Bartomeu Ripoll me ha regalat dins un paner olives pansides.

Dna Onisa Serra, Vidua de Vidal, me ha enviat un odre oli vei. Dat 6 sous.

6. El Dor Bartomeu Martorell lo han enterrat esta tarde en el Socos, mort de una ferida en el cap, que dies ha li feu el moro, son esclau. No he assistit.

La mare del Dr. Bartomeu Vicens Pre es morta de malaltia esta tarde.

7. He pagat 6 lliures per la caritat de les matines de esta tarde en Sant Francesch de la Puríssima.

He bestret dos durets de or a el picapedrer Cirerol a rescabalar un duret cada diumenge de aqui a Nadal.

He assistit esta tarde a casa del Dor. Nadal, Relador, per el fet acordat per part de Capitol contra Desbrull y altres.

8. He pagat a Mestre Bernat Palmer, picapedrer 6 lliures, 14 sous per la llista de feina. Mes, 32 sous per 4 carretades mitjans a 8 sous per la alcova de la botiga estableta.

9. Lamo Esteve Verd de Andraitx aporta un paner olives pensides.

10. Han aportat del moll ab lo mulet 39 menades de canyum, que son tres quintars y mitx, remes del hort de Alcudia ab lo patro Burgos, andritxol.

He cobrat 40 lliures del Sor. Montserrat per mitx any de lloguer de la casa de Sòrres, comensat dia primer. Dat a la criada 3 sous.

11. He bastret a Llorens, mon germa, dos durets, que li he entregat dins la mia entrada al mati.

He pagat a el patro andritxol 6 sous per nolis del canyum rebut ahir.

He cobrat un duret de or a compte del deute del picapadrer, que estigue en el estudi de les cases quarter.

He assistit a les 3 2/4 fent cap a la Junta dels 4 Collegis, en que de uniformitat se ha resolt que se obeis lo manat per el *Real Acuerdo* en fer de prompta les oposicions a la Catedra. Pero que se representas que antes desitjaria la Universitat comunicacio del expedient y que entretant se manas al Rector no executas les oposicions.

Han aportat mitja quarta de melles del hort de Antonia Ana, que es la reserv a.

12. He treballat y he presentat el pediment al *Acuerdo* per la Universitat resolt.

13. He cobrat cent y sis lliures, catorze y sis, dich 106 lliures 14 sous, 6 diners del P. Sabater, Superior del Socos, que me ha correspost de les liquidacions de Valls de Felanitx. He condonat el quebrat que son 10 diners, y he regalat per Missa 32 sous.

El fill del Escrivà Major de la Audiencia es vingut hora de Vespres a notificarme el Decret a dita peticio, que *es no ha lugar a la suspensión* (etz). Despres som anat a casa del Canonge Ferrer, a qui tambe se ha notificat y desde allí som anats a donar un pasetx per el moll y riba.

14. He assistit a les deu 2/4 del mati, fent cap, a la Junta dels 4 claustres, en que havent jo donat compte del dit pediment, se ha acordat recorrer a el Consell; y que se deman copia del dit.

Ha depositat en mon poder el granader Miquel Antich 74 lliures, pera que les entregas a el Milicia Antoni Cerdà.

15. Dols Pre. ab lo mulet es anat a un enterro de bon mati, y es tornat a la nit.

El Donat de la Raco de Andraitx aporta dos pollastres.

El P. Caimari, Procurador del Carme, aporta la Advocació. Son 4 lliures, 10 sous, 8 diners: dat per Missa, 6 sous.

El onclo Onofre Estada envia un paner ab una olla de mel, nous, olives pensides, y pomes de courer.

He pagat a Mestre Pere Juan, fuster, una dobla bona. Son 6 lliures, 10 diners: tinch albara.

Han tapat el portal de la cambra, que antes era estable de la entrada. Puis esta ya concluida la rebotiga.

16. He pagat a Mestre Bernat Palmer, picapadrer, per la setmana de feina, 8 lliures, 12 sous, 4 diners, ben entes que me he recabalat de 32 sous de la bastreta de Cirerols.

El pages de la muda de Felanitx me ha dut un gall blanch y gallina negre.

Lamon Vila del Rafal dels porchs de Santany ha enviat dos galls. Dat 1 sou, 4 diners.

Punts pera la lliso de oposicio del Dr. Barceló Pre. a les 3 2/4, sobre el canon *cogantur divites* 3. dist 41. en el quarto rectoral, presents los demes tres opositors, y se li han posat guardes per esser romas en el quarto superior de la Universitat y picat paper demunt.

He pagat Medo Damiana per el mitx any que conclui a 24 novembre dues lliures. Ara faran vint sous mes, puis li anyadire la botigueta de Na Maria pobre, que mori al hospital ahir.

18. Dilluns—Ha llegit la lliiso el Dr. Barceló Pre, y li han arguit Muntaner y Ferrer: la lliiso la sabia molt poch, ha seguit y ha respot be a los argumentadors; estos tambe lo han fet be. Antes havia picat el Dr. Fluxa sobre el canon 23, *causa 16 quest. 7.*

18. He cobrat la Advocacio de la Confraria, que son 11 lliures, 4 sous: Dat 3 sous.

El Dr. Gelabert de Manacor ha enviat dos capons: Dat 1 sou, 8 d.

La Sra. de Son Nebot de Porreres ha enviat dos endiots. Dat 3 sous.

Ha llegit la lliiso designada el Dr. Fluxa. Li han arguit Ferrer y Barceló. Los arguments son estats passables y la lliiso propia un quart; los 3 de Decimis.

19. La Priora de Santa Catarina envia sis coques. Dat 6 diners. Altres sis a ma germana de Sant Geroni y tres estels de pasta real, un poc mes grossets.

He entregat a Llorens dins la mia sala deu durets nous y 16 sous ab castellans, y ab los dos duros bastrets es la mesada de les 20 lliures. Mes he enviat a Margarita monge deu castellans. Tinch albara.

Ha llegit la sua lliiso el Dr. Juan Muntaner sobre el canon *sicut vir 11. causa 7. quest. 1.* y li han arguit el Dr. Barcelo y el Dr. Fluxa, estos lo han fet bastant be, y la lliiso es estada tota propia, textual y ben dita y ha respot molt be.

Som anat despres a la Comedia de Tramoyes que es: *El anillo* de etz.

20. Dn. Agusti Ruiz, dins una carta per sa criada, ha enviat una dobla de vint de cordona: Li he respot ab molta expressio y dat 6 sous.

El Dr. Torrello Pre ha enviat un covonet ab congrets y rosquilles, lo ordinari. Dat 3 sous.

El Sr. Guiscafre de Artà ha enviat dos capons. Dat 2 sous.

Dn. Francesch Berard, un indiot y indiota. Dat 3 sous.

El P. Preposit de Sant Cayetano un indiot. Dat 1 sou, 4 diners.

La Mare Priora de Santa Magdalena dotze coques y dotze rollets garrovetes: 6 sous.

El germa del Sr. Antoni Company Pre, que se diu lamon Jordi, aporta dues gallines.

He rebut per ma de este 24 lliures, 18 sous, que ha dit era el cumpliment de los roters de Son Duran de Sant Juan. Los talls son 4 lliures y tinch albara.

He rebut tambe per ma de dit lamo Jordi, 25 lliures, 3 sous, que ab les 5 lliures dels talls de Sineu, diu ser el cumpliment de les terres de Sineu.

He pagat al calciner Cuyera per ma del meu picapadrer Cirerol, 2 lliures, 2 sous, per la carretaria de cals atrassada.

He cobrat de la taula 13 lliures, 17 sous del salari de la Catedra. He dat al Conserge, que ha duit la Polisa, 3 sous.

He assistit a les 3 2/4 a la lliiso de punts, que ha dit el Dr. Francesch Ferrer, sobre el canon *si quis 31. causa 23, quest 4.* y li han arguit molt mal el Dr. Fluxa y el Dr. Muntaner.

Despres, se han convocat los Drs. de Lleis, que havien concorregut a les 4 lliisons, y havent pres el lloch junt a el Rector, el Sr. Roca, Oidor, se ha acordat per dits Drs., que en tots eren vint, que se consultas al *Real Acuerdo* per saber si los Drs. havien de informar cada un separadament.

21. Dn. Miquel Rossinyol enviat un indiot y per el matex criat 10 lliures Advocacio. Dat 4 sous.

Lamo, arrendador de Son Teulari, a qui defens en un plet, aporta dos capons.

Dols menor de Santa Maria du un paneret de melles crues, y demunt cosa de una lliura de pances.

He pagat a el llanterner de devant el forn del Call per los dos retxadets de la botiga, antes estableta, 1 lliura 8 sous.

He comprat una salsereta de mel de maig a l amo Jordi Company, y una unsa y mitja safra. He pagat de tot 2 lliures, 8 sous.

He cobrat de l amo Cosme de Son Fuster cent xexanta lliures, esto es cent durets a compte de la tersa.

La Priora de Santa Catarina de Sena envia un indiot, y per el matex Donat 10 lliures. Dat 4 sous.

Mon onclo Baptista de Moncaire envia un covonet ab pomes vermayes y de courer. Altre envia Francina, ma cosina ab pomes de courer, y algunes nous.

Mon onclo Onofre ha enviat a Juan, y dins el paner que envia dies ha, li he retornat vellanes, patates, castanyes, dos coquea grosses pasta ferma, y una indiota.

Retorn a mon Onclo Baptista, patates, vellanes, castanyes, 12 rosquilles de Sineu y sis coques de Santa Magdalena.

Retorn a l'amon Jordi Company, nous, pomes y quatre coques de Santa Magdalena

A ma germana de Sant Geroni he enviat una gallina negra.

A Antoni, esparter, li he donat dues coques de les matexes, y sis pomes grossals.

La Medona de Son Fuster ha aportat dins un paner, melles y 24 ous, y mes dos capons.

Advocació de casa de Fortesa, he rebut les 15 lliures. El majordom res ha volgut.

Advocació del Marques de Vilafranca he rebut les 10 lliures y un indiot. Dat 4 sous.

22. El Dr. Bartomeu Ripoll de Balitx envia una odre de oli. Dat 6 6.

Retorn que he enviat a dit Ripoll: es un indiot molt gros, y dins un paner un aumut de vellanes, un aumut de castanyes, 12 patates grosses y 12 rosquilles de Sineu.

He enviat a ma mare una indiota, y los dos capons pintats de la Medona de Son Fuster, que son molt grossos.

He enviat a Santa Catarina de Sena un indiot, el mes gros.

Ma germana me havia poch abans enviat 3 coques, 4 diners.

He enviat als Capuchins 2 capons. Y mes, dos bugies llargues, noves per el Belem.

He enviat a les Capuchines lo matex de capons y bugies per el Belem.

He enviat als Pares Cayetanos dos capons de los mes grossos, fins, negres.

Miquel Llado de Son Cosmet de Campos ha enviat dos capons. Dat 1 6. 8 diners.

Fra Sebastia de la Cartuxa, germana de Catarina, ha enviat un covonet ab magranes, pomes y rem penjoi. Dat 2 6.

Dn. Bartomeu Asensio paga 5 ll. 10 s. per el mes de desembre de lloguer.

Dna. Beatriu Ferrandell envia les 10 ll. de la Advocació. Dat 4 6.

El Marques de Bellpuig envia les 10 6. de la Advocació. Dat 3 6

El Sr. Mateu Moragues envia una polla de Indi y dos capons. Dat 2 sous.

El Sr. Guillem Gelabert de la Plaça de Binasalem paga per el cens 6 6.

He pagat a la fornera, vidua de Mestre Pere Sunyer a compta de pa negre, 40 ll.

He pagat per el meu vesindari a compliment 15 6. 2 6. 2 diners.

He pagat al Metje Llabres per el cens Universitat les 57 6. 2 6. per ma de Dols Pre.

23. Dn. Eliseo Belloto per la Advocació ha enviat per son capellà 12 ll. Dat 6 s. Missa.

He pagat a Sala, acòlit beneficiat en Santa Creu per el cens li fas, 15 ll.

He pagat a Mestre Bernat Palmer, picapadrer, per la llista de feina, 6 6. 9 6. 8 diners. De estos me he retingut per comptes 16 s.

He pagat a Juan Bujosa 11 ll. per la mitja soldada de son llegat per tot lo any.

He pagat a Medo Juana Maria 4 ll. 10 s. per la mitja soldada llegada fins dia 31.

24. El Rector de Andraitx envia dos capons grossos. Dat al criat 2 s.

El Marques de Bellpuig envia un indiot. Dat 2 sous.

Dols Fre, després de dinar, sen va a Santa Maria ab una mula de casa sua.

25. Nadal. Som anat a Santa Catarina de Sena, y he entregat a ma germana per son deposit 10 ll. tot reals castellans de cordo. Arete de deposit 50 ll.

26. Ma mare, Llorens y criada son vinguts a dinar amb mi.

Li envio per sopar brou etz.

El Dr. Miquel Borras y Bartomeu Serra son vinguts a la tarda y havem conferenciat sobre la censura que devem donar dels opositors a la Catedra.

27. He enviat a ma mare per ella y per Margarita monge, mitx indiot rostit, que havia sobrat del dinar deahir.

He enviat a Sor Maria Ignacia un flasquet quadrat de vi blanch mollar, y una lliura de retjea grossa, 8 s.

He enviat per la Comunitat a la matexa separadament, dins de un covo de Barcelona, una botella gran de vi dols comprat, cent neules de sucre, 9 s. y 48 pomes de courer.

28. He assistit a la tarda, fent cap, a les conclusions de Lleis y Canons, que ha defensat Gabriel Sanxo, fill del sucrer del Mercadal. Padri el Dr. Borras: li han arguit yo, y Serra: Bennassar y Pelegrí: Propina: 9 s. 6 diners y 6 s. 2 diners.

29. He assistit a la llisso de punts a les 4, que ha dit el expressat Sanxo, sobre la llei I, *D. usus/iuc. quemad. car.* Li havem arguit yo, y Serra. Y ha fet les preguntes sueltes Dn. Francesch Ferrer, puis Frontera, que estava per mi anomenat, se es escusat per caxal. Advertint

que dit canonge Ferrer es anat a votar com a Dr. el ultim dels tres.

Som anat a la nit a la tragedia molt bona, que es *Cosdroas Rey de Grecia*.

30. Dols Pre, antes de dinar, se es restituit de la Vila, sols ha duit sis lliumones.

He pagat a Mestre Bernat Palmer per la llista de feina 3 ll. 2 s. 7 diners, o mes ver 3 ll. 3 s. de les quals me he retengut los 16 sols que faltaven y tenia bastrets al picapadrer Cirerols.

Nota: ahir concluiren la obra de la botigueta de Can Calafat, que antes habitava Maria la pobre, y are Medo Damiana.

Som anat a la Comedia *La Conquista de Mallorca*: se diu es composta de Miquel Bover, Agent fiscal: Es tlaca.

31. La coalcada, segons se me ha dit, era de 26 Cavallers

He firmat lo acte de quitacio de 6 s. cens per Antonia Ana en poder de Oliver Notari havent posat per testimoni a Dols Pre y un fill de dit Oliver, ausent, y la diada la ha posada de 10 de novembre. He retirat lo albara de recibo de les 10 lliures del capital, que vatx reber ya al 9 de Desembre de 1785. Vide la plagueta dit dia.

1788

Dimars primer janer. He cobrat de Bernat Solivelles, alias Flux, quinse lliures, dich 15 lliures, per la tersa del hort dins Ciutat que devia pagar el dia de Sant Thomas. Pero no ha pagat les 3 lliures del llit y axi deu are les metexas dotze lliures,

He pagat a Vicensa 18 sous, a Isabet 8 sous y he recabalat 10 sous, a Catarina 9 sous y he recabalat altres 8 sous; soldades.

Ma mare es vinguda despres de mitx dia; y ha refegit dinant ab mi.

Retorn a la Medona de Son Fuster un aumut nous, mitx vellanes, deu patates, dotze neules, 4 unses torrons.

3.—Ahir y vuy he dictat de part de tard la llisso de punts Civil a Marti Pou.

4.—Ma cosina de Tuent, que ahir aporta un paner ab murtons, es vinguda a berenar vuy ab son fill segon. Li he regalat una retjola xoquolate de lliure.

He cobrat a la tarde del Marques del Requer per ma del capella Juan 180 lliures de la

pensio de fruits del abintestat, sens perjui dels fruits anteriors.

5.—He assistit a les 10 del mati fent cap a un grau de Teologia, que se ha conferit a Francesch Arbona, Pre. Padri P. Sastre, Observant. Propina, 4 sous.

He cobrat de Jordi Reus de Biniamar, present mon cosi Miquel Serra, sinquanta lliures a compte de cens.

6.—He cobrat de un suiz, qui esta al estudi de las mies cases quarter, 32 sous.

Som anat ab Llorens a les onze 2 quarts a casa del canonge Bisquerra, y havent aguardat fins a les 12, no es surtida, si es que fos vinguda, la cosina.

Després de donats los punts a Sanxo som anat ab Dn. Francesch, Borras y Serra, assi a la porta de Jesus, y nos som introduits en el claustro del Carme per havense posat a plourer. Alli havem conferenciat sobre censura de Catarina.

7.—Ahir va cobrar Dols Pre. y me ha entregat los 32 sous del suiz *ut supra*.

He cobrat 3 lliures de Margarita, filla de Vicensa, y segons estil, he fet albara de 3 10 per mig any concluit a primer dezembre.

He assistit, fent cap, a la llisso de punts que a les 3 ha dit Sanxo sobre la llei 3 de *Donatione inter vivos et uxorem*, y sobre el capitol 11 de *estate et qualitate*. Li han arguit yo Serra, Benassar, Pelegri. Los tentants Serra, Bisquerra. Propina 3 lliures, 2 sous. Y mes 3 sous per haver manat el Rector se repartissen los 32 sous, que si fos vingut avuy se haurien entregat a Gelabert. He dit no valgues per exemple.

Inmediadament, havent quedat los Catedratichs y Collegiats, ha proposat el Rector, a instancia de Auli, el que se deposas la propina del Padri de Gracia, com en los altres Collegis, y no obstant de haver votat yo que se estigues a la consuetut, tots los demes han dit que se estigues a les Constitucions. Y el Sr. Rector ha dit que en el primer grau se comensaria el torn. No se ha escrit el Decret ni el meu vot.

He regalat a Dn. Ignaci Serra per ma de Dols pre, les gazetes sabbatinas desde la primera de Mars 79 fins al mes que mori Ventura, que tenia yo duplicades, para que les beneficii.

8. El vel de la Bisquerra, neboda del canonge Bisquerra, es estat a les deu a Santa Margarita. He assistit essent axi que no ha cesat de plourer tot lo mati.

La madona de son Fuster ha duit present

de tocino: esto es corp, costelles, llangonissa, y sis botifarrons.

9. He pagat dins el mes, per escusar exació la talla corresponent a mos bens, a los de Serra, y a los de Dna Catarina. En tot son 85 lliures, 6 sous.

El Sr. Sebastia Burdils de Felanitx me ha enviat un paner y dins un present ordinari de tocino y demunt pances. Dat 1 sou.

10. Es vingut en casa el canonge Ferrer y haventli ensenyat en confiansa la censura sobre Catarina, ha dit que li apareixia molt be. Plou tot el dia.

11. He enviat a Son Fuster pera pasturar tres idiots, que han quedat.

Som anat ab Serra a la Comedia: *El Domingo Lucas*.

12. El Marques de Bellpuig es vingut en casa y me ha ensenyat la instancia contra el Capità Truyols, que despres me ha pasat. Ha consentit que yo anomenas Escriva de Milicies.

13. He assistit fent cap a les 4 de la tarde en la iglesia de la Universitat a un grau de Lleis, que se ha conferit a Gabriel Sanxo. Padri el Dr. Borras. Han arguit yo, Dr. Clar Dr. Francesch Ferrer, y Dr., ultim, graduat de Bunyola El exordi a la trona de octavos a la Anunciata, y quamquam, tot ordinari. Propina 32 sous y Sindich. No se me ha convidat al refresh.

Despres som anat a la Comedia: *El Magico de Barcelona*, y desde el corral he accompanyat a la Sra. tia y cosina Serra.

14. He assistit a les deu del mati *ut supra* a la Congregacio a un grau de Medicina, que se ha conferit a el fill segon del metje Jordi Barceló. Propina 4 sous y Sindich.

Nota. que acabat el grau ha intentat el Rector que tingues en junta Catedratichs y Collegiats de Lleis sobre extender la resolucio de Padri de Torn. Em som escusat de tornar entrar.

He comprat en el Estany en persona un pot de tabach de dues lliures, 6 lliures, 4 sous, 4 diners.

Es vingut hora baxa y ha quedat per criat un jove de Binisalem, anomenat Guillem, Guanyara 24 sous.

15. He cobrat com a Procurador general de Dna Catarina 82 lliures, 15 sous, 6 diners, de Antoni Canaves, Notari, pagant per Dn. Juan Bordils.

He acordat ab Juan Auli, fill del Dr. Auli, que seria Escriva de Milicies interino, per estar aguardant vinguda Bartomeu Muntaner.

Catarina de Valldemosa es vinguda antes de mitx dia. Ha aportat un paneret en sinch magranes y penjoi negre.

16. Han mort en casa dos tocinos de past, lo un de 12 roves, a rao de 40, lo altre de onze roves, a rao de 39, valen per haverlos pagat lamon Cosme....

De casa de Serra han aportat present de tocino, lo acostumat.

17. He assistit a los punts, que se han donat de Lleis per dema. Y antes se ha conferenciat y resolt ab tots los votz, compres el canonige Bisquerra, que el graduando depositas nova propina per Padri de Gracia, com en los a'tres Collegis, y comensas per Bisquerra, el signent fos el torn a Collegiat, el 3r. a Catedratich.

Despres, som anat a casa del Major de Milicies, li he ensenyat el Auto nombrament de Juan Auli de Escriva interino Lo ha aplaudit.

Despres som anat a donar el bon dia y fer visita a Dn. Antoni Muncibai.

Despres som anat a la Comedia nova, molt bona; *Guardar lealtad al Rey sin ofender Padre ni Esposo*.

18.—He pagat o entregat a el patro Cifre del correu pera entregar a la Condesa de Munter Clariana, 56 diners, y 15 sous, 6 diners, que son 90 lliures, 8 sous, 6 diners. De estos me ha dat recibo.

He assistit a les 3 de la tarde a la liiso de punts de Lleis, que ha dit el catala Joseph Estany sobre la llei 3. d. de *inof testamento*. Los tentants forem jo y Serra. Han arguit Bisquerra, yo, Frontera, y Mir. Propina: 4 lliures, 12 sous, y Sindich, Se han dat a Bisquerra les 3 lliures de la propina de Padri de Justicia o torn. Padri de gracia, Borras.

19.—He assistit, fent cap, a les deu del mati a el grau de Dret Civil, conferit a dit Joseph Estany y Martinez de Urgell. Padri Borras. Han arguit Serra, Frontera, Muntaner opositor y Sancho. Propina 12 sous.

He pagat la mesada dels aliments de ma mare, que he entregat a Llorens al mati en el seu primer estudi.

He emprestat per alguns dies a Margarita ma germana per el Bellem les alaques de la mia Sra, per ma de Vicensa y son los dcs rosaris grossos de les mans, les braseroles y los botons de predres Vichs, que son 18.

A la nit havent quedat a dormir en casa la Medona de Son Fuster, han concluit el treball de totes las averies negres, y queda tot penjat, y salada la xuya. Catarina de Valldemossa també ha ajudat molt be, pero Dols Pre, de res ha cuidat, havent pres el punt per no haverlei yo demenat.

20. He fet present de tocino a casa de Serra, a ma mare, a Margarita, ma germana, a la Medona de Son Fuster, a Margarita del Sitjar.

He despachat el correu ab cartes per la condesa de Munter y per Dna Catarina.

21. Catarina de Valldemossa sen va, després de haver dinat. Li he posat dins el paner, una lliura arros tres panets crevats, un bosi de xuya ventra, una llançonisa, 4 botifarrons, dos blanxs, y dues costelles llargues.

Junta a les 3 de la tarde de los DD. que assistiren a les llisons dels opositors. Se ha acordat el informe de que los cartells y oposicions se havien fet segons la Cedula. Estaven presents los 3 Censors. Y antes en el quart rectoral los 3 havien entregat al Rector la censura closa.

Som anat a casa del Marques de Bellpuig y haventli llegit el auto de nominatio de Auli, ha acordat.

Despres som anat a la Comedia; *La Niteti*: cantada y bona molt.

Es mort a les 7 de la nit el P. D. Hugo Cladera, Cartuxo. *Requiescat.*

22. Auli Juan aporta a firmar el auto de son nombrament de Escriva interino de Milicies y despres la fa present al Sargent Major.

23. He dictat a Auli el Ofici segon al Regent per reclamar a el Milicia Taverner, y despres es anat a ensenyuar el borrador a el Major y Marques Bellpuig.

24. Dr. Pujals y Dr Amer son vinguts al matí, y havem acordat el borrador de les liquidaçions dels Suaus de Felanitx.

He regalat a Llorens los borseguius de vaqueta negra, que son casi nous, y li he enviat per sembrar un amut melles.

He assistit fent cap a un grau de Teologia en Sant Francesch que se ha conferit a Pasqual, Diaca, Padri, el P. Arbona, Observant. El exordi a la trona el fill de Borras, *el quamquam ordinari.* Propina 4 sous y Sindich.

He assistit despres, fent cap, a les Completes en que ha fet la doma el canonge Lobo.

25. He rebut de Juana Maria, muller del

cotxer del Conde de Ayamans, 3 lliures, 10 s. per mitx any que comensa als primer novembre del estudi de casa de Calafat.

El Conde de Ayamans me ha regalat un bossi de vadella ronyonada, que pesada son sis terces. Dat 1 sou.

He assistit, fent cap, a la festa del B. Ramon, en que es vingut el Capitol y la Ciutat ab el Alcaït. Ha oficiat Lobo y Barcelo Juan Ha predicat el P. M. Veny mitja hora, bastant be.

He assistit a la tarde, fent cap, al grau de Teologia, que se ha conferit al Rector del Col·legi. Octaves a la trona del fill major de Dn. Guillem Callar, y Padri, el P. Caimari. Observant. Propina 4 sous y Sindich.

26. He assistit, fent cap, al aniversario que ha comensat a les 8 y mitx quart del matí, fent cap. No han assistit los Dominicos ni menos assistiren al grau de ahir ni de antes de ahir. Han oficiat, Barcelo y Ministre Lobo. Propina a la campaneta, 4 sous.

Me han regalat les filles del Dr. Canals, de Soller, un covonet ab nous y dotze pomes vermeyses molt grosses.

Arrom es vingut a la tarde a redarguir sobre la nominacio de Escriva de Juan Auli, y ha dit tenir 100 peses de 8 per seguir el empenyo.

Han aportat sis bugies que es una de cera, que em toca de la festa per Sindich. Les tenia el germa Ramon.

27. Som anat al matí a visitar a ma mare, que ya he incontrat sengrada y tem no sia mal de costat.

La Medona de Son Fuster y Cosme, despres de haver dinat, sen han aportat dos pesades de canyum, cada una de 39 lliures, y axi tres roses, 3 lliures, a pagar quant vendria el restant.

Juan Arrom es vingut a la tarde y me ha dit ab modo molt arrogant, que tenia cent peses de 8 per fer tenir y haver el titol de Escriva, que ha posat demunt el bufet. No lo he llegit, y sols he dit que semblant expressio yo no la merexia; antes li havia dit que Juan Auli sols tenia el tito! de interino.

28. L amo Pere Juan Verd de Andraitx me ha regalat dos bresques de mel, y sen ha aportat copia de la provisio en el plet del abin-testat.

Ha depositat el ferrer, cabo de granaders, dos durets per entregar al Milicia, sobre les 74 ll. de altre deposit.

Han enterrat en Sant Francesch a Dn. Ra-

mon Cavalleria, que morí ahir. Y ahir enterrén a Mestre Gabriel Oliver Palerm, ferrer, que morí el mateix dia.

29. Som anat ab los cosins Serres a casa de Dn. Pere Serra de Marina a donar la enhora bona del masclet.

La ciutat ha llegit les censures de los opositors a la Catedra de Canons y per major part ha aprovat a favor de Muntaner, y este ha jurat a la tarda en la Universitat. Lq se per Bartomeu.

He enviat a ma germana Maria Ignacia, per ma de Dols Pre, la capsa de tabach. Son 15 s. Mes per ma de Vicensa un botil mitjanser de vi blanch dols, tres megranes aubars, sis pomes vermeyes grosissimes de Canals, mitja lliura retjea, una graxonera de sopa ab tayades y un capo farsit,

El P. Comenedor de la Merce me ha enviat dos tortadates. Dat 1 s.

He despachat ab Planes el proces de Venrell sirugia, el del sargent Sanso y el del cabio Grimal.

30. Som anat al mati ab Bartomeu Serra a donar la enhora bona a la mare de Juan Muntaner de la Catedra. Ell a les 9 era vingut a dar les gracies.

Som anat després a casa del Coronell, lo he trobat sangrat. Y me ha dit que no deixaria el empenyo per sostener la sua nominacio de Arrom.

Ferrer y Fluxa, opositors, son vinguts a la tarda. Em som escusat per ocupat.

Som anat a la nit a la Comedia: *Manos blancas no ofenden*. Era per los comichs. He donat una pesseta al entrar.

31. Som anat a la Merce a donar el bon dia. He vist el onclo frare.

He enviat a Sor Maria Ignacia una ensaimada ab tayades feta en casa, que demena, grandaria plat de polla.

Ferrer y Fluxa son vinguts al mati. He fet dir a les criades que era sortit. Y al recurs que ells han fet al *Real Acuerdo* se ha dit a les 11, no ha lugar.

Som anat ab los germans Serres a la nit a casa de Dn. Pere Serra: Ha donat aigua gelada y xoquolate abundant.

Cria de canaris posada vuy. Son dues familles, y un dels 3 masclles.

Primer fabrer. He pagat a Vicensa 18 s., a Isabet 18 s. sens compas per este mes; a Catarina 9 s. A Guillem 12 s. 10 diners: are guanya 27 sous.

Dn. Joachim Costabella, de Menorca, me ha regalat una salsereta envernizada de mel y una pesa formatge.

La Mare Priora de Santa Magdalena regala 12 ensaimades; dotze casques y 36 dolses bascuit. Dat al Donat 4 sous.

La Priora de Santa Catarina de Sena envia 13 endivies blanques. Dat 6 diners.

He enviat a ma mare un capo per fer brou, suposat no lo havia antes volgut.

2. De la Catedral han enviat un siri de lliura. Dat 1 sou. Altres siri de lliura, de la Confraria. Dat 1 sou. Altres siri de 4 unses de Sant Francesch. Dat, 8 diners.

He enviat a ma mare dos enseimades de Santa Magdalena, altres dos a Sor Maria Ignacia ma germana y dos penjois, lo un lo havia enviat ma mare.

Som anat a la tarda a Santa Magdalena a donar les gracies a la Priora. De allí a Santa Catarina de Sena a donar les gracies a ma germana de la coca y escudella de llet vermei de ou enviat: 1 sou.

He regalat a dita ma germana en el torn una retjola de xoquolate y 12 sous.

3. El Sor. Joseph Bas, estant yo en taula, ha enviat una carta en rao de lloch.

He assistit a les 3 de la tarda a la Junta en casa del Dr. Frontera, a que ha concorregut el Dr. Contesti. Nos ha dat Dn. Joachim Costabella de Menorca a cada un dels Advocats 3 durets.

Som anat després a la Comedia que es: *Carlos V sobre Tunex*: antes de acabar han anat los comichs a los palcos a demanar guante. Los he donat 3 sous, ya no estava Moscoso ni el Corregidor.

4. He despachat a la tarda el pediment de introducció per part de Joachim Pons y Costabella de Menorca y he estes la Junta del dia 3 per dit asumpte.

Som anat a la Comedia: *El Medico por fuerza*. Es la entrada a favor de la graciosa. Dat 3 sous. Ha fet en la entrada 85 duros y 4 dobles de 20.

He pres onze Bulles, les 4 de difunts, y les 7 de vius, y les he escrites per Dols y criats.

He tornat resposta a Bas, que li he enviat a mitx dia, y ell a la tarda me ha respondit que acudira demà o dia 6 a la Audiencia.

5. Som anat a la Comedia: *La Niteti*, que han executat, molt be cantada.

6. Som anat a el sermo a la Catedral, que es de Cerdies, del Prior del Carme.

7. He assistit, fent cap, a les deu del matí al grau de Teologia, que se ha conferit a Melchor Vidal, subdiaca, beneficiat en la Catedral. Padri: el P. Pio Puigserver, Dominich. Propina: 4 s. y Sindich.

He assistit a les 3 de la tarde idem a un grau de Teologia. Padri dit P. Pio, que se ha conferit a Macia Ferrer y Bar, subdiaca, beneficiat en la Catedral. Propina 4 s. y Sindich.

El menorqui Dn. Joachim Pons y Costabella se es embarcat a la nit.

He rebut del Sr. Antoni Company Pre per ma de un pages q ll. 2 s. que ha enviat precides de 12 quarteres y mitx garroves, 1 ll. 18 s. 2 diners de cens de Llorens Buades: Respost dia.....

8. Ma mare es vinguda a la tarde, ha borenat de xoquolate. No he conversat molt per esser anat al *Miserere*.

Esta tarde ha estrenat Auli, Escriva, el empleo en testimonis de sumaria contra el Milicia Vich, tixedor.

9. He entregat a Llorens dins la mia quadre deu pessetes en plata per pagar la xada de broch, que ha feta fer per cavar, que diu valer 20 s., y lo demes es per regalo del treball en el torrent. Mes sen ha aportat a Son Fuster el picaso meu per escardar pedres.

Mon onclo Onofre me ha enviat per Juan dos covos de olives negres. Dat per beurer 3 s. y li he comprat un paner de 1 s. 6 diners, y dins he posat 6 ensaimades y 6 casques, que han costat 6 s.

He assistit de padri a les conclusions de Lleis y Canons, que ha defensat a les 3 de la tarde Martí Pou y Crespi. Han arguit D. Antoni Bisquerra, D. Miquel Borras, D. Miquel Frontera y Dr. Macia Mir. Padri de torn, Bisquerra. Se me ha entregat la propina de Padri de gracia, que son 20 s.; la que no han volgut admetre per pare ni fill. Després som anats a Jesus, Muntaner, Serra, Borras y yo.

Les braseroles, dos rosaris y botons de Vich los he recobrats de Margarita monge, que lo tenia. Li he enviat un gall capo per sangria.

He rebut del Sr. Antoni Company 8 sous dins una carta, que ha dit esser el vertader valor de les garroves, erro comes en la carta del dia 7. *supra*.

10. Som anat ab Llorens a casa del Canyar, a donar la enhora bona de la nina.

He assistit a la tarde, fent cap. a les 3 a un grau de Teologia que se ha conterit a Benet

Pons, subdiaca, Padri el P. Arbona. Observant. Propina 4 sous y Sindich.

Després es estada la lliiso de Martí Pou sobre la llei I de hered inst. que concorda ab lo ante heredis inst. de legis. Li han arguit Borras, Serra y de preguntes Muntaner. Després ab el Rector y dits Catedratichs y altres amichs som anats a casa de dit Pou, ahont se nos ha dat aigua gelada de canyella y llet, ab escalls, quartos y enseimades y xoquolate abundant.

He rebut del suiz, que esta a la botiga del quarter, dos durets, y li he admes apart 24 sous per clau y compostures.

11. He assistit, fent cap a les 9 del matí, a un grau de Teologia que se ha conferit a Gabriel Ferrer y Ferrer, subdiaca, de Sant Jaume. Padri el Dr. Mulet. Propina 4 sous y Sindich.

12. El correu es vingut al matí, y al entrar en el moll ha espirat un mariner. Les notícies son que sen van el Regent, el Bisbe y el Contador.

He cobrat de Juan Jorda de Sineu per Antonia Ana de pensio de 86 y 87, 10 lliures 6 sous.

13. El Escriva Antoni Vives, me ha entregat 13 lliures, 6 sous, 8 diners, del salari de provisio entre Venrell cirugia y el capo de Pollensa.

16. He cobrat de Dn. Bartomeu Asensio onze lliures per los dos mesos de janer y febrer de lloguer de casa.

Lamo Pere Juan Esteva Verd de Andraitx aporta una páguera que pesa tres terces, 8 unses. Esta páguera la he regalada a les monges Capuchines de limosna.

Se me ha entregat a la tarde per ma de Ros, el billet de notificacio de la demanda de Joseph Bas, Not, sobre latrines del hort de cases, que habitava Bonaventura Serra: Careix que posa el pediment dia 14.

Ahir vingue el P. Comenador de la Merce, y en demana fes el pediment per el Convent sobre demanda en la Curia Eclesiastica sobre deute que demana un xoquolater.

17. Es vingut extraordinari a la tarde, y per ell he rebut carta de Dna. Catarina del dia 9. No partira dema el correu.

18. Som anat al matí a parlar ab la Mare Priora de Santa Magdalena, per haverme enviat a demenar per el Donat. Es sobre Granada. Ahir no li vatx dar audiencia.

A la tarde han tingut conferencia en monestiri Serralta y Ginard.

19. He enviat a Margarita monge per ma de Vicens un duro de plata.

He entregat a Llorens dins la mia sala les 20 lliures. Son 12 durets nous, dues pessetes, mitja, y dos tresetes.

He assistit al mati a un grau de Teologia. Padri el Dr. Mulet, que se ha conferit al capella de casa de Vilalonga del Call, Jaume Suau Pre. Propina 4 sous y Sindich.

Junta en mon estudi a la tarde ab el Dr. Ferragut, present Dn. Francesch Berard, sobre tenir major dret Dna. Isabel Cavalleria.

20. De Son Fuster han aportat un parei de coloms bordenchs per casta.

21. Temporal de mar, y en el Moll se han negat tres homos dins una llanxa.

22. He pagat a Joseph Bas, Escriva, per Dna. Catarina 6 lliures, 19 sous, 8 diners, o més ver, 7 lliures, per gastos de la causa sobre aigua del Moli de Aleró.

23. Bartomeu Ripoll me ha enviat dos covos de olives negres. Dat 2 sous y un paner de 1 sou, 8 diners, ab devuit dolses de bescuit de Santa Magdalena, les mes grosses.

He enviat a ma mare un plat gran de estany ple de figues seques, triades totes.

24. Som anat al mati a casa de Mestre Pere Juan Jaume, fuster, qui se casa ahir, y he entregat a la novia un duro de dos Mons.

He assistit de Padri a la tarde, musa verde, a Leonard Bibiloni a la lliso de punts, major, sobre la llei 2 § de *usufructu earum rerum que usu cons.* y sobre el capitol *pervenerabilem qui filii sunt legitimi.* Foren los tentants Bisquerra y Borrás, Frontera y Mir. Li han arguit Borrás y Serra, Auli y Pelegrí. El Padri de torn es estat Auli. La mia propina 3 lliures, que he tornat a el pare del dit Bibiloni.

Som anat després a la nit ab Borrás y Serra a casa Montaner a oir el *Stabat Mater* de Ayden. Antes han tret demunt una taula retjea, rollets, formetjades y vi. No he volgut res.

25. He assistit, fent cap, musa vermeya, a un grau de Teologia, a les tres y mitja, que se ha conferit a Dn. Manuel Cabeza Mier Pre, Secretari del Bisbe de Urgell. Padri el Rector de Sant Jaume. Propina 4 sous y Sindich.

Immediadament, a les 4 es estat conferit altre grau de Teologia a Dn Sagismundo Farres Pre, de Barcelona. Padri el dit Rector. Propina 4 s. y Sindich.

26. Dols Pre, després de haver dinat ab

sa mare y germa en casa, sen es anat per alguns dies a Santa Maria.

Catarina de Balix es vinguda antes de Vespres, y he dictat per ella una carta al Conde de Ayamans, Curador de Dn. Tomàs Verí.

A la nit he acordat ab la Company, vidua, filla del arrendador que era de Son Duran, nos partissem el preu de la casa.

27. El Oficial de la Pobla me ha entregat sinh durets per Serra, Milicia, a compta.

Conclusions de Lleis de Tur de Ivisca. Padri Serra, y de torn Auli. Li han arguit Montaner, Bisquerra, Frontera y Auli. Propina 6 sous 2 diners, a les 3 2/4.

Després som anat a Santa Catarina de Sena y he entregat a la Priora una lliura retjea per ma germana, sengrada.

He regalat a el Sor. Chacon un exemplar nou de la *Dissertacio del Poble Bocchorita* de Bonaventura y lamina.

He cobrat 46 ₣ de Mestre Bauza Monjo, picapadrer de Sant Juan, comprador de cases del quondam Antoni Company, arrendador de Son Duran.

28. Un senyor de Manacor, qui es vingut ab el metje Riera, haventme fet mirar diferents papers per el consci, ha deixat demunt la taula 32 ₣.

He comprat un parell de coloms de casta grossa, veis, per 21 ₣.

He assistit a les 3 2/4 tarda a la lliso de punts de bachiller, que ha dit Juan Tur, sobre la llei 5. D de *servitutibus*. Som estats tentants yo, Borrás, Montaner. Propina, 31 sous, 8 diners.

Després som anat a casa de Pou a ferli provar la llissó, havent picat el mati. Han tret xoquolate y congrets, y he fet collacio allí.

He cobrat per ma de Guillem, criat, les 20 ₣ del salari de Advocat de Planes,

29. He assistit de Padri a Martí Pou en la funció de lliso major, que ha dit a les 8 2/4 del mati sobre la llei 1 de *action emp. et vend.* Y sobre el capitol *Parroquianos de Decionis.* Li han arguit Montaner y Bisquerra, Frontera y Mir. Los tentants son estats Montaner y Bisquerra. El torn de padri es a mi. Tinch sis ll. en tot.

Me ha regalat a la tarde Leonart Bibiloni per son grau de dema una bassina de madritxos, que se ha judicat seran 7 o 8 lliures, y una rove de xoquolate de pastilles. He dat a la criada 6 sous y al criadet 3 sous.

Primer Mars dissapte. He assistit de padri a

les 3 2/4 tarde a un grau de Lleis, que se ha conferit en el Oratori interior a Leonart Bibiloni. Li han arguit, Borras, Auli, Fornari y March: Propina 12 sous, que he tornat a dit graduat y Sindich.

He entregat les sues mesades a Vicensa 18 sous, a Isabet 18 sous, a Catarina 9 sous y compens los altres nou, a Guillem 27 sous. Ultra, he donat 4 sous, esto es, 1 sou a cada un per el grau de Bibiloni.

2. He assistit a les 3 de la tarde a la Junta de Discrets de la Germandat de Sant Francesch, assegut en falta de Vice Ministre al costat del Pare Ministre a la taula de front. Se han anomenat al canonge Dn. Francesch Togores, y Dn. Antoni Pueyo, Ministres, y també a Verd y altres per germans disrets, y sobre processo.

3. Joseph Planes, Escriva, es vingut, al matí y me ha entregat copia simple del Auto del Coronell que se llítx de 29 fabrer, en que preve se entreguen les activitats o actuac per Juan Auli. He entregat el proces criminal de Vich, tixedor, y el Civil de Esperansa Capella, y li he dictat la resposta.

He pagat a el Sargent de Brigada 13 lliures, 16 sous, del socos de Rafel Pons de Campanet, fins a 31 de Desembre.

He cobrat de Antoni Rossello de Alero sinquanta quatre lliures per Dna. Catarina.

4. He entregat al criat de mon parent Fiol, del carrer de Sant Miquel, el fardo de receptes y papers de Ponsos, per durlos a casa del Dr. Tries.

He entregat el deposit que yo tenia del granader Miquel Antich, sabater, granader de Milicies, que esta notat los dies 14 desembre 1787 y 28 janer de este any, per haverlos entregat a Sebastiana Antich, de Muntuir, present el capella de casa de Vilalonga de prop Sant Francesch, Rnt Juan Melis, y fas nota que, per haver faltat a dit granader onze lliures, dotze sous per poder satisfer de una les 88 lliures, 16 sous, les he emprestades, y me ha fet debitori de dites 11 lliures, 12 sous a pagar dia 15.

5. Som anat a les deu del matí a casa del Marques de Bellpuig, y, no haventlo encontiat, som pasat a Sant Cayetano y dins la Iglesia li he entregat la copia del poder en notes de Miquel Serra, Notari. No li he pogut parlar del assumpte del dia 3, ni menos al major per ser surtit de casa.

He firmat les liquidacions de les germanes Suau de Felanitx, ya firmades, per los DD. Pujals y Amer. Per son salari me ha entregat Suau de Felanitx fideicomisari, sexanta lliures.

He dat recibo de 3 sous. Son 2 y mitja de 20 faltes.

El sastre Calvó, de Alcudia, me ha entregat el compte de bens de dos anys, y li he dat recibo, havent exedit les talles, remendos y censal en 3 sous.

5. He bastret a Llorens, mon germa, quatre duros en or, que li he entregat dins la mia Sala, per haverlos demanat.

Bartomeu Ripoll, mon cosi, me ha enviat un pàner de pomes; el paner era meu. Dat a Joseph 1 sou.

He cobrat de un suiz, que habita el estudi del quarter, 2 lliures, 10 sous.

Es vingut el Dr. Tous, mon cosi, ab son fill a la tarde. Li he preguntat algunes coses de Instituta y es cert que res sab o molt poch.

Noto: dia 4 a la tarde vingue el procurador, Cirer, y de part del Marques del Reguer em digue que, no volia plet algun, y esta setmana enviaria el valor de la Perfumeria.

Som estat convidat y, som anat a la nit, a casa de Muntaner cirurgia, aont he oit el *Stabat Mater* de Ayden y 3 aries a Dna. Juana Escalada.

6. He dictat a Planes la diligencia, que havia de continuar a la notificacio del Auto del dia 3, dient que lo tenia antes, y que per obeir entregava los processos, un civil y altre criminal, ab expressio de ser lo unich actuat.

8. He assistit de padri a Martí Pou a les deu del matí. Han arguit Serra, Bover, Caimari y Bibiloni. Propina 12 sous y Sindich.

El major de Milicies es vingut a mitx dia. No li he parlat peraula del Auto del dia 3.

9. Este dia, que es diumenge, a les sis y tres quarts del matí he cumplit 60 anys, per ser nat este dia any 1728, que tambe fonch bixest. Per memoria.

He cobrat 4 lliures, 10 sous, de la muller del Sor Geroni, de lloguer del estudi.

10. He assistit a la funcio de lliiso major, que ha dit Juan Tur, ivisench, sobre la llei 19 de *Pignoribus* y sobre el cap. 3. *ne sede vacante*. Li han arguit yo, Borras, Auli, Bennassar. Este ha tingut la propina de Padri de torn; y de Gracia es estat Serra. La mia propina, per haverlo tentat, arguit y retat, en tot 4 lliures 12 sous. El primer tentant es estat Bisquerra.

He enviat a casa del hostaler de la Llonge-
ta 23 manades de canyum per vendrer. Son 3
roves cada sinch, y axi seran mes de 3 quin-
tars y mitx.

11. Es vingut al mati a mon estudi el
Dr. Caimari, y nos havem congoxat de no ha-
vernos regalat cosa alguna del Dr. Pou.

Ha quedat ab la incumbencia de saber son
intent.

He tingut Junta a la tarde en mon estudi ab
el Dr. Ferragut, Dr. Nicolau Bennasser, sobre
el fideicomis de Cavalleria major, y havem
firmat la resolucio de ser la vacant de Dna.
Isabel Cavalleria, vidua. Ha entregat el Dr. Fe-
rragut dos durets.

13. Es vingut al mati el Dr. Pou major
del Born, a donarme les gracies de haver tret
a grau ab lluiment a son fill Marti, y me ha dit
que el dissapte de Pasqua em regalaria.

Ma germana de Sant Geroni me ha regalat
sis rollos de un sou y una olleta llet de mella.
Dat 1 sou.

Joseph Pou me ha entregat dos duros de
plata a compte del debitori.

El canyum de Alcudia, que me ha venut
Antonina de la Llongeta, ha valgut franch 40
lliures, 9 sous, 6 diners, a rao de 14 lliures, 10
sous, ultra lo que te la Madona de Son Fuster.

14. Juan Arrom es vingut a la tarde ab
una dona querellant ab el pase del Coronell.
Lo he tractat de modo com si res hagues suc-
ceit. Pero res li he fet actuar.

15. Es vinguda a la tarde dita dona, y
haventla feta carear ab el Milicia Vich de baix
de casa de Ribera, se han donat mutua satis-
facció, y son quedats amichs com a veinats.

El pages de Felanitx, marit de la muda, me
ha aportat 24 ous.

He assistit a les 3 2/4 de la tarde a un grau
de Lleis en la Congregacio, que se ha conferit
a Juan Tur. Padri Serra, arguents Muntaner,
Bennasser, Cava, Pou: 12 sous y Sindich.

Despres, Junta de los Catedratichs per es-
criurer al Agent demandant una pensio sobre la
Mitra per salari de Catedres, abans que se pro-
veesca.

He assistit a la visita general de Carcel.
Señors tots, Fiscal, Xacon, Alcait, Reladors,
Fluxa, Nadal y Vallespir major, Capella, y
P. Baptista Nadal, Dominic. He tingut que fer
sols dos pediments. Som surtits a la una 2/4.

Nota: en el grau y Junta de la tarde es estat
notable, tant mes que el dia de Sant Rafel, que

Dn. Francesch havia excedit in potu. Deu lo
remedia.

16. *Diumenge.* Som anat a la Missio, con-
fes P. Garcies, despres som anat a combregar
a Santa Eulalia, a la tarde a la Veronica ab
Bartomeu Serra y ab Palou.

17. He assistit a les 3 de la tarde a un
grau de Teologia, que se ha conferit a Miquel
Ferrer, Pre. Padri el P. Sastre, Observant. Pro-
pina 4 sous y Sindich.

En la proceso dels Capuchins ha predicat
el nebot del Dr. Torello.

Son vingudes al hort la Sra. tia y cosina
Serra y les 3 criades y Bartomeu ab mi. Tambe
les Sres. de casa de Muntaner, tambe les Sres.
de casa del Dr. Borras que esta sangrat.

18. He assistit a les 8 del mati a un grau
de Teologia que se ha conferit, a Antoni Campins,
Pre, Beneficiat en Sant Miquel. Padri
P. Puigserver. Propina 4 sous y Sindich.

Immediadament es estat altre grau de Teo-
logia, que se ha conferit a Bernat Busquess,
Diaca, Beneficiat en la Catedral. Padri dit
P. Puigserver, Dominic. Propina 4 sous.

A la tarde, en la proceso de Dimarts Sant
he tingut les Sres. y allots de Serra de Cort, les
Sres. de casa de Muntaner y Bartomeu Serra.
He donat refresh de madritxos, canyellons,
coques rosades y confits de melles. Marfega
per la Sra, 25 sous.

19. He entregat a Llorens, dins la sua
entrada, les 20 lliures de la mesada y son una
dobra de dotze nova, 31 sous, 6 diners y lo
demes son los 4 durets del dia 5.

He enviat per ma de Vicensa un duro de
plata a Sor Margarita per la mesada.

La Mare Priora de Santa Catarina envia 3
rollos de un sou. Dat 6 diners.

Ma germana de Santa Catarina envia un
rollo gros, y una gerreta. Dat 6 diners.

Sr. Moragues del carrer de Sant Miquel
envia anyella grossa. Dat 2 sous.

Guiscafre de Son Cardaix de Arta envia
una anyella petita. Dat 2 sous.

Billet de 12 pessetes pa, lo he dat vuy a los
Capuchins, y dies antes, semblant a Sant Fran-
cesch, y altre a la Merce.

20. *Dijous Sant.* Dr. Gelabert envia una
anyella, 2 sous.

Lamo Vila de Sant any del Rafal altre, 2
sous.

La Madona de Son Fuster aporta les dos
gallines, 18 ous, y faves tenres. Dat a la filla

12 querns nous triades, quatre rollos de quatre, y quatre pomes.

Som anat mati y tarde ab Bartomeu Serra a visitar monuments vestit de gala, y axi no som anat ab Llorens ni ab Dols Pre per dit y altre fi.

He dat una tresseta a cada criat per rollos.
2 sous.

21. La Mare Priora de Santa Catarina envia una anyella. Dat 2 sous. El Marques de Bellpuig envia un molto. Dat 3 sous. El Marques de Vilafranca molto semblant. 3 sous.

He enviat a Santa Catarina de Sena el molto de Bellpuig, y a ma mare he enviat dos anyelles, la una de Arta, la altra de les mes grosses y grasa.

Mati y tarde som anat ab Bartomeu Serra a visitar, y veurer les funcions,

22. El P. Agusti, Procurador del Carme, me ha entregat 4 lliures, 10 sous, 8 diners per la Advocacio. Dat 4 sous.

La Sra. Mas, vidua de Son Nebot de Porreres, ha enviat una anyella. 2 sous.

Bartomeu Ripoll de Balitx ha enviat 24 tarronges dins un covonet; retorn 20 dolses de bescuit grosses de Santa Magdalena y dos rollos de Santa Catarina grossos, pasta ferma.

El Dr. Pou del Born, entrada de nit me ha enviat una rova de xoquolate de retjoletes, 24 enseimades de 8 diners y una bassina llarguera de quartos, seran dotzenes... He dat al criat, que es pujat dues vegades, 12 sous reals Mallorca.

Han sengrat a Catarina, cuinera, per la inflacio del ull a les 8 de la nit; 3 sous.

Dols Pre, despres de dinar, se es partit ab sa mula.

23. Dels quartos de ahir he enviat los segunts: a Bartomeu Serra, 12; a ma mare, 12; a Sor Maria Ignacia, 12 y dues retjoles de xoquolate de mitja lliura.

De les 30 panades que feren ahir, he enviat vuy les siguents: a ma mare, 3; a Margarita, ma germana, 3; a les Capuchines, 6; a Mestre Biel sabater, 1; a la filla de Bet criada, 1.

Me ha enviat la Mare Priora de Santa Catarina 3 panades, y Sor Maria Ignacia, 2.

Som anat a la tarde a visitar a Sor Maria Ignacia, y en el torn li he regalat un duro de plata.

24. Som anat a casa de Moragues del carrer de Sant Miquel a dar la enhora bona a la parida, y a dar altres festes.

Ma mare es vinguda estant yo dinant y ha acabat de dinar ab mi.

Em som inquietat molt per haver fuit una gallina. He comprada altra despresa de haverla trobada y he adobat el forat.

25. He pagat a Mestre Pere Juan, fuster, vuit durets, a compte.

Ma mare, Llorens y la criada son vinguts a dinar en casa y despresa a la nit he enviat brou y indiot cuit.

Ha plogut el mati aigua forta, de les onze a mitx dia, trobantme a la Seu.

He enviat a ma mare, mes de mitx corder de carn rostida de ahir.

Mon onclo Onofre ha enviat, ple de teronges, el paner meu que li envii.

He sabut per Dn. Francesch Berard que el Fiscal se muda a Can Escofet. He diferit darli paraula per habitarles son recomenat.

27. Som anat a la Comedia, que es la pessa intitulada: *El Delinquente honrado*: la nova sobresalienta ha fet el paper principal.

28. Junta en la Universitat a les 3 en que per major part se ha elegit Clavari a mon cosi Bartomeu Serra. Tambe se me ha reelegit a mi en Sindich, y Dr. Mulet en Vice Rector. Y per ser ya tart, se ha diferit anomenar Consiliaris, be si se han elegit Contadors al Dr. Miquel Borrás y Dr. Ferragut.

Despres som anat ab Serra a la Comedia: *Tambien la afrenta es veneno*.

29. He dictat tot el mati a Joseph Pou la defensa del moro Amet Monserri Marroco, sobre la mort del Dr. Martorell.

Som anat a la Comedia, que es pessa nova *El Divorcio feliz*, en vers, molt bona, puis es a la lletra lo que passa en los cortejos, y acaba en que la Sra. desenganyada, torna a la amistat de son marit. La sobresalienta, que ha fet la Dama, lo ha executat primorosament ab tot efecte.

30. He entregat al patro del correu Mateu Cifre sinch dobles de vint cordonades, cunyo nou, per entregar a Dn. Emmanuel Bellard, Pre, apoderat de Dna. Catarina Muntaner. Son 120 lliures, 8 sous, 4 diners.

Dols Pre, hora baxa, se es restituit de Santa Maria, Serra se es escusat de firmar la defensa del moro de Martorell.

31. Es partit a la nit el correu y en ell el conde de Formiguera, Pre. Van les cartes de ahir a la condesa, a Bellard y a Dna. Catarina.

He cobrat en el archiu del Capitol les 15

lliures de la Advocacio; diu el recibo 22 deembre. He donat a Cabanelles, Pre, per missa 6 sous; antes he interessat a Serra Pre perlas als Palous.

Som anat a la Comedia: *El Toledano Moises*, que es la historia de com Dna. Luz ab Dn. Fruela o Favila tingue a Dn. Pelayo, y lo tira al riu dins un baulet, que fonch trobat per son onclo.

Primer Abril, Dimarts. He ajustat les pretensions de Vidal de Santany y de Bonet y altres, y per el treball me han entregat un duret.

He pagat los salaris o mesades a los criats, esto es, a Vicensa, 18 sous; a Isabet 8 sous y he compensat 10 sous; a Catarina 9 sous y he compensat altres 9 sous; y a Guillem, 27 sous.

2. Hora de Vespres ab la calesa de dos tiros del Marques de Vilafanca, som anat a Son Fuster ab Dols Pre, ma mare y Llorens, y han viaticat y extremeunciat a Lamo Cosme Puigserver.

Despres, entrada de nit, es estat Dn. Francesch Ferrer a mon estudi, en que ha llegit la orde del Consell pera que suspenga conferir graus a los forasters, y tambe a los naturals, que no tinguen los cursos, que preven la Cedula. Ha encarregat el secret y havem acordat la resposta.

La tarde matexa han beneit en Santa Eulalia les dos campanes noves, la una de 16, l'altre de 8 quintars de pes. No he pogut assistir per el expressat motiu, no obstant de estar convidat.

Un home de Santany me ha consultat dos duputes de molta dificultat, y llegit los papers he donat el meu parer sens escrit. Me ha dat 12 sous.

Ahir vaix pagar les 4 sarries de carbo cabal.

3. Es vinguda maleta, y en ella la carta de el rey a la Universitat *ut infra*.

4. Es vingut el canonge Ferrer a ensenyarme el Otici, que li ha passat el Regent, sobre suspensió de graus y certificacio que demana.

5. Junta a les 3 de la tarde dels 4 Collejis, en que se ha llegit la carta del rey y Ofici del Sr. Regent, que es sobre lo matex. En substancia, no vol el rey que los graus se confresquen ab la facilitat, de que quada enterat el Consell. Se ha acordat son cumpliment, fent yo cap y tambe el canonge Lobo.

Despres de la novena de Sant Joseph, que en Sant Domingo ha comensat, som anat ab Serra a la Comedia, que es: *El Galeote Cautivo*, molt bona y enredosa.

6. He pagat a la vidua de C'ladera 5 lliures per cumpliment de les 20 lliures del segon plas per talles, que li dech satisfer, segons escriptura.

He cobrat 4 lliures de Magdalena, filla de Vicensa a compte del lloguer del estudi y botiga.

Los capellans de Comesema son vinguts dos a la tarde, han vist la botiga en que se necessita finestreta per claror y aire.

Som estat este mati a perlar al canonge Bisquerra en el Arxiu sobre el bachiller de Lleis de Linares, nebot del Inquisidor. Ha concordat que no se li pot dar. Som anat a participarlo al canonge Ferrer y a Serra, los quals despres a la tarde son vinguts, y he dit que yo no ey aniria, ni consentiria se donas. Lo matex he dit a Borras y Muntaner, que eren vinguts poc abans, y ya estaven desariscats. No se si afluxeran.

7. El Mayol a les 8 del mati es tornat, avisantme per la tarde per lo matex. He dit que no ey aniria y haventme demenat el peu de *Conclusion*, ley he dat. Despres he vist a Serra y me ha dit baix los lladoners de Plassa que la funcio no se tendria si el Fiscal deya que no fos a lloch al bachiller de suficiencia.

He sabut per Serra, qui es vingut a la tarde, que se havia tingut la funcio de les conclusions y que dema assistiria el Collegi. Som anats despres a la Comedia, bona pessa, intitulada: *La Posadera*.

8. Es vingut al mati el Dr. Borras, y haventli fet entendrer que ya que havia assistit ahir, contra lo acordat, per lo menos fes que se observas la Cedula de no donarli mes de un grau, y no *in utroque*, ha quedat que veuria a Serra. Som anat abans de mitx dia a la Seu, y he perlat a Bisquerra, y havem acordat que no se disimulas, si que etz. A la tarde es vingut a les tres Borras, y havent me dit que Serra y el Rector volien que fos *in utroque* em som vestit, y, antes que el Rector arribas, he dictat a Verd, Secretari, la protesta. Pero, ni la ha volgut admetre, ni ha permes que yo intervingues, tractantme molt mal de paraules; pero he requirits a tots los del Collegi, pera que tinguen present la protesta de nullidat, que he relatat de boca. Som anat despres a donar no-

ticia a Bisquerra en el Arxiu, y havem acordat que en la proxima funcio, emprengues yo la protesta y ell la corroboraria.

He cobrat de Bernat Flux, arrendador del hort, 15 lliures per la tercera de Pasqua. Mes, he fet recibo de 52 sous a compte del llit.

9. He cobrat 10 lliures de la Advocacio de Santa Magdalena, que me ha entregat el Sor. Antoni Ginard, Notari, y he firmat albara en el seu llibre, sens diada. Dat, 8 sous.

Arrom ha tornat el llibre, *Flos Santorum* de mes de 1 any.

Es vingut Dn. Angel Mata Linares, nebot del Inquisidor, en nom de son oncle y seu, a donarme les gracies de no haver protestat. Es quedat content.

Es vingut a la tarde Bartomeu Serra, mon cosi, y som anats a la Comedia, pessa intitulada: *El Hablador*. No li he donat lloch de perlar de la funcio de ahir, com si no fos estat.

10. He cobrat 8 lliures, 10 diners, del repartiment del salari dels Catedratichs, que me ha aportat el Vedel. Li he dat 1 sou.

He dictat tota la tarde a Pou la defensa de T. Vicens de Soller sobre desafio, y al mati la introduccio de la causa del Dr. Gelabert, Pre, en la Audiencia. Ahir entra el recurs, que vaitx firmar per Cabanelles, Pre, declinant el for dels Inquisidors.

Han sengrat per plenitud a Dols Pre y no es estat avisat metge algun.

11. He dictat a Bartomeu Serra, mon cosi, a la tarde el seu recurs a la Audiencia sobre la sua eleccio de Clavari.

Despres som anats a la Comedia: *La Rائق en España*, de Dn. Alonso 8.^o

12. Han sengrat, segona sangria, a Dols Pre per plenitud y sens metge.

El Conde de Formiguera Pre, es mort a les 4 de la tarde. Lo aportaren ahir ab un guixer per la porta de Calatrava, essent el correu en Andraig.

He comprat un pot de tabach de una lliura per la Sra. Ha costat 3 lliures, 3 sous, 2 diners.

13. He cobrat onze lliures, que ha pagat Dn. Bartomeu Asensio, Contralor de Artilleria, per los mesos de mars y abril.

Som anat a la tarde al enterro del dit Conde ab los germans Serres. Y despresa a la Comedia: *La Presumida y Hermosa*.

14. He repartit una cuxa de rostit entre ma mare y Margarita, monge, ma germana, a qui he enviat tambe sis taronges per ella y dos per Margarita.

Som anat a la tarde a casa del Marques de Vilafranca ab Cladera, Notari, en que havem perlat de los tres plets que te.

15. Joseph Pou me ha fet avisar el mati per la relacio que dema se ha de fer del moro, y a la nit me ha aportat el proces.

He enviat a Sor Maria Ignacia per el Pan-caritat, dues sobressades, esto es, de 4 lligades cada una, dotze formatjades de quema, un botil de vi blanch dols, una pessa de torrons de Xixona y vuit teronges grosses molt.

Vicensa estava resolta a anarsen per la batalla que ha tinguda de paraula ab Catarina, cuinera; pero a la nit es quedat tot compost, apartades etz.

He pagat a el xoquolater de Cort 5 lliures, 5 sous, per mitja cuita. Son 12 lliures.

16. Som entrat a informar a la Audiencia, presents tots los Senyors, en la causa de Amet Monserriu, natural de Fes, de Marroco, esclau del quondam Dr. Martorell, Ha perorat tambe el Sr. Fiscal Villamil.

17. El P. Pere Vaquer, Observant, es mort de veyura, puis te mes de 80 anys.

18. El Dr. Pujals es vingut a conferenciar al mati sobre revisio y procuracio de les liquidacions de Suaus de Felanitx.

Som anat a la Comedia ab Serra intitulada: *El Príncipe pródigo*. Llarga molt.

Han sangrat, segona sangria, a Vicensa criada. No es vingut metge.

19. He enviat per ma de Isabet a Sor Margarita, ma germana, un duro de plata.

He entregat a Llorens, present ma mare, dins la sua propia quadre, les 20 lliures de la mesada. Ben entes, separant un duro de or que li he entregat a ella.

Han penyat a Amet quondam, are baptisat, essent estats padrins dins la preso Dn. Juan Antoni Zavella y sa muller; esto lo diu el vulgo, pero la veritat es que el padri es estat el P. Genestar, Pre, Dominic, ab la Iglesia. Los noms son Pere, Joseph, Marti.

Som estat a la Comedia: *Mas vale tarde que nunca*, en que la graciosa nova ha mostrat la sua molta habilidat. Tots los que han representat son dones.

20. He pagat al Sr. Gomila, Procurador de la Confraria, 18 lliures per 3 pensions, a cumpliment.

He pagat a Mestre Bernat Palmer, picapadrer, 8 lliures, 6 sous, 8 diners, per la feina feta en la canonada del hort dins ciutat.

He cobrat de Jaume Jorda, llogater de la botiga del carrero, 3 lliures, 10 sous.

21. He comprat unes calses de seda, blanques, de casa de Musur Canut, per 12 pessetes plata, que son 3 lliures, 12 sous.

He enviat y regalat a ma germana de Sant Geroni dues cadires de repos, negres, fusta de noguer, usades molt.

L amo Cosme Puigserver esta tardé es mort en Son Fuster, de un desmai, que li ha acomes, proveintse. Estava convalescent y anava per casa. Llorens estava allí, es vingut, y sen es tornat alla ab Dols Pre despresa de sopar.

Les filles del metge Canals de Soller, han enviat un covonet de teronges. Dat al traginer 1 s.

22. He assistit a les deu del mati en la Junta tinguda en el quarto rectoral per los Diputats, Mulet, Mas, Borras, yo y el Rector.

Se ha acordat que los Bachillers no devien entrar en el informe, que se ha de passar a el Sr. Regent. A la tarde he dictat a Puig el pla y nombre dels graduats desde 5 abril 85, haventli emprestat les esqueles dels graus.

24. Les banderes noves de Milicies se han beneit en Sant Francesch al mati, en que ha oficiat el Sacrista Togores. No ey som anat per no estar convidat.

Som anat a les deu del mati ab el Dr. Serra, Pre, en casa de los capellans Palous y som entrats al hort. Sobre finestra.

El Dr. Puigserver y la vidua de Cosme son vinguts a les onze. Ha dit ella y Joseph supliren la falta. He dit aplaudia la resolucio.

Margarita, monge, envia una coca del vel de Ferra.

25. Es estada la revista del segon Batallo de Milicies a la tarde en el Born. La del primer Batallo fonch ahir tarde.

26. He cobrat 6 lliures del cotxer de Torrella per el mitx any de lloguer de la cochera del quarter, que conclui a 16 octubre.

Som anat a la Comedia o sarsuela, cantada molt: *El Maestro de la Niña*.

La Mare Priora de Santa Catarina envia 4 coques ordinaries, pasta ferma.

He enviat a mon onclo Onofre vuit casques dins el paner, que ha enviat de set llimones y teronges. Dat 6 diners y dina Juan.

27. Junta en el quarto rectoral de los 4 Diputats, Mulet, Borras, Mas, Darder, Rector, yo, Amengual. Se han llegit les cartes de dos graduats, y se ha acordat les copies que se han de representar.

He pagat al Sr. Pere Barcelo, sacerd, 5 lliures. Te are, 35 lliures.

He pagat a Mr. Verdel un duret en or per composicio a cumpliment de debit de Bonaventura. No lo ha admes.

Han aportat de Son Fuster un parell de coloms vells, vius. Macia ha dinat aqui.

Sor Maria Ignacia ha enviat una coca, poch mes que ordinaria. El capella Bartomeu, sens detenirse, ha deixat en casa el llibret y borrador de comptes.

28. He cobrat 6 lliures del cocher de Torrella per el mitx any cumplit dia 16. Dat 2 sous.

29. He assistit a les 3 2/4 de la tarde a un grau de Teologia, que se ha conferit a un beneficiat en la Catedral, Oliver y Mas. Padri el P. Sastre, Observant. Propina, 4 sous y Sindich.

Ahir vingue el Sor. Terrassa, germa del Ardiaca, conductor de Junqueres, a perlar sobre el cens del Moli de Alero. Tambe ahir vatx dir al Ministre, que envia Bas, que yo entenia no deurer pagar gastos, sobre la font de Alero, de testimonis.

30. Arrom es vingut a la tarde y ha deixat el compte, que ha format de cens a Santa Margarita.

Immediadament me he vestit y som anat a casa de Ginard y he deixat dit compte.

Som anat despresa a la Comedia, que se intitula: *La Salmita*.

Primer maig. Dijous Ascensio. Som anat a la tarde ab Llorens a Sant Geroni, y, ab pretexte de entrar los palis de plata, som entrat. Després, havent vist la celda nova de Margarita, la de Sor Catarina Suau y les oficines principals, he donat una lliura confits de mella y retgea a la mongeta, filla de Elena y de Massanes.

He enviat despresa per ma de Vicensa a dita Margarita dos duros de plata, que es lo que he entes li costaven sis cadires.

He pagat a Vicensa per la sua soldada 18 sous; a Isabet 18 sous sens recabalar, a Catarina 9 sous y he recabalat altres 9 sous; a Guillem, 28 sous.

2. Festa de ma germana en Santa Catarina. Ha oficiat mon onclo frare, Dols y un capella. Ha predicat Fr. Rossello, mercenari, jove. No he assistit a causa de la Junta y per altres motius.

Junta al quarto rectoral en que han concorregut el Rector, yo, y los 4 Diputats. Se han

llegit les cartes del Agent y una de Feliu, y se ha proposat enviar de aqui a Madrid un Catedratich per agenciar. Me som oposat per motiu del Auto acordat y esto ja lo vatx advertir antes de ahir a Muntaner, qui em perla.

He pegat a Bas 6 lliures, 5 sous, per gastos de testimonis en la causa del Moli de Alero.

Enterraren ahir a la Marquesa del Reguer, etica. No vatx assistir per disgust.

Ariom y Ginard tota la tarde han conferenciat en mon estudi sobre los seus comptes. Se proseguira son arreglo.

3. Es vingut Joseph Puigserver de Son Fuster, convalescent, y segons se ha explicat, cuidara de Son Fuster ab la Medona vidua.

Som anat a la Comedia: *El Duelo mejor compuesto*. Es entre onclo y nebot. Este dona satisfacció al mort son onclo, en la urna, acceptada per curador.

4. He bastret a Llorens tres durets, que li he entregat dins la mia sala a la tarde.

Ma mare es vinguda hora baxa y ha bernalat de xoquolate.

5. *dilluns*. Junta de los 4 Collegis a les 3 2/4 tarde, a que he assistit, fent cap. Se han llegit les cartes, que se llegiren el dia 2, y ha ventse proposat: 1.º si convendria elegir altre Agent, som estat de vot ab altres, que no se necessitava altre, puis teniem a Dn. Fernando Moreno Sauca: 2.º si convendria elegir algun catedratich en Diputat per passar a la Cort: som estat de vot que ni convenia, ni tenia facultats la Universitat per enviar Diputat sens preseir licencia del Real Consell, segons el Auto 131 del Real Consell: 3.º se ha passat a elegir Diputat y per major part es estat elegit Juan Muntaner, Catedratich de Canons. He dit de nullitat de la eleccio: 4.º, se ha proposat destinarli salari per cada dia, y per major part se havia acordat donarli 30 pesses de 8. He dit tambe de nullitat, per estar prohibit per altres ordes reals. Y aqui ha expressat dit Muntaner, que estava present, que no volia salari diari, y que la gratificacio la dexava a la disposicio del Claustre, y seguidament se ha acordat, contra el meu vot, que se li entregassen de prompte 200 pesses de 8 per el viatge. Mes, se ha acordat que se pagassen de prompte 6 lliures al Secretari per el certificat y copies, que sen hauria de aportar o dirigirse al Agent, per gratificacio de dit Secretari.

6. Conclusions de Lleis que ha defensat a les 4 de la tarde Joseph Vives y Galera. Padri

Bartomeu Serra, de Gracia, y de Torn Bennasser. Li han arguit yo, Borras, Bennasser, Pelegri. Propina 9 sous, 6 diners, y 6 sous, 2 diners.

Y fas nota que, antes de comensar la funcio, he llegit al Rector y Collegi la protesta, dient de nullitat de la collacio de grau en un y altre dret, a este y demes que se presentaran. El Rector ha posat en el marge el Decret, de que yo com a Sindich inform.

Han escurat y enfondit 4 palms el pou de la mia entrada. He dat als dos escuradors 24 sous y 1 sou per calderes.

Margarita, monge, envia dos coques y demenat que dema se li duga principi.

Som anat, hora baxa, a consultar a el Sor. Fiscal sobre el asumpte de la protesta, informantlo de les indignes expressions del Rector esta tarde y el dia del Bachiller de Mata Linares, y tambe sobre Diputat elegit per la Universitat contra el meu sentir. Me ha aprovat un y altre moltissim. Llavoires som passat a ma casa, y he treballat el informe, que me ha manat el Rector, que entregare ab fecha de dia 7.

L amo Jordi Company es vingut a la tarde. Ha sopat y dormit en casa, haventduit un pañeret ab 18 ous.

7. Conclusions de Lleis, que ha defensat Dn. Francesch Cortes del Valle, a les 9 mati. Padri en tot Serra. Han arguit Muntaner, yo, Mir, Auli. Propina 9 sous, 6 diners, y 6 sous, 2 diners.

Nota: Despres de la funcio, presents los Collegiats, se ha llegit el meu informe, a que ha menat donas son sentir el Collegi, y tots son estats del vot de Borras, que ha duit escrit, esforçant poderse donar el Bachiller *in utroque*.

Llisso de punts a les 4 de la tarde de Joseph Vives sobre la llei 1. *ad legem*. Li he arguit yo, Borras y Muntaner. Propina 31 sous, 8 diners. Y se li ha conferit el bachiller *in utroque*, y encara que sols ha tingut dos boletins blanxs, ha dit el Rector, *nemine discrepante*. Y acabada la funcio ha esforçat el Rector fes yo de retirar la protesta. Ha dit que no devia ni tenia arbitre, y que devia estar registrada pera los fins que tingen lloch. No el Decret que haura donat.

L amon Jordi sen es tornat despres de haver dinat. No ha perlat ab mi per no haver tingut res que prevenirli.

El Vedel me ha entregat 6 sous de un grau de Filosofia, per Sindich.

8. Llisso de punts per el bachiller a les 9

del mati, de Francesch Cortes del Valle, a que he assistit y arguit, tambe Borras y Dr. Muntaner. Propina 31 sous, 8 diners, y se li ha conferit el bachiller *in utroque*, ab dos vots, *nemine discrepante*, per haver dit el Rector que podia dispensar en un vot. Es inaguantable que esta funcio y la de ahir sols durassen en tot pochs minuts, esto es, menos de la mitat de los 5 quarts precisos.

9. Catarina, cuinera, a les 9 del mati ha dit que sen volia anar de casa. Li he dit que si ey havia pensat be que sen anàs; pero esenten anada y duita la roba, es tornada, y ab les majors sumisions me ha demenat la tornas admetre. He convingut per servir a la Sra.

Accio de gracies la ha celebrada la Audiencia en Sant Domingo, acompañada del Collegi de Advocats y dependents ab cochos. No he assistit per que ha plogut molt fort tot el mati, y estar refredat.

Paper en Dret, en 4 fulles en 4t., per Dn. Agusti Ruis sobre Son Hugo, lo he treballat tota la tarde ab ell y Cirer.

El Dr. Coll, Advocat, es vingut hora baxa ab recado del Sr. Fiscal dientme que mudave de casa, y que ya tenia alli possats los mobles, y que enviaria el diner. Ha dit Coll que el mitx any lo havia de rebre del mateix Coll. Comensa a primer octubre.

10. Visita general de carcel, a que he assistit. Son estats los senyors Regent, Moscoso, Celeberri, Puig, Fiscal, Alcait, Reladors Fluxa y Vallespir, pare y fill religios y capella. Som surtits poch despresa de mitx dia. No he firmat peticio alguna.

Defensa per dos soldats de Espanya sobre haver permes entrar onze sachs de pebre bo per la murada del Puig. La he dictada a Pou la tarde de este dia: dos fulles.

11. He cobrat del Milicia Guillerm Serra de la Pobla deu lliures, cumpliment de les 18 lliures en que fonch condemnat; y en el recibo he expresat tenirles en deposit.

Som anat a la Comedfa: *El Cain de Cata-luña, hijo del Conde de Barcelona.*

12. El criat del Sr. Fiscal es vingut el mati a ferme seber que ya se era mudat a altra casa. Ha dit que encara ey havia alguns coloms. He respost que no corria presa, puis no la demanava llogater, que volgues entrar.

La Medona de Son Fuster ha duit un parei de coloms veis. Li he regalat sis teronges, 24 nous y tres fils de datils de Sant Domingo.

A el fill de Joseph Pou Martinet he dat 12 nous, dos teronges, etz.

13. Llorens, mon germa, el mati es vingut a dirme que ahir ma mare despedí a Catarina, la criada. Som anat allà a les onze, la he enviada a demanar a la criada, ha dinat y despresa la he enviada a ma mare. Li he dat per ma mare 4 teronges, y per ella 12 nous.

Cararina, cuinera, es volguda anar al Hospital per posarse en cura radical dels ulls. No obstant, lo que li tinch bastret, li he donat per lo que necessit 6 sous.

Som anat a la tarde ab Dn. Agusti Ruiz en casa de Dna. Isabel Cavalleria, ahont he en contractat a el Dr. Ferragut y Dn. Francesch Berard. Se me ha encarregat el llibell y causa.

Som anat a la Comedfa: *El hechizado por fuerza.* No val res la pessa.

14. He pagat sens exaccio per el meu visindari 14 lliures, 16 sous, 11 diners.

He pagat per el visindari de Antonia Ana, ma Sra., sens exacció, 9 lliures, 10 sous, 10 diners.

He pagat per el visindari de Dna. Catarina, sens exaccio, 5 lliures, 7 sous, 1 diner.

El criat del Sr. Fiscal es vingut a la tarde, y me ha entregat el rest de claus.

He regalat a Margarita del Sitjar y a la sua filla una camisa mia vella de escambrai per fer camietes, y mes un mocador petit de lo mateix, altre de estopeta.

15. Son vingudes a la tarde la Sra. del Dr. Cava, germana tia, y cunyada y les nebotdes sues, filles de Monserrat. Los he donat a totes y a Cava, berenar de xoquolate, dos basines per muyar, y retgea y coques rosades.

16. He despechat ab el Procurador Cerda el proces de Dna. Isabel Cavalleria contra Dna. Catarina y son nebot Orlandis.

17. L amo Esteva Verd de Andraitx aponta un brossat de ribelia.

El Rector de Andraitx envia dues gallines. Dat al seu misatge, 2 sous.

He recobrat el rellotge de butxaca nou, que tenia Mugnarot per compondre.

He pagat al Procurador de la Merce tres lliures per la pensio de este any, vensuda als 4.

Som anat a la Comedia ab Bartomeu Serra, despresa de haverli dictat la resposta sobre Clavari, intitulada: *La Arca de Noe.*

18. Es vingut el barco correvet, y en ell es vinguda carta fidedigna de haver elegit per Canciller al canonge Dn. Antoni Bisquerra.

Som anat a la tarde a perlar ab Sor Dame-to, Priora, y Sor Maria Luisa, Vicaria de Santa Magdalena.

Som anat despres a casa del Marques de Vilafranca, qui ha volgut que passas alli a dictar un paper per Ruiz.

19. Som anat al enterro a les... del mati, de Dn. Mateu Moragues del carrer de Sant Miquel qui mori ahir demati. No som pogut anar a l'enterro del Sr. Juan Rotger per esser estat a la hora mateixa.

He enviat per Vicens a ma germana de Sant Geroni deu reals castellans.

He entregat a Llorens, present ma mare, dins la sua quadre al mati, les 20 lliures, mesada, o mes ver, un duret a ma mare y lo demes a Llorens, compresos 3 durets de dia 4.

El Dr. Pol Pre, es vingut a la tarda, y hem llegit los comptes del Sr. Bartomeu.

He enviat a ma mare tres panades y un bossí rostit. Es de molto, que se mata ahir de past engrexat desde Pasqua florida. Feten 26 panades.

L'amon Jordi Company sen es tornat hora baxa. Vingue ahir demeti, o mes ver, antes de ahir a la tarda, y dugue una manada de ciurons.

20. Som anat a Santa Catarina de Sena, y he perlat no sols ab ma germana, sino també ab la M. Priora, present Vicens, Pre, sobre los seus comptes, y este ha expresat voler deixar la Procura, y de altres asumptes.

He cobrat 3 lliures, 10 sous, de la costurera que esta al estudiet, y es per mitx any, que concluirà a 16 de Agost.

Margarita del Sitjar ha dinat en casa, y li he regalat una panada.

He enviat a Dols Pre, toc de vespres, a casa del metge Mas, a saber el estat de Catarina, cuinera, y reservadament ha dit que la cura necessitaria mes de dos mesos. Dols Pre sen es anat a les 4 a Santa Maria ab el carro de casa Suau.

He rebut del escola de les monges de Santa Catarina un duret a compte del canyum.

El Rector de Andraitx se es despedit y pres sucresponyat, y un capella.

21. Junta en el quarto rectoral a les 10, en que han assistit el Rector, yo, Dr. Mulet, Dr. Borras, y Secretari. Se ha llegit la representacio o apuntes per fer al Agent la representacio.

Junta a les 3 de la tarda en casa del Rela-

dor Nadal per el fet acordat entre el Capitol y Torrella. He assistit yo, y el Dr. March: los altres no.

He cobrat del Sr. Fiscal, per ma del Dr. Coll, 35 lliures per el mitx any, que comensa a primer de setembre, y lo albara es de fecha de este dit dia primer.

Dols Pre es tornat de la vila, hora baxa, Som anat a la Comedia que es: *El Diesmo de los 100 Donzellars*.

El rellotge de similor, que havia tornat a casa de Mugnerot, lo he recobrat.

Margarita, monge, ma germana, ha enviat dues coques, una ordinaria, altra mes grossa.

22. Corpus. He vista la processó defront de la casa de la Ciutat amb Bartomeu Serra.

He entregat a Dn. Pau Vallbona el rest de claus de la casa del Fiscal y ell me ha entregat 4 durets, salvo.

23. Don Pau Vallbona es vingut y li he entregat el canvi de los 4 durets, que es estat 11 sous, 4 diners. Li he dat recibo de fecha de ahir, ab expressio de haver pagat per el primer mes, 6 lliures 10 diners: pero, la intelligencia es que sols he rebut 5 lliures, 10 sous, 6 diners.

He rebut del Sr. Bernat Garau les 20 lliures dels 3 mesos de Advocat de Pobres. Dit Sor. Bernat es vingut y havem perlat sobre la Procura de les religioses de Santa Catarina, a qui he manifestat el paper que antes de vespres, me ha enviat la Priora, de que la comunitat havia elegit a aquell que yo anomenaria per Procurador de Mesada, Bastreta 150 lliures. Sobre esto tornara dema.

24. El pou de la casa ahont vivia antes el Sr. Fiscal, se ha escurat per 18 sous.

He assistit a les deu a la Junta en el quarto rectoral. No han assistit mes que Dn. Francesch, yo, Dr. Mulet, y Dr. Borras ab Amengual. Se ha corregit el poder que en borrador havia trasat dit Secretari, y se han llegit les cartes al Agent y altres.

He despatchat el correu que partex vuy ab cartes per la Condesa y Dna. Catarina.

Som anat a la Comedia, sarsuela: *El Licenciado Farfulla*. Los senyors no son vinguts a la visita.

25. Som anat a casa de Moragues del carrer de Sant Miguel y em som oferit a tot lo que maneria la vidua y fill.

He pagat a Mr. Verdel 38 sous 6 diners per el cumpliment de la llista de feina que li devia

Bonaventura, haventlo convensut que lo que era antes de 6 octubre estava pagat segons nota Bonaventura en llibret.

26. El Sr. Bernat Garau a la tarde me ha tornat la resposta admetent el ser Procurador y bastreta. Immediadament som anat a tornar la resposta a la Mare Priora, la que me ha dat gracies.

Som anat al hort de devant los capuchins, ahont he fet esporgar el germiner del terradet a la perfecció.

Som anat despres a la Comedia: *La Jura de Artaxerxes*, ben traduïda.

27. He assistit a les 4 de la tarde a la lliçó de punts major que ha dit Joseph Vives sobre la llei, y sobre el capitol que ha senyalat Muntaner, no obstant esser estat Borrás arguit de Tur. Han arguit Borrás, Muntaner, Pelegri y Frontera. Padri de gracia Serra. El torn lo ha tingut Borrás. Los tentants, Borrás y Muntaner. Propina 32 sous.

Despres de la funcio, que entre lliçó y arguments ha durat una hora justa, som tornat a casa, he comprovat ab el Sr. Bartomeu Vicenc Pre, los albarans de les mesades y després som anat a visitar al Dr. Pol, Pre, y li he donat notici de tot.

28. He assistit a les 4 2/4 tarda a la lliçó de punts major que ha dit el nebó del Inquisidor sobre el *Dotalé pedium* de la llei *Dotalé D. de fundo dotali* y sobre el cap. *tranlatio Sacerdotio de Constitutionibus* li han argüit Bis querra, yo, Mir y Auli; Padri de gracia Serra; el torn lo ha tingut Felegri. Los tentants, Bisquerra y yo. Propina mia 4 lliures, 12 sous. Nota: que per subsanar el transtorn de arguments no argüira Borrás a el que se seguesta sino Serra o altre, a qui correspon.

Xoquolate per la Sra. una cuita feta ahir, y pagada al xoquolater de Cort. Ha costat sols 8 lliures, 16 sous. Son 23 lliures, 5 pessetes.

29. Antoni Calvo Sastre de Alcudia, que cuida de les terres de ma Sra., es vingut a la tarde, y li he donat orde para que venes en encant los trastos que havia en les cases, respecta que los Serres no los han volgut admetre en casa sua allí, si que tenien dada orde el seu majoral que si los hi entregaven los venes allí.

30. Som anat a la Comedia de iluminació, en que los no abonats han pagat 3 sous es: *Antigono y Demetrio* en que este allibera de la presa a aquell, son pare, del poder de Alexan-

dre y este queda despres vensut. Es molt bona per los afectes de amor a el pare.

31. En la visita de carcel ha estat en mitx el Sr. Moscoso, a la dreta Celeberri, y a la esquerra el Fiscal, essent axi que este sempre havia segut a la dreta. Y axi lo ensenya Mairiny.

He rebut del Sr. Fiscal Dn. Juan Perez Vilamil nou durets en or per dos mesos y mitx de lloguer y los 3 sous, 6 diners, los he donat per ell al criat. Dat recibo.

La Muntaner, alias Miraclet, vuy hora de vespres, se es feta retratar, y se ha observat molt be. Aportava rebosillo encarnat, randa blanca y polvos.

Primer juny. Diu mènge. Mon onclo frare ha berenat en casa y yo despresa, essent present.

Som anat a la tarda ab el Sr. Bernat Garau a la grada de Santa Catarina, ahont havem perlat ab la Priora y havem quedat que demà passat se li entregaria el poder y ell entregaria les 150 lliures y axi no han servit los diners que yo men he duit.

Som anat a casa de la vidua de Moragues Ribes, ahont havem perlat dels asumptes ab son fill.

He entregat a Sr. Maria Ignacia 4 reals castellans, que me ha demenat.

Som anat a la Comedia, que es la historia de los Emperadors, Graciano y Teodosio, y com la muler de este allibera a los dos de una conjuració.

2. He assistit a les 4 de la tarde en la Congregacio fent cap a un grau de Lleis, que se ha conferit a Dn. Joseph Vives. Padri Bartomeu Serra. Han argüit yo, Pelegri, Ferrà y Muntaner Tomas. Propina 32 sous y Sindich.

He assistit fent cap a les 5 de la tarde de dit dia a les conclusions de Canons y Lleis, del Dr. Montis, Capellá de Dragons. Padri Borrás Han argüit Serra, yo, Auli, Bennassar, Padri de torn, Pelegri. Propina 15 s. 8 diners.

He comprat una marfega nova per la Sra. Ha costat 24 sous, 2 diners.

El P Capuchi, confesor de Bernat Flux, es vingut a disculparlo y demenar perdo de haverme dit Flux, perdut el respecte ahir demati sobre la canonada. Vaitx entregar a mestre Bernat Palmer, que se trobava present, 9 sous per feina casa habitada del Fiscal.

3 Bernat Flux es vingut a demenarme perd, y luego despresa he donat orde a Dols Pre para los picapedrers.

Som anat a Santa Catarina de Sena a les 4 de la tarde ab el Sr. Bernat Garau, el qual ha entregat en durets de or y 4 peses les 150 lliures de procura.

He assistit a les 5 de la tarde a la lliiso de punts del antedit Dr. Montis, que ha dit sobre el cap. 13 de *vita et honestate clericorum*. Han argüit yo Serra y Auli. Propina 31 sous, 8 diners. Tot ha durat tres quarts.

He assistit a les 8 del mati a el *Visto Bueno* de los plechs, y contra estil ha assistit tambe Borras, be que la Constitucio diu Catedratichs.

Llorens, mon germa, esta sangrat de vuy, y lo he sabut per Dols despres de passat el Rosari a les 11.

4. El Decano del Collegi, Bennasser, me ha enviat plech, en que me encarrega 3 capitols de la practica forense que se ha concluir dins 8 dies. Advertesch que la fecha es de 29 de Maig. El conserje dira etz.

El Sr. Bernat Garau, present el Capella Bartomeu Vicens, sen ha aportat al mati el llibret cabreu, per copiar los debitores censalistes.

La Muntaner ha continuat en dexarse retratar vestida com dia 31.

5. He assistit al mati fent cap a les 10 a un grau de Teologia, que se ha conferit a Juan Oliver y Palou Diaca. Padri el P. Lector, Arbona, Observant. Prop. 4 sous y Sindich.

Som anat antes a visitar a Llorens.

He cobrat de el ferrer Miguel Mayol, Doctor, sinch durets, 8 sous.

Temporalidats envien carta de fecha del dia 3 para que el dia 18 pas comptes sobre cens Congregacio.

Decano del Collegi lo he vist a la Plassa. He perlat sobre el Olici rebut ahir ab fecha de 29 sobre los capitols tocants a mi de la practica.

Bartomeu Serra, mon cosí, ha enviat del grau de Vives sis escalons de pasta de quartos; seran dos cada un.

6. He cobrat de Dn. Bartomeu Asensio onse lliures per lloguer de los mesos de maig y juny corrent.

7. He cobrat de Dn. Miquel Monseerrat per mi de una criada sua quarante lliures per mitx any de lloguer de les cases, que comensa primer de este mes.

He enviat 70 estampes fines de Sant Bonaventura a casa de Serra per vendrer.

Ma mare es vinguda entrada de nit. Volia que yo obligas a Llorens que callas y no impedis que la filla de Mota la accompanyas a la iglesia. He respost que yo no trobava convenient dirli tal cosa.

8. He pagat a mestre Bernat Palmer, picapedrer, 51 sous, 8 diners per la llista de feina feta en la canonada del hort.

Som anat a casa del Marques de Vilafranca hora baxa: consultar sobre cedir beneficis de Menorca a Quadrado.

Som anat a la Comedia: *El Bruto de Babilonia*.

He estat en casa de Vallbona a oferirme.

9. He assistit fent cap a la Junta dels 4 Collegis, en que se ha acordat el informe a la Real Audiencia sobre catala llulista de la Confraria.

10. He entregat al *licenciado*, nebot del Dr. Mata de Porreres, el piech de cabrevacions ab cuberts plegamí, escrites.

11. Margarita, filla de Vicensa, entrega la clau de la botiga del carrer.

13. La Medona de Son Fuster aporta un brocal de llet y aubercochs. Dat nous, vellanes, teronges a la allota sua.

14. De Son Fuster duen mitja quartera de guixes, y mitja de faves, estes a compta.

15. He pagat a mestre Bernat Palmer de 4 ll. 18 s. per feina de la canonada.

Junta a la Congregacio del Collegi de Advocats. Eren los oficials menors, Contestí y vuit altres, y ha assistit el Sor. Fiscal, y ha seguit despres de el Decano. Se ha perlat sobre arreglar la practica forense y se ha convocat per diumenge vinent.

Som anat a la Comedia: *El Medico fingido*: Es molt flaca.

El Dr. Cava es vingut al mati y havem acordat la composicio entre el nebet del capella Orell de Sant Miquel y el Dr. Torello, Dr. Escales y Sr. Joseph.

El xabech correu es arribat entrada la nit.

16. He cobrat de Medo Damiana 2 lliures 10 sous. He fet albira de vuy per mitx any vensut del lloguer de la botiga y botigueta. Es vingut a la tarde el P. Mestra Tomas Juan, Dominic ab el catala Dn. Bruno Vives de Valis y hi he donat peraula lo treuria a grau. Després lo he ensenyat la casa estudis. y hortet.

17 dimars Vax a el Cadastre a mudar el compte de Bonaventura en cap de Antonina Ana y Descarrech de este compte el Colombar.

y Son Abrines, posantlo al compte de los hereus del Dr. Antoni Serra, y no haventse encontrellat carregat Bonaventura de la quarterada de terra tencada, que fonch de Biniatria, he de-gut escusar este descarrech. Be que dits hereus de Dn. Antoni queden entregats de lo primer, segon y tercer, desde la publicació del testament de Bonaventura y cobraren la renda ja en 1785.

He comprat y enviat a Sor Maria Ignacia tres unses tabach per Dols Costa 15 sous, 2 dimmers.

Vatx a casa del canonge Bisquerra a donar la enhorabona de Cansiller.

Vatx a casa del Sr. Fiscal a parlar sobre practica judiciaria. Li he regalat despres per son criat dos exemplars de *Glorias de Mallorca*, en paper.

El catala Valls tota la tarde ha estat en casa, y li he dictat el proemi y principis de les dos llisons de punts.

18. Vatx a les deu del mati a la oficina de Temporalidats y he firmat el compte, que ha format o dictat el Dr. Leonart Oliver sobre les 15 lliures cens la Congregació, y sols dech 30 lliures, compresa la pensio que cau vuy.

Vatx al hort dins ciutat a compondre la encanyisada del terradet per pasionera.

19. He pagat a Margarita, monge, ma germana, deu reals castellans. Tinch reciprobo.

He entregat a Llorens en el portal del seu estudi a les 9, les 20 lliures de la mesada. Son 12 durets, 5 castellans, 2 tressetes.

He enviat a Sor Maria Ignacia, ma germana de Santa Catarina, un colomí cuit, farsit.

He assistit de padri de gracia a les 4 dos quarts de la tarde a Dn. Bruno Vives de Valls, catala, en la lliiso de punts, que ha dit sobre la llei *hereditas I. de heredit. petit*. Y sobre el capitol *quamvis 15 de a etate et qualitate*. Li han argüit Bisquerra, Borras, Bennasar y Pelegrí. Los tentants Borras y Bisquerra, Bennasar y Pelegrí. El Padri de torn tocava a Serra y per estar fora a passat a Bisquerra. La mia propina es estada 3 lliures.

He dictat despres a Planes el Ofici responsiu a altre del Sr. Regent: Pobla.

El Sr. Antoni Company es vingut a posar en casa la tarde. Ha aportat dins un paner 30 rosquilles y 24 congrets de Sineu.

Som anat a la Comedia, pessa bona: *La Suegra y la Nuera*, la matexa de ahir, y de dema.

20. He pagat 20 s. a el ferrer del carrer dels Llums per una ratera de ferro ab mordaletes.

Planes es vingut al mati, y sen ha duit de orde del Coronell la sumaria rebuda per el ofici de la Pobla, y el testimoni de la que rabe el Balie sobre los tres militars presos, respecte a no haverme conformat a el Ofici responsiu, dictat ahir.

Som anat a la Comedia, que es estat la matexa de ahir.

21. He assistit de Padri a les 8 a un grau de Lleis y Canons que se fa conferit a Dn. Bruno Vives de Valls, de Tortosa. Li han argüit Borras, Frontera, Ferrer del Puig y Vives. Propina 12 sous.

He despachat el proces de la Universitat sobre Clavari, en orde al recurs del Col·legi de Medicina.

Catarina de Valldemosa es vinguda. Aporta un paner cireres.

L amo Verd de Andraitx aporta dues bres ques parades, y el seu germa un paneroi de figues aubacors primarisces,

Margarita monge, ma germana, ha enviat sis congres redons y una coca.

22. Missa nova a la Merce a les onse y un quart del Mercenari, nebot de Isabet coxa. Ha durat 18 minuts.

He enviat a Catarina sis rosquilles de Sineu, que li ha duites Isabet al Hospital.

Junta del Col·legi de Advocats a les 5 de la tarde en que ha assistit el Sr. Fiscal, sentat despres del Decano y a les espalles el canonge Ferrer. Se ha llegit lo treballat sobre el judici criminal per los DD. Ramonell, Caimari, Muntaner y Clar per ells matexos llegit. Sols havia Serra, Secretari, Frontera, yo, y Joseph March y los expressats.

He pagat a mestre Pere Juan Jaume, fuster. 4 durets en or per el concepte fins lo dia present, lo entench a cumpliment, puis les 2 lliures que faltarien son mitat de les 4 lliures que inclou el compte de les portes adobades de Son Fuster, de que ya se hague rao en el albara resolutiu anterior.

Guillem, criat, sen es anat a la tarde a la vila ab licencia a tornar dema.

23. Han comensat la obra de mudar el portal de la cambra ategida a la botiga, en que vivia la filla de Vicensa.

He rebut de Bernat Solivelles, flux, 15 lliures de la tercera de dema y mes 1 lliura, 10 sous, a compte del llit li vatx vendre.

He assistit, fent cap, a las 5 de la tarde a un grau de Teologia, que se ha conferit a Bartomeu Noguera y Bibiloni, germa consanguineo del Dr. Noguera. Padri el P. Arbona, Observant. Propina 4 sous y Sindich.

Junta en el quarto rectoral, antes y despues del grau, en que se han llegit les cartes dels Bisbes y del Agent, y el borrador de lo que se los escriu a tots.

24. Som anat a visitar a la partera de Vallbona, visina, qui parí dia 23. Tambe som anat ab Llorens a fer visita a la cosina, casada ab el nebot del canonge Bisquerra. Sen va dema.

El Dr. Vives de Vails es vingut al matí ab el P. Dominic, Tomas Juan, y me ha entregat dins un paperet 4 durets. Devia ser major el regalo.

He sabut que ahir a la nit, a les nou, mataren un home a devora el Temple. Se diu tal, Pastor de llinatje, que vivia al carrer dels Botons. Sens extremaucio.

He rebut del Dr. Rafel Puigserver per ma de Joseph Puigserver, son germa, 196 lliures, 2 sous, 6 diners, ab les quals y les 3 lliures, 17 sous, 6 diners, que sobraren a la anterior terça, per no haver bastat per los tocinos les 40 lliures que faltaven, he fet recibo de tot en llibre, esto es, de 200 lliures per la terça de vuy, ben entés que en estos van compreses 8 lliures, 18 sous, per feina feta en el torrent, ab 1 lliure 10 sous, de 4 mitx jornals de carro, de aportar pedres allí. No se han contat les 12 lliures de les 6 quarteres ordi duit, perque se compensara ab les dues quarteres de xexa *et alias* de la reserva. Per memoria.

He pagat a la fornera, vidua de Pera Sunyer, forner, 35 lliures a compte del pa negre de los criats.

He regalat al criat, a Vicensa, Bet y a sa filla, un sou a cada una del grau.

El Sor. Antoni Company, Pre, y també Catarina de Valldemosa ahir, despues de haver dinat, sen tornaren a ses viles, y a esta vatre posar dins el paner una lliura arros, pa doble, y dos botifarrons.

25. He comprat una marfega per la Sra. Ha costat ab fil palomar, 24 sous.

Som anat al matí a veurer que em dexava manat el graduat catala y el P. Tomas Juan.

He escrit per el xebech correvet una carta responsiva a Dn. Juan Garcia.

Som anat a la Comedia: *El Villano del Danuvio*.

26. He assistit fent cap a les 4 dos quarts tarda a la lliiso de punts, que ha dit Antoni Pau Coll, sobre la llei 41 de condic. indeb y sobre el cap 22 de Decimis, Li han argüit yo, Borràs, Frontera y Mir. Los tentants los matexos 4 y el torn de Padri lo ha tingut Frontera: el de gracia, Serra. Propina, 4 lliures, 12 sous, Som anat despres a la Comedia: *La Eugenia*.

28. He pagat a Mr. Canut quinse lliures menos un sou per la roba y enforro de un vestit de xamellot ingle, fosch, que te el sastre de Plassa.

Dn. Antoni Ignaci Pueyo vingue la nit passada, y estigue de les 9 a les onze, referintme los seus asumptes de plets *et alias*.

ANTONI PONS.

(Continuarà)

D O C U M E N T S

SOBRE L'IMPOST Y ABASTO DE L'AYGORDENT

Los capitols acordats per los Honors Juan Llompart Regidor de la vila de Incha, Antoni Mayol Regidor de la vila de Soller, Jaume Ben-nasar de son Corró Regidor de la vila de Campanet, Antoni Torrelló Regidor de la vila de Sineu, Rafel Queglas Regidor de la vila de Muro, Antoni Mora Regidor de la vila de Porreras, y lo Manifich Doctor en quiscun drets Llorens Bauçà y Morey electos per les Universitats forenses de este Reyno de Mallorca a ex-

cepció de les viles de la ciutat de Alcudia, Llummayor, Alaró, Sensellas y Binisalem pera acordar y resoldre al modo com se a de pegar al Reyal Herari lo que ditas Universitats deuen anualment pegar per haverse dignat se Majestat (que Déu Guarde) llevar lo estany de aygordent en este Reyuo, e inseguir el poder que dites Universitats han atribuit a los mencionats Electos medianat actes rebuts lo un en poder del Discret Antoni Cirer Notari dels 18 dels corrents y lo

altre en poder de Miquel Mora Notari, dels 20 del mateix mes y any, son los següents:

1º Primerament que aja de formar una companyia de tots los que voldran enteresar segons lo contingut en los següents capitols a cuyo fi se publicaran los matexos en dits universidats perque dins el termini de vint dies compareguen en casa del dit Doctor Bauçà y Morey para expresar en que partida volen interesar.

2º Que cualsevol persona qui vulga ser socia en dita companyia deurà essegir en béns o fiances la pertida ab que voldra enteresar tenir obligacio de adelantar lo que la companyia deu pagar al RI. Herari per la tercera qui ve pagadera per tot este mes hagut respecta a la partida que interesarà.

3º Que dita companyia se obligara y donara fiances per pagar al R. Herari lo que dits Universidats han de pegar annualment al RI. Herari, a gust contento y aprovacio de dits electors promentent servir imdemnes ditas Universidats no solament per al pago del Contingent si també per los danys y perjuis que feran, tinguen per no haver pegat dita companyia al RI. Herari al Continguent de dites Universidats.

4º Que en dits pobles forenses en son distrits, solement se podrà vendre aygordents per menor, a compte de carrech y benefici de dita companyia, de manera que la matexa companyia designarà los tabernés, los apareixerà ser nesesaris en los dits pobles y sos respectius distrites per el comú abasto y consumo per menor y vendre dits aygordents.

5º Que dita companyia subministrarà los aygordents que per menor deuran vendre los tavernés designats a qui per el treball de vendre se pagará lo que se convindran ab la companyia per quicun poble.

6º Que en dits pobles se vendrà aygordent per menor y en son respectiu distrita a raho de un sou y quatre dines moneda de Mallorca la lliura essent de bona qualitat, a cuyo fi podran los regidors en sos respectius distrites elegir dos personas peritas para que visuraran los aygordents y medianit jurament declaren si son de calitat vendible com es costum en este Reyna de manera que no essent vendible no se admetran.

7. Que qualsevol persona de qualsevol estat y condicio que sia podrà negociar comprar veremes y vins, fer aygordent donant raho a

dita companyia o al diputat que serà, en la ciutat de Alcudia y vilas forenses quant voldrà fabricar havent de denunciar los la aygordent que haurà fabricada y lo mateix deurà practicar cremant el vi de cullita propia, y en lo cas de repesar los aygordents expressat la qualitat si es llevos o llisa y si son fabricats de vi de negoci o de cullita propia.

8º Que tots los aygordents fabricants de vi de cullita propia o de prensats o de qualsevol tant de cullita propi com de veremes compradas, podran los dueños compellir la Companyia o compar dit aygordent axí llisa com ab llevors essent de bona qualitat com queda previngut en lo capitol 6 a saber lo ab llevors a raho de 2 ll. 2 s, de dita moneda per quartí, y la llisa a raho de 8 ll. 16 s. y haventse de transportar de un poble a altre dita companyia pegara los ports advertint que dita companyia tindrà un mes de espera per pegar a los dueños el valor de los aygordents venuts durant este moratori per el temps de mitx any contedor desde el dia se posarà corrent lo asiento y vendrà per menor a compte de dita companyia y pesat al mitx any deurà la companyia pegar contant el valor dels aygordeuts fabricats de vins de cullita propia y de present com queda previngut.

9º Que dita companyia podra compelir los dueños dels aygordents fabricats de vins de cullita propia a que los venen dits aygordents en el preu que van expresats en lo antecedent capitol y se adverteix que cualsevol cosetxer qui voldrà rennciar la facultat de porer compelir la dita companyia a comprar los aygordents haurà fabricants de vins de cullita propia no podrà ser compellit a la venda y los tals aygordents se regularan y tindran son despaix per major del modo que abax se expresarà respecta dels vian de negoci.

10º Que los aygordents fabricaran en dita ciutat de Alcudia y vilas de vins de negoci podran los fabricants o dueños extreura del present Reyno o vendre a cualsevol persona per embarcar sens haver de pegar cosa alguna; però tindran obligació de denunciar y justificar lo en barco y també matex podran vendre dits aygordents per el consumo de la Ciutat de Palma en el cas que esta Ciutat no se agreg, no aproph lo resolt per dits electors, tenin per ó obligació de aportar guia per justificar que an venuts los aygordent en dita Ciutat.

11º Que tots los fabricants dueños dels

aygordents podran consumir lo que prudentement necessitaran per son propius y de la sua familia, pegant deu sous de dita moneda a la companyia per cada quartí que en ses casas se consumirà.

12.^o Que qualsevol persona qui contrefera y no observarà lo contingut en los antecedents capitols deurà per quiscuna vegada que serà atrobat ab fraude o contrabando pellar 25 ll. de dita moneda que se aplicaran un ters per repartir a los pobles del distrita ahon trobarà al contrabando, altre ters al acusedor y l' altre ters a la companyia, y los aygordents y fustes menors de botes congrèñades serà perdut y de comis y se aplicara a la companyia advertint que el repartiment dels ters expectant als pobres se ferà a direcció dels honors rejidores del distrita haont se trobarà el fraude.

13.^o Que tots los aygordents que se transpaseran de un poble a altre sia contrebando sinó aporten guia encorrenan en las mateixas penas.

14.^o Que cualsevol persone de qualsevol estat y condicio que sia degue denunciar dins el termini de tres dies contedors desde el dia de la publicació de estos capitols tots los ayguardents que vinguen en son poder y per esto deuen acudir a la persona que dita companyia tindrà designada a cada poble y no esent legals les denunciacions o omitint el denunciant incorrreran en las mateixas penas contingudas en el capitol 12.

15.^o Que se admetrà a cualsevol fabricant a mitjas a rahó de vuit per cent cada any.

16.^o Que volent los dueños dels aygordents es trobaran existent al dia de la publicació de estos capitols vendre los tals aygordents a la companyia se los pagará dins el termini de

un mes en los preus designats essent de bona qualitat.

17.^o Que dit asiento y companyia de que preservar per lo termini de sis anys contedós desde el dia se poserà en execusió lo contingut en estos capitols a si unicament de porer apartar de la companyia los que voldran y podran asociarse los que no venent voldran interesar y per lo demés contingut en estos capitols perserverarà lo asiento y companyia.

18.^o Que si sa Real Majestat (que Déu Guard.) se digna alliberar este Reyno del pago del contingent podrà la companyia vendre los aygordents que tindrà comprats com queda previngut en lo capitol 6 a cuyo si deuran de promte denunciar y dar rehó a les Universitats forenses de los ayguardets, que tindran existents, compradas, y despues de esto sessarà lo asiento y companyia advertint que per tot el temps vendran dits aygordents despues de la liberació de sa Magestad, deura la companyia pagar al contingent pro rata que deurà pagar al RI. Herari a la persona o personnes que dites Universitats destinaran que se deurà aplicar a benefici comú de las mateixas Universitats, segons y hagut respecta a lo que dites Universitats, han pegat per las tercera al present vensudes en lo any 1746 a 1747.

Die 27 fabrer 1748. Racompte y feu fee Juan Llcerba... y corrador aver publicat el present paper an els llochs acostumats de la present vila ab so de tambor y an mes no se ha proseit etc. Jo Juan Vallori asistent de scrivà real don fee aver ser publicat el present paper etc.»

(Arxiu Municipal de la vila de Selva)

J. LLADÓ Y FERRAGUT

L U L · L I S M E

Revistes i diaris

Coronedi. P. H. II manoscrito vatic.
Lat. 9443 del «Felix di Raimundo Lullo».
(Arch. Romanicum 1932, n.º 16, pp. 411-432.)

—Gaston Etchegoyen: *Le Livre de l'Ami et de l'Aimé*.

(Etudes Franciscaines, Revue publiée par les

Frères Mineurs Capucins, Paris. N.º 260 (novembre-desembre 1933) pp. 587-99; n.º 261 (janvier février 1934) pp. 54-69; n.º 262 (mars-abril 1934) pp. 172-193

Comprèn la part publicada en aquests tres números: unes notes necrològiques sobre G. Etchegoyen (mort 1922); una introducció d'aquest, resum de la vida de R. L.; un estudi del mateix sobre el *Blanquerna*, fonts del llibre d'

Amic e Amat, i sobre la mística de R. L. segons el dit llibre; i comença la traducció francesa d'Etchegoyen del Llibre d'*Amic e Amat*.

—*Lull's Mission and Message (The Moslem World)* 1932, n.º 22, p. 14)

Reproducció de pregàries i pensaments de Lull sobre la conquesta de Terra Santa i la conversió dels sarraïns. (Ex: *Il Pensiero Missionario*, 1932, n.º 4, p. 102)

—Riber, Lorenzo. *Un anti Lulio.*

(*Boletín Academia Española* Madrid, 1932, n.º 19, pp. 249-259). Notes biogràfiques d' Anselm Turmeda.

—P. Andreu de Palma de Mallorca, O. M. Cap. *Les idees jurídiques de Ramon Lull (Idees relatives a varies rames del Dret).*

(*Studia*, Revista mensual, Palma de Mallorca, Septiembre 1934, Any VI, n.º 63, pp. 217-19.

—Arbona Oliver, Miguel. *Glossari. Llegint Ramon Lull.*

(Sóller, 8 setembre 1934).

Varia.

Conferència

Dia 29 de maig a l' Escola Normal de Mestres de la Generalitat, a Barcelona, donà En Miquel Ferrà una conferència sobre el tema: *Ramon Lull: la vida i les obres.*

La Causa Pia Luliana.

Per disposició de l' Excm. i Rdm. Sr. Arquebisbe-Bisbe de Mallorca, Dr. Josep Miralles Sbert, de 14 de juliol d' enguany fou reorganitzada la Junta de la Causa Pia Luliana de Mallorca, la qual quedà constituïda en aquesta forma.

Representant del Prelat, M. I. Sr. Bartomeu Pascual i Marroig, Lectoral; Id. del Capítol Catedral, M. I. Sr. Antoni Canals i Rulian, Arxiprest; Id. del Clergat mallorquí, M. I. Sr. Miquel Alcover i Castañer; Id. del Col·legi de la

Sapiència, M. I. Sr. Nadal Garau i Estrany; Id. de les Ordes Religioses, R. P. Miquel Vidal i Montserrat, T. O. R.; Id. de la Venerable Orde Tercera, Sr. Jordi Dezcallar i Montis; Id. de la noblesa mallorquina, Sr. Joaquim Gual de Torrella i Gual; Id. de la Ciutat de Palma, Sr. Ferran Truyols i Villalonga; i Id. dels estudiosos del saber lul·lià, M. I. Sr. Antoni Sancho Nebot, Magistral.

Per l' expressada nova Junta foren presos els següents acords:

Nomenar President de la mateixa al M. I. Sr. Arxiprest i Secretari al M. I. Sr. Magistral; recollir tots els papers de la Causa Pia, tant impresos com manuscrits, classificar-los, catalogar-los i depositar-los a l' arxiu de la Cancellaria Episcopal;

acceptar el saló d' actes del palau episcopal per la celebració de sessions, que seran al menys, una abans del dia de la Conversió, i una altra abans de la festa del Beat i centralitzar en la Depositaria Episcopal, en compte separat, els fons de la Causa;

tenir constantment encesa una llàntia davant el sepulcre del Beat, nosols ressuscitant pràctica antiga, sinó també imitant la introduïda a Barcelona, essent Prelat d' aquella ciutat el nostre actual, davant el de Sant Ramon de Penyafort, en la Seu barcelonina; i

acollir, amb tota gratitud, els oferiments del nostre país el caputxí R. P. Andreu de Palma de verificar, aquí i a l'estrange, indicis de proves apòdiques del martiri del Beat, i agrair les facilitats donades, a tal efecte, pel Rdm. Provincial dels Capuxins de Catalunya.

Acord de l' Arqueològica

La nostra Societat Arqueològica Luliana, decidida a commemorar el present centenari i desitjosa de donar a una aportació congruent amb els seus mitjans, tota l'eficàcia i perdurabilitat possible, prengué l'acord de contribuir a la publicació de l'obra inèdita de Ramon Lull amb l'edició d'un volum de tractats lulians acoblats sota el tema i títol de: *Escrits Missionals i de Croada de Ramón Lull.*

Els treballs per l'edició d'aquest volum estan començats i l'obra serà realitat, Déu volent, dins el pròxim any.